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Επισκόπου Ναζιανζού, π. Θεοδώρητου: 
«Οι τρεις προκλήσεις της ζωής μας»

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ με τον Αρχιμ. π. Αμβρόσιο Γκουρβέλο: 
«Τι να τα κάνουμε τα ωραία λόγια, 

αν ο τάφος είναι το τέρμα, η κατάληξη όλων;»

Οι επτά φράσεις του Κυρίου επάνω στο Σταυρό
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Σ έρνοντας τα βήµατά του αργά, υπό το βάρος της 
περιδίνησης σκέψεων και λογισµών, στο ξεκίνη-
µα «άλλης µιας συνηθισµένης µέρας σαν όλες 

τις άλλες» το βλέµµα του κυλίστηκε σε µια λακκούβα µε 
βρόχινα νερά. Στο µυαλό του ήρθε µια κουβέντα που 
είχε ακούσει για τη βροχή· «τα δάκρυα του αδελφού που 
στεναχώρησα…». Κι αυτήν όµως διέκοψε η θέα ενός σπα-
ράγµατος ουρανού που επέµενε πεισµατικά να καθρε-
φτίζεται αποκαλυπτικά στο έδαφος.

«Μας καταδιώκει ο ουρανός. Ακόµα και στα νερά που το 
χώµα µετέτρεψε σε λάσπη. Κοίτα να δεις… Ο ήλιος απλώνει 
τις ακτίνες του χωρίς να λερώνονται», σκέφτηκε. Αισθάν-
θηκε µια χαραµάδα να ανοίγει και να διαλύει τη σκοτεινιά 
που είχε πέσει στην ψυχή του. Σαν ένα σκούντηµα, µια 
υπενθύµιση πως ο Θεός, ακόµα κι όταν δεν σηκώνεις το 
κεφάλι να Τον δεις, ακόµα κι όταν η θλίψη πάει να κυκλώσει 
την καρδιά σου, ακόµα κι όταν οι επιλογές σου σε κάνουν 
να κατεβάσεις το κεφάλι µε απογοήτευση, κατεβαίνει ο Ίδιος 
στο χαµηλότερο σηµείο, ακόµα και µέσα στις λάσπες, για 
να σου χαµογελάσει, να τρυπήσει τους φόβους σου και να 
σε λυτρώσει απ’ τα σκοτάδια σου. 

Κι ίσως και η βροχή που του ‘χε χαλάσει το πρό-
γραµµα µέχρι τώρα να µην ήταν παρά το απαραίτητο 
«εµπόδιο» για να βρει αυτή την ευκαιρία περισυλλογής, 
µια αναγκαία συνθήκη για να γεµίσει µε νερό το σηµείο 
απ’ το οποίο περνούσε συχνά, ώστε να καθρεφτιστεί εκεί 
ο ουρανός που τόσο απέφευγε τελευταία, να τον τυφλώσει 
η αντανάκλαση του ήλιου. 

Σήκωσε το βλέµµα από το είδωλο στον ήλιο που πιο 
πριν κρατούσαν στην αγκαλιά τους τα σύννεφα.

Μη µπορώντας να αντέξει στη θέα δάκρυσε.
Τα µάτια του καθάρισαν.
Η καρδιά του γλύκανε από τη θέα της «αυτονόητης» 

φύσης που τον περιέβαλε, την σκέψη των «αυτονόητων» 
αγαπηµένων ανθρώπων που τον περίµεναν, την αίσθηση 
της «αυτονόητης» υγείας του…

Η ένταση έφυγε.
Σκίασε µε το χέρι του το βλέµµα, χαµογέλασε και ευχαρί-

στησε το Θεό για το θαύµα της νέας ηµέρας που του χάρισε.

ΣΠΑΡΑΓΜΑΤΑ
ΟΥΡΑΝΟΥ 
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Ο Θεός κατεβαίνει ο Ίδιος στο χαµηλότερο σηµείο, ακόµα 
και µέσα στις λάσπες, για να σου χαµογελάσει, να τρυπήσει 
τους φόβους σου και να σε λυτρώσει απ’ τα σκοτάδια σου. 
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7 Οι τρεις προκλήσεις της ζωής µας
 (Επίσκοπος Θεοδώρητος)
12 Οι επτά φράσεις του Κυρίου 
 επάνω στον Σταυρό
15 Στου δειλινού την άκρη δε βλέπεις όνειρα
18 Μια κινηµατογραφική περιήγηση στη
 γενιά των χαµένων(;) ονείρων
20 Το εµπόδιο του φράχτη
 θρίαµβος της τριανταφυλλιάς
22 Εγώ θα Σ' αγαπώ και Μη σε νοιάζει
24 Αποφασιστική αλλαγή κατεύθυνσης
26 Χριστός Ανέστη Χαρά µου...
28 Μετάνιωσα...
 Μετά ένιωσα!
30 Πού ανήκω;
 Χριστιανοί νέοι και 
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 φθορά
34 Νόστος
36 Αγώνας για την ιδιωτικότητα
38 Πώς µια στεγνή καρδιά χωρίς αγά-

πη να κυλά, να χτυπάει πάντα πιο 
αργά

40 Συµβαίνουν
42 Θέµατα Πνευµατικής Ζωής
43 Η φωνή των Πατέρων
44 ∆ραστηριότητες
46 Έντεχνο
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∆ιευθύνεται από συντακτική επιτροπή. 
H Σύνταξη διατηρεί το δικαίωµα να µη δηµοσιεύει 
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Εκδότης - Υπεύθυνος κατά νόµο: Παναγιώτης Τσιάπρας

∆ιευθυντής Σύνταξης: Αγγελική Καλκάνη

Συντακτική επιτροπή: Αναστασία Μπιτσάνη, Μαρία Γούλα, Κλεάνθης Νιζάµης

Συντάκτες:
∆ιονυσία Αραβοπούλου, Αλέξης Βλάχος, Μαρία Γούλα, Ελισάβετ Κοµνηνού, 
Γιάννης Μπέκος,  Βασιλική Μπέκου, Σοφία Μπουγά, Μαριαλένα Μωραΐτου, Μηνάς 
Νάιδος, Κλεάνθης Νιζάµης, Μαρία Παπαδηµητρίου, Μόνικα Παππά, Φιλοθέη Παππά, 
Γιώργος Πράρας, Ανδρµάχη Στούµπου, Ευτυχία Στούµπου, Πηνελόπη Τερζάκη, 
∆ήµητρα Τζάφα, Φωτεινή Tερζάκη,  Κώστας Τιφκιτσής, Αθηνά Χαραλάµπους, Νίκος 
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∆ήµητρα Τζάφα

Kαλλιτεχνική επιµέλεια: Kαλλιόπη Bγόντζα, Κυριάκος Παπαδόπουλος

Φωτογραφική επιµέλεια: Αλέξανδρος Παλαιός, Βασίλης Λόντος, Γιάννης Σταυριανός

∆ηµιουργικό - Παραγωγή:  
«Λυχνία A.E.», Yιοί Θ. Bγόντζα  
Aνδραβίδας 7, Xαµόµυλο Aχαρναί, Tηλ. 210 34.10.436, www.lyhnia.com

Tιµή τεύχους: 3,5€
Συνδροµή Eξωτερικού: 20€ • Συνδροµή Eσωτερικού: 12€
Αριθµός άδειας: 868 • Κωδικός: 015475. 

Η φωτογραφία του εξωφύλλου είναι του Βασίλη Λόντου, τον οποίο και ευχαριστούµε 
θερµά.

AΓAΠHTOI ANAΓNΩΣTEΣ
• Mην ξεχνάτε να ανανεώνετε εγκαίρως τη συνδροµή σας. Στην 

ετικέτα του πλαστικού φακέλου αναγράφεται η ηµεροµηνία 
λήξης της συνδροµής, π.χ. εάν γράφει 31/12/2013 σηµαίνει 
ότι οφείλεται η συνδροµή των ετών 2014, 2015, 2016.

• H ανανέωση της συνδροµής µπορεί να γίνει µε τέσσερις 
τρόπους:
α)  στα γραφεία της X.Φ.E στην 
 Aθήνα, οδός Kαρύτση 14 (4ος όροφος)
 Θεσσαλονίκη (Αγ. Σοφίας 41)
 Πάτρα (Παντανάσσης 61)
 Λάρισα (Παπακυριαζή 30)
 Πειραιάς (Πραξιτέλους 137Β).
β)  στα βιβλιοπωλεία «ZΩH»: Aθήνα (Kαρύτση 14), 
 Θεσσαλονίκη, Λάρισα 
γ)  µε ταχυδροµική επιταγή στη διεύθυνση του περιοδικού  

(Kαρύτση 14 T.K. 105 61 Aθήνα)
δ)  ηλεκτρονικά µέσω διαδικτύου, στην ιστοσελίδα:  

www.xfe.gr

Γενικά για θέµατα µηχανοργάνωσης τηλεφωνείτε  
στο 6934491892
• Kάθε συνδροµή ισχύει για το ηµερολογιακό έτος, δηλ. 

από 1/1 - 31/12. Aυτό σηµαίνει ότι θα αποστέλλονται τα 
προηγούµενα τεύχη του έτους, εκτός αν υπάρχει διαφο-
ρετική δική σας υπόδειξη.

• Eάν για κάποιο λόγο επιθυµείτε να µην λαµβάνετε πλέον 
την «Παρεµβολή», ενηµερώστε µας. ∆ιαφορετικά το τεύχος 
θα αποστέλλεται και η συνδροµή σας θα εκκρεµεί.

• Eάν αλλάξει η διεύθυνσή σας, ενηµερώστε µας εγκαίρως 
γράφοντάς µας και τα παλιά και τα νέα στοιχεία σας.

• Περιµένουµε τις παρατηρήσεις, τα σχόλια, τις αντιρρήσεις 
και τις προτάσεις σας για την «Παρεµβολή»!

Οι απόψεις που διατυπώνονται στα άρθρα, τις συνεντεύξεις και τις λοιπές δηµοσι-
εύσεις δεν απηχούν κατ' ανάγκη και απόψεις της Συντακτικής Επιτροπής.
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Συνέντευξη µε τον 
Αρχιµανδρίτη π. Αµβρόσιο Γκουρβέλο

Ιεροκήρυκα του Ιερού Μητροπολιτικού Ναού 
Ευαγγελιστρίας Πατρών

ΣΥΖΗΤΩΝΤΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΑΝΑΣΤΑΣΗ ΤΟΥ ΧΡΙΣΤΟΥ
«Τί νά τά κάνουμε τά ὡραῖα λόγια, 
ἄν ὁ τάφος εἶναι τό τέρμα, ἡ κατάληξη ὅλων;»

«Παρεµβολή»: π. Αµβρόσιε, ποιο είναι ακριβώς το 
περιεχόµενο του γεγονότος της Ανάστασης του Κυρίου 
που εορτάζουµε στην εκκλησία;

 
«π. Ἀµβρόσιος»: Μέ τήν Ἀνάσταση τοῦ Κυρίου γιορ-

τάζουµε τό γεγονός, ὅτι ὁ Χριστός θέλησε καί πέρασε ἀπό 
τό θάνατο µέ τόν Σταυρό καί νίκησε τόν θάνατο µέ τήν 
Ἀνάστασή Του. Γιορτάζουµε τήν νίκη τοῦ Χριστοῦ κατά 
τῆς ἁµαρτίας, ἡ ὁποία εἰσήγαγε τό θάνατο, πνευµατικό 
κατ’ ἀρχήν καί σωµατικό στήν συνέχεια στήν ἀνθρώπινη 
ζωή. Ἁµαρτία καί θάνατος εἶναι τά δύο ἀνυπέρβλη-
τα γιά τόν ἄνθρωπο ἐµπόδια. Ὅλα τά ἄλλα θέµατα 
καί προβλήµατα µπορεῖ ὁ ἄνθρωπος νά τά νικήσει, 
νά τά ξεπεράσει. Κανείς ὅµως δέν εἶναι ἀναµάρτητος, 
οὔτε µπορεῖ νά δώσει ἄφεση ἁµαρτιῶν. Καί κανείς δέν 
ἔµεινε ἀθάνατος ἐπί τῆς γῆς. Ἡ ἐπιστήµη προσπαθεῖ καί 
στοχεύει στήν ποσοτική καί ποιοτική αὔξηση τοῦ ὁρίου 
ζωῆς. Ὅµως ὁ θάνατος, ὁ ἀχώριστος σύντροφός µας ἀπό 
τήν γέννησή µας, εἶναι δίπλα µας. Ὁ Χριστός νίκησε τήν 
ἁµαρτία, µέ τήν ἀναµαρτησία Του καί µέ τό Αἷµα τοῦ 
Σταυροῦ Του. Νίκησε καί τό θάνατο µέ τήν Ἀνάστασή 
Του. Ἕνωσε τά τό «πρίν διεστῶτα» ἁπλώνοντας τά χέρια 
Του στό Σταυρό. Τά χέρια πού ἔπλασαν τόν ἄνθρωπο κατά 
τή δηµιουργία, προχώρησαν στήν νέα δηµιουργία µέ τόν 
Σταυρό καί τήν Ἀνάσταση.

Ἡ Ἀνάσταση εἶναι τό πιό µεγάλο, τό πιό εὐχάριστο, ἄγ-
γελµα γιά τόν ἄνθρωπο. Ὅτι ὁ Χριστός ἔγινε ἡ ἀπαρχή τῶν 
κεκοιµηµένων, αὐτῶν πού κοιµοῦνται καί κάποια µέρα θά 
ξυπνήσουν. Ὅπως ἔγινε µέ Αὐτόν ἔτσι θά γίνει καί µέ µᾶς. 
Εἶναι ἡ ὑπόσχεση τοῦ Χριστοῦ, ὅτι δέν χανόµαστε στόν 
τάφο, ἀλλά θά ἀναστηθοῦµε καί θά ξανασυναντηθοῦµε. 
Αὐτή ἡ ὑπόσχεση τοῦ Θεοῦ µᾶς γεµίζει παρηγοριά καί 

προσδοκία στήν πορεία µας. Πονοῦµε ἀλλά µέ ἐλπίδα! 
∆έν ἁρµόζει σέ χριστιανούς ἡ ἀπογοήτευση καί ἡ 
ἀπελπισία. Ὅλα τά γεγονότα, ὅλες οἱ περιπέτειες 
τοῦ βίου ὁρῶνται µέσα ἀπό ἕνα ἄλλο πρῖσµα, µέσα 
ἀπό τό φῶς τῆς Ἀναστάσεως. Τά πάντα πλέον καταυ-
γάζονται ἀπό τό ἀναστάσιµο Φῶς. Πολύ ὄµορφα καί µέ 
πληρότητα τό περιγράφει ὁ Ἅγιος Ἰωάννης ὁ ∆αµασκηνός: 
«Νῦν πάντα πεπλήρωται φωτός, οὐρανός τε καί γῆ καί 
τά καταχθόνια, ἑορταζέτω γοῦν πᾶσα κτίσις τήν ἔγερσιν 
Χριστοῦ, ἐν ᾖ ἐστερέωται».

Εἶναι ἄξιο παρατηρήσεως τό γεγονός ὅτι τό θριαµ-
βευτικό ἀπολυτίκιο τῆς Ἑορτῆς τῶν ἑορτῶν, τό «Χριστός 
ἀνέστη», ἄν καί τόσο σύντοµο,  τέσσερις φορές µιλάει 
γιά θάνατο, νεκρούς καί µνήµατα. Ἀρχίζει µέ τό «Χρι-
στός ἀνέστη» καί κλείνει µέ τό «ζωήν χαρισάµενος». Τό 
πρῶτο ἀφορᾶ τόν Χριστό, ἐνῶ τό δεύτερο ἐµᾶς ὅλους. Κι 
αὐτό εἶναι τό κέντρο καί τό µήνυµα τοῦ τόσο ἀγαπητοῦ 
αὐτοῦ ὕµνου.

«Παρεµβολή»: Γιατί ο Απόστολος Παύλος στην Α’ 
Προς Κορινθίους Επιστολή του (ιε’, 14) λέει ότι χω-
ρίς την πίστη στην Ανάσταση η πίστη µας είναι κενή; 
Μπορεί κάποιος να πιστεύει στο Θεό, στο ευαγγελικό 
µήνυµα της αγάπης και της συγχωρητικότητας, αλλά 
όχι στην Ανάσταση του Χριστού; 

«π. Ἀ»: Ἡ Ἀνάσταση τοῦ Χριστοῦ ἀποτελεῖ τό θεµέλιο 
τῆς πίστεώς µας, ἀλλά καί τῆς ὕπαρξης τῆς Ἑκκλησίας, 
ἡ ὁποία χωρίς αὐτήν καταλήγει νά εἶναι ἕνα ἀνθρώπινο 
κατασκεύασµα. Ἄν ἀφαιρέσουµε τήν Ἀνάσταση ὁ Χρι-
στιανισµός περιορίζεται σέ µιά, ἔστω ὡραία, φιλοσοφία, 
ἡ ὁποία ὅµως δέν ἀπαντᾶ στό ἔσχατο ἀλλά καί µεγαλύτερο 
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Τό «Χριστός ἀνέστη», ἄν καί τόσο σύντοµο,  τέσσερις φορές 
µιλάει γιά θάνατο, νεκρούς καί µνήµατα. Ἀρχίζει µέ τό «Χρι-
στός ἀνέστη» καί κλείνει µέ τό «ζωήν χαρισάµενος». Τό πρῶτο 
ἀφορᾶ τόν Χριστό, ἐνῶ τό δεύτερο ἐµᾶς ὅλους. Κι αὐτό εἶναι 
τό κέντρο καί τό µήνυµα τοῦ τόσο ἀγαπητοῦ αὐτοῦ ὕµνου.

Φωτογραφία:Αλέξανδρος Παλαιός

4

ἐρώτηµα καί πρόβληµα τοῦ ἀνθρώπου πού εἶναι ἡ ὑπέρ-
βαση τοῦ θανάτου. Τί νά τά κάνουµε τά ὡραῖα λόγια, ἄν 
ὁ τάφος εἶναι τό τέρµα, ἡ κατάληξη ὅλων; Ὁ Ἀπόστολος 
Παῦλος τό τονίζει καί πιό ἔντονα. Γράφει ὅτι ἄν περιορί-
σουµε τήν ἐλπίδα µας στά παρόντα, φθαρτά καί τρεπτά, 
τότε εἴµαστε οἱ πιό ἀξιοθρήνητοι τῶν ἀνθρώπων. Γιά ποιό 
λόγο νά ἀκολουθήσουµε τόν Χριστό καί τίς ἐντολές Του, 
ἄν δέν ὑπάρχει ἡ Κρίση καί ἡ αἰωνιότητα; Ἄν ὁ Χριστός 
δέν εἶναι Θεός, τότε ὁ ἄνθρωπος δέν σώζεται, ἀφοῦ µόνο ὁ 
Θεός σώζει. Ἄν ὁ Χριστός δέν εἶναι Θεός, δέν ἀναστήθηκε. 
Τότε ὅλα εἶναι µάταια.

Τό νά πιστεύεις στήν ἀγάπη καί τήν συγχωρικότητα 
εἶναι κάτι ἔµφυτο στόν ἄνθρωπο, εἶναι στοιχεῖο τῆς εἰκό-
νος τοῦ Θεοῦ, πού εἴµαστε ὁ καθένας ἀπό ἐµᾶς. Ὅµως ὁ 
ἄνθρωπος συχνά ἐπιλέγει τό νά µήν ἀγαπᾶ, ἐπιλέγει 
τό εὔκολο, τό κοντόφθαλµα συµφέρον του, συχνά 
κινεῖται µέ βάση τά πάθη του. Τό πολύµορφο κακό 
πού µᾶς περιβάλλει εἶναι ἀπόδειξη ὅλων αὐτῶν. Οἱ 
λεγόµενες ἀξίες τῆς χριστιανικῆς κοινωνίας µας ἔχουν 
καταπέσει, µπροστά στήν ἐπέλαση ἄλλων ἰδεῶν, θεωρι-
ῶν καί τρόπων ζωῆς τῆς φίλαυτης καί εὐδαιµονιστικῆς 
ἐποχῆς µας. Γιά παράδειγµα ἔλεγαν οἱ παλαιοί στά παιδιά 
τους, ὅταν ἔφευγαν ἀπό τά πατρικά τους σπίτια γιά νά ἐρ-
γαστοῦν «παιδί µου, πάντοτε νά εἶσαι τίµιος, γιατί ἡ τιµή, 
τιµή δέν ἔχει». Καί οἱ ἄνθρωποι ἔτσι πορεύονταν. Σήµερα 
οἱ ἀξίες αὐτές ἐξευτελίστηκαν καί καταπατήθηκαν, διότι 
ἀπωλέσθηκε ἡ µεταφυσική τους βάση. Ὁ ἀνθρωπισµός 
χωρίς Θεό χρεωκόπησε. ∆έν ὑπάρχει ἠθική, τουλάχιστον 
ὅπως τήν γνωρίζουµε στόν ἑλληνοχριστιανικό πολιτι-
σµό, χωρίς µεταφυσική. «Χωρίς Θεό, ὅλα ἐπιτρέπονται» 
σηµειώνει κάπου ὁ Ντοστογιέφσκυ. Καί ἔτσι εἶναι. ∆ιότι 
τί θά σέ συγκρατήσει ἀπό τό κακό, ὅταν µάλιστα ἔχει 
διαστραφεῖ ἡ ἀτοµική καί συλλογική συνείδηση; Τί θά 
σέ ὠθήσει νά θυσιαστεῖς, νά ἀγαπήσεις µέ ἀνιδιοτέλεια, 
νά ὑποχωρήσεις, νά συγχωρήσεις ἀπό τήν καρδιά σου; 
Ἄν δέν πιστεύεις στό Θεό, ἄν δέν πιστεύεις στήν 
ὕπαρξή Του καί στήν Ἀνάστασή Του, ἄν δέν πι-
στεύεις στή δική σου ἀνάσταση καί στήν µέλλουσα 
κρίση πού σέ ἀναµένει, τότε τίποτε δέν µπορεῖ νά 
σέ κρατήσει στήν ἀρετή σήµερα. Οἱ νόµοι ὅλο καί 
αὐξάνουν, διότι οἱ ἄνθρωποι ἀπιστοῦν καί ἁµαρτάνουν 
καί πάντα θά βρίσκουν τρόπους νά τούς παραβαίνουν. Γιά 
τόν χριστιανό δέν ὑπάρχει νόµος, διότι νόµος γι’ αὐτόν 
εἶναι ἡ φωτισµένη ἀπό τό εὐαγγελικό φῶς συνείδησή 
του. Ἕνας καλός ὅπως λέµε ἄνθρωπος -ὑπάρχουν καί 
τέτοιοι ἀκόµη-πού κάνει τό καλό ἔτσι γιά τήν συνείδησή 

του, εἴτε θά ὁδηγηθεῖ στόν Χριστό εἴτε θά ἐγκαταλείψει 
ἀργά ἤ γρήγορα τόν ἀγῶνα του. Ἡ Ἀνάσταση τοῦ Κυρίου 
µᾶς καλεῖ σέ ἕνα νέο σταυροαναστάσιµο τρόπο ζωῆς µέ 
κέντρο τήν θεία Εὐχαριστία, ὅπου κοινωνοῦµε µέ τόν 
Χριστό καί µεταξύ µας. 

«Παρεµβολή»: Μας µιλήσατε για το θεολογικό περιε-
χόµενο του γεγονότος της Ανάστασης. Ο άγιος Ιουστίνος 
Πόποβιτς, στο βιβλίο του «Άνθρωπος και Θεάνθρωπος», 
αναφέρει ότι «οι άνθρωποι κατεδίκασαν τον Θεόν εις 
θάνατον. Ο Θεός όµως, δια της Αναστάσεώς Του, “κα-
τεδίκασε” τους ανθρώπους εις αθανασίαν». Εύλογα 
όµως θα ρωτήσει κάποιος σε τι τον αφορά εκείνον 
προσωπικά η Ανάσταση του Χριστού, τι σηµαίνει για 
την καθηµερινότητά του και την πορεία του στον κόσµο.

«π. Ἀ»: Τά χαρίσµατα τοῦ Θεοῦ εἶναι ἀµεταµέλητα, δέν 
τά παίρνει ὁ Θεός πίσω. Ὁ Θεός ὑποσχέθηκε στόν ἄνθρω-
πο τήν ἀθανασία. Ἔρχεται ὁ θάνατος διά τοῦ προπατορι-
κοῦ ἁµαρτήµατος στόν κόσµο. Ὁ θάνατος τοῦ σώµατος 
συντελείται, προκειµένου νά διακόπτεται ἡ πορεία 
τῆς φθορᾶς καί τοῦ κακοῦ στήν ζωή µας, «ἵνα µή 
τό κακόν ἀθάνατον γένηται», ὅπως σηµειώνουν οἱ 
Πατέρες µας. Ὅµως ἡ ὑπόσχεση γιά ἀθανασία παραµένει. 
Τό ὅτι ἡ ψυχή τοῦ ἀνθρώπου ζεῖ, αὐτό δέν καλύπτει τό 
ἀρχικό σχέδιο τῆς ἀγάπης τοῦ Θεοῦ γιά τόν ἄνθρωπο. 
Ἡ ὀρθόδοξη θεολογία µιλᾶ γιά τό µυστήριο τῆς θείας 
οἰκονοµίας. Αὐτό οὐσιαστικά εἶναι τό σχέδιο τοῦ Θεοῦ, 
µυστικό ἀρχικά γιά τούς ἀνθρώπους καί ἀνερµήνευτο γιά 
πάντα, νά σαρκωθεῖ ὁ Υἱός καί Λόγος τοῦ Θεοῦ, νά ζήσει 
ἀνάµεσά µας, νά πεθάνει, νά ἀναστηθεῖ καί νά ἀναλάβει 
τήν ἀνθρώπινη φύση στόν Οὐρανό. Μέσῳ αὐτῆς τῆς 
θείας οἰκονοµίας, ὁ Θεός οἰκονοµεῖ τήν ἐκπλήρωση τῆς 
ὑποσχέσεώς Του, ὅτι ὁλόκληρος ὁ ἄνθρωπος, σῶµα καί 
ψυχή θά ζήσουν αἰωνίως. Εἴτε «εἰς ἀνάστασιν ζωῆς εἴτε 
εἰς ἀνάστασιν κρίσεως», πάντως ἀναστηµένοι, ὁλόκληροι 
δηλαδή σωσµένοι. Ἡ πραγµατικότητα τῆς ἀναστάσεως 
τῆς ἀνθρώπινης φύσης ἑνωµένης στό Πρόσωπο τοῦ Ἀνα-
στάντος Χριστοῦ, θά ἐπιβεβαιωθεῖ τήν ἡµέρα τῆς κοινῆς 
ἀνάστασης ὅλων τῶν ἀνθρώπων, στό πρόσωπο τοῦ κάθε 
ἀνεξαιρέτως ἀνθρώπου. Ὅλοι θά ἀναστηθοῦµε, βεβαίως 
δέν θά ἀναληφθοῦµε ὅλοι. 

Αὐτό στήν καθηµερινότητά µας σηµαίνει, ὅτι ἡ ζωή 
µας κινεῖται σέ δύο ἐπίπεδα. Αὐτό πού διά τῶν αἰ-
σθήσεων ζοῦµε καί κινούµαστε, ἀλλά καί τό ὑπε-
ραισθητό, αὐτό πού πορευόµαστε καί ἀνήκουµε. «Οὐ 
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γὰρ ἔχοµεν ὧδε µένουσαν πόλιν, ἀλλὰ τὴν µέλλουσαν 
ἐπιζητοῦµεν» (Ἑβρ. 13,14) µᾶς ὑπενθυµίζει ὁ Ἀπόστολος 
Παῦλος. Ὁ ἄνθρωπος εἶναι µικρογραφία τοῦ σύµπαντος 
κόσµου, διότι µέσα µας συνυπάρχει τό ὁρατόν καί τό 
ἀόρατον, γῆ καί οὐρανός. Ἑποµένως κάθε πτυχή τῆς ζωῆς 
µας, ὀφείλει νά φωτίζεται ἀπό τό ἀναστάσιµο Φῶς καί ἀπό 
τήν ἀκράδαντη πίστη µας, ὅτι εἴµαστε αἰώνιοι, ἀθάνατοι. 

«Παρεµβολή»: Σε µια εποχή ορθολογισµού και τε-
χνοκρατισµού, πόσο εύκολο είναι να πιστέψει κάποιος 
ότι µετά το τέλος των βιολογικών του λειτουργιών θα 
εγερθεί εκ των νεκρών και θα έχει ζωή αιώνιο; Εσείς, 
ως ποιµένας, πώς θα µιλούσατε σήµερα σε έναν νέο που 
διακατέχεται από το πνεύµα της εποχής, έχει ωστόσο, 
την καλή διάθεση να ακούσει τον εκκλησιαστικό λόγο 
και το µήνυµα της Αναστάσεως που αυτός κοµίζει;

«π. Ἀ»: Συνεχίζοντας ὅσα εἶπα στήν προηγούµενη 
ἐρώτησή σας, ἀκριβῶς αὐτό θέλω νά ὑπογραµµίσω. Ὅτι 
ἡ Ἀνάσταση τοῦ Χριστοῦ ἀποτελεῖ γεγονός πίστης. Ἄν δέν 
πιστεύεις στόν ζῶντα Θεό, τότε δέν πιστεύεις στή ζωή 
Του, στά λόγια Του, στήν ὑπόσχεσή Του, ὅτι ὅπως Αὐτός 
πέθανε ἀλλά ἀναστήθηκε, ἔτσι καί ἐµεῖς θά πεθάνουµε,  
ἀλλά σίγουρα θά ἀναστηθοῦµε. Στό Σύµβολο τῆς Πίστης τό 
«πιστεύω» ὑπάρχουν µόνο τρία ρήµατα, πιστεύω, ὁµολογῶ 

καί προσδοκῶ. Ἄν 
πιστεύεις στό Θεό, 
ὅτι εἶναι πατέρας 
καί παντοκράτορας 
καί δικός σου ποι-
ητής, ἀλλά καί τοῦ 
κόσµου ὁλάκερου, 
τότε τόν ὁµολογεῖς 
µέ τήν ζωή σου ἅπα-
σα, προσδοκώντας 
τήν ἀνάστασή σου. 
∆έν εἶναι τυχαῖο τό 
ρῆµα «προσδοκῶ» 
ἀνάστασιν νεκρῶν. 
∆έν λέµε ἐλπίζω, 
πού σηµαίνει κάτι 
πού ἐνδεχοµένως 
καί νά µήν γίνει, ἀλ-
λά προσδοκῶ, δηλα-
δή ἀναµένω κάτι τό 
σίγουρο.

Τό µήνυµα τῆς 
Ἀνάστασης, ἀλλά 
καί γενικώτερα τῆς 
ἐν Χριστῷ ζωῆς, 
διαχρονικῶς ἦταν 
δύσκολο γιά τούς 
ἀνθρώπους καί ἑπο-
µένως καί γιά τόν 
σύγχρονο ἄνθρωπο. 
Τά αἴτια τῆς ἀπι-
στίας ἤ ἀδιαφορίας 
εἶναι κυρίως ἠθικά. 

Ἡ ἀποδοχή τῆς χριστιανικῆς πίστης καί ἐν συνεχείᾳ τῆς 
δικῆς σου ἀθανασίας, συνεπάγεται πνευµατικό ἀγῶνα καί 
θυσίες, πρᾶγµα ἀνεπιθύµητο γιά τόν νωθρό ἐσωτερικά 
καί συχνά καί ἐξωτερικά σύγχρονο ἄνθρωπο. Οἱ νέοι ὑπο-
φέρουν σήµερα ἀπό τήν ἀπουσία νοήµατος ζωῆς. Εἶναι 
θύµατα τῆς γενιᾶς τῶν γονέων τους, πού ἀρνήθηκαν τόν 
Χριστό καί τίς ἑλληνορθόδοξες ρίζες µας, στό βωµό ἑνός 
ἐκσυγχρονισµοῦ καί µιᾶς εὐδαιµονίας, πού µᾶς ὁδήγησε 
στήν σηµερινή γεµάτη ἀπελπισία ἐποχή µας. Τίς προηγού-
µενες δεκαετίες οἱ ἄνθρωποι τοῦ λεγόµενου πολιτισµένου 
κόσµου ἀποκόπηκαν ἀπό τίς χριστιανικές τους ρίζες καί 
τώρα µέ τήν κρίση, πού µᾶς τράβηξαν τό χαλάκι ἀπό τά 
πόδια µας, βρεθήκαµε νά τρικλίζουµε, νά ψάχνουµε βηµα-
τισµό νά πορευθοῦµε. Οἱ αὐτοκτονίες, ἀλλά καί οἱ ἀργοί 
θάνατοι ἔχουν αὐξηθεῖ. Οἱ νέοι τό βιώνουν πάντοτε πιό 
ἔντονα τό κάθε πρόβληµα. Χάσαµε τήν δύναµή µας, τήν 
προθυµία νά ζοῦµε καί νά χαιρόµαστε αὐτή τήν ζωή, πού 
καί αὐτή εἶναι δῶρο τοῦ Θεοῦ. Ὅσο καί νά θέλουµε νά 
πείσουµε τόν ἑαυτό µας, ὅτι δέν ὑπάρχει ἄλλη ζωή, ὅλα 
ἔρχονται νά µᾶς διαψεύσουν. Τό ξύπνηµα τῆς φύσης τήν 
ἄνοιξη, ἡ ἔγερσή µας κάθε πρωί ἀπό τόν µικρό θάνατο 
τοῦ ὕπνου, ἡ ἀπέχθεια καί ἡ ἀποστροφή µας στό θάνατο, 
τό ἀσυµβίβαστό µας µέ τήν πολυποίκιλη κακία τοῦ κό-
σµου τούτου, εἶναι πραγµατικότητες πού δέν µποροῦµε 
νά ἀγνοήσουµε, ὅσο καί νά προσπαθήσουµε, ὅλοι µας, 

∆έν εἶναι τυχαῖο τό ρῆµα «προσδοκῶ» ἀνάστασιν νε-
κρῶν. ∆έν λέµε ἐλπίζω, πού σηµαίνει κάτι πού ἐνδε-
χοµένως καί νά µήν γίνει, ἀλλά προσδοκῶ, δηλαδή 
ἀναµένω κάτι τό σίγουρο.
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ἑποµένως καί οἱ νέοι. Ἐπιπλέον γιά µᾶς τούς Ὀρθοδόξους 
ἡ ὕπαρξη τῶν ἀφθάρτων ἁγίων λειψάνων, ἡ µυροβλησία 
τους, ἡ ἀφθαρτοποίηση τοῦ ἁγιασµοῦ, ἀλλά καί ἡ ἐµπειρία 
τῆς ἐσωτερικῆς µας ἀνάστασης µέσα στό Μυστήριο τῆς 
Ἐξοµολογήσεως, εἶναι ἀνοίγµατα τοῦ Οὐρανοῦ, µιᾶς ἄλλης 
βιοτῆς, στόν χωρίς ἐλπίδα σύγχρονο ἄνθρωπο.

Τώρα γιά τό πῶς, ὡς ποιµένας, θά µιλήσω γιά ὅλα 
αὐτά στούς νέους ἀνθρώπους, ἁπλᾶ νά σᾶς πῶ, ὅτι δέν 
χρειάζεται νά κάνω κάτι ἰδιαίτερο. Τούς φέρνει ὁ Θεός 
κοντά Του καί κοντά µας. Ἡ Χάρη Του βρίσκει δρόµους 
στά ἀδιέξοδα καί τούς πληροφορεῖ µυστικά, βιωµατικά 
«ὅτι ἀνέστη ὁ Κύριος ὄντως!» (Λουκ. 24,34). Ἐµεῖς ὡς 
κληρικοί ὀφείλουµε, ἄν δέν ἔχουµε ἁγιότητα, νά ἔχουµε 
µετάνοια, ταπείνωση, αὐτοµεµψία, εἰλικρίνεια καί νά ἐρ-
γαζόµαστε πνευµατικά στόν ἑαυτό µας, προκειµένου νά 
µήν ἐµποδίσουµε τό ἔργο τῆς σωτηρίας τῶν ἀνθρώπων 
µέσα στήν Ἐκκλησία. Νά σᾶς πῶ καί κάτι ἄλλο, ἀπό µικρή 
ἐµπειρία καί χωρίς διάθεση κάποιας µορφῆς λαϊκισµοῦ 

πρός ἐσᾶς τούς νέους. Περισσότερο µέ ἀνη-
συχοῦν καί µέ δυσκολεύουν οἱ µεγαλύτεροι 
ἡλικιακά ἄνθρωποι, διότι ἔχουν παγιωθεῖ 
κάτα κάποιο τρόπο στά λάθη τους, ἔχουν 
ἀγαπήσει ἤ ἔστω συνηθίσει τά πάθη τους 
καί ἀπό τόν Ἱερέα δέν ζητοῦν τήν ἐν Χρι-
στῷ µεταµόρφωση, ἀλλά ἀπενοχοποίηση 
καί δικαίωση. Τούς καταλαβαίνω, διότι στό 
ἴδιο καζάνι βράζω. ∆έν εἶναι εὔκολο ὅταν 
µεγαλώνεις, νά πεῖς ὅτι τά ἔχεις κάνει θά-
λασσα ἤ ὅτι εἶσαι ἀκόµη στό νηπιαγωγεῖο 
τῆς πνευµατικῆς ζωῆς. Ἴσως οἱ µεγαλύτε-
ροι ἄνθρωποι ἔχουν πιό µεγάλη ἀνάγκη. 
Εἶναι καί πιό κοντά στό θάνατο καί τούς 
πειρασµούς του. 

«Παρεµβολή»: Μέσα στην Ακολουθία 
της Αναστάσεως υπάρχει πολύ έντονο το 
µήνυµα της χαράς. Πώς µπορεί ο άνθρω-
πος να γίνει µέτοχος της αναστάσιµης χα-
ράς και να τη βιώνει διαρκώς τη στιγµή 
που ο πόνος, η θλίψη και οι δυσκολίες είναι 
«ζυµωµένες» µε την ανθρώπινη ύπαρξη;

«π. Ἀ»: Ἡ ἀναστάσιµη χαρά εἶναι συ-
νάρτηση τῆς ἐσωτερικῆς εἰρήνης. Ὁ συνή-
θης χαιρετισµός τοῦ Ἀναστάντος Κυρίου 
ἦταν τό «εἰρήνη ὑµῖν». Γιά νά ἀποκτήσεις 
τήν εἰρήνη, πρέπει νά ζεῖς σύµφωνα µέ τίς 
προδιαγραφές τῆς ὕπαρξής σου, αὐτές πού 
ἔθεσε στήν ζωή σου ὁ ∆ηµιουργός σου. Τότε 
ζεῖς κατά φύσιν καί εἰρηνεύεις ἐντός σου καί 
γύρω σου. Ὁ ∆ηµιουργός σου εἶναι Ἀγάπη 
καί ὁ δρόµος σου εἶναι ἕνας, νά ἀγαπήσεις 
τόν ∆ηµιουργό σου. Ὅµως ἡ ἀγάπη προϋ-
ποθέτει θυσία καί ἡ θυσία αἷµα. Ἔτσι µᾶς 
δίδαξε ὁ Κύριός µας. Ὅτι «διά τοῦ Σταυροῦ 
ἦλθε ἡ χαρά ἐν ὅλῳ τῷ κόσµῳ». Ὁ Χριστός 
παρήγγειλε στούς µαθητές Του, νά µεταβοῦν 
στήν Γαλιλαία καί ἐκεῖ θά Τόν ἔβλεπαν. Αὐτό 

σηµαίνει, ὅτι γιά νά δεῖς τόν Ἀναστηµένο Θεό, νά χαρεῖς 
τήν παρουσία Του, πρέπει νά ὑπακούσεις, νά ὁδοιπορήσεις, 
δηλαδή κουραστεῖς καί νά ἐπανεύρεις τήν κλήση τοῦ Θεοῦ 
µέσα σου, ἀναζωπυρώνοντας αὐτό τό χάρισµα. Στήν Γαλι-
λαία κάλεσε τούς Μαθητές Του καί ἐκεῖ τούς ξανανταµώνει. 

Τό πρόβληµα σήµερα εἶναι, ὅτι ζοῦµε σέ ἕνα µολυ-
σµένο πνευµατικό περιβάλλον, πού ὅλους µᾶς ἐπηρεά-
ζει. Ἔχουµε µπερδέψει τήν ἡδονή µέ τήν χαρά καί 
ἔχουµε ταυτίσει τήν θυσία µέ τήν δυστυχία. Ἡ χαρά 
τῆς Ἀναστάσεως βιώνεται διαρκῶς µέσα στό σῶµα 
τοῦ Χριστοῦ, τήν Ἐκκλησία, διά τῶν ἱερῶν Μυστη-
ρίων καί τοῦ πνευµατικοῦ καθηµερινοῦ ἀγῶνος. 
∆έν ὑπάρχει ἄλλος δρόµος, γιά νά βροῦµε χαρά καί 
νόηµα στή ζωή αὐτή καί προοπτική αἰώνιας ζωῆς. 

Επιµέλεια: 

Π.Φ.

Ὅσο καί νά θέλουµε νά πείσουµε τόν 
ἑαυτό µας, ὅτι δέν ὑπάρχει ἄλλη ζωή, 
ὅλα ἔρχονται νά µᾶς διαψεύσουν. Τό 
ξύπνηµα τῆς φύσης τήν ἄνοιξη, ἡ 
ἔγερσή µας κάθε πρωί ἀπό τόν µικρό 
θάνατο τοῦ ὕπνου, ἡ ἀπέχθεια καί ἡ 
ἀποστροφή µας στό θάνατο, τό ἀσυµ-
βίβαστό µας µέ τήν πολυποίκιλη κακία 
τοῦ κόσµου τούτου, εἶναι πραγµατι-
κότητες πού δέν µποροῦµε νά ἀγνο-
ήσουµε, ὅσο καί νά προσπαθήσουµε
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ΟΙ ΤΡΕΙΣ ΠΡΟΚΛΗΣΕΙΣ 
ΤΗΣ ΖΩΗΣ ΜΑΣ 

Μέσα στην Καινή ∆ιαθήκη υπάρχει ένα κείµενο 
που µου έχει κάνει ιδιαίτερα εντύπωση το οποίο 
και αποκρυπτογράφησα όταν διάβασα την προ-

σέγγιση που του έκανε ένας Ρώσος λογοτέχνης, ο Θεό-
δωρος Ντοστογιέφσκι. Αυτός ο συγγραφέας κυριολεκτικά 
µου άνοιξε τα µάτια για να δω πίσω από αυτές τις απλές 
κουβέντες το στοχασµό, την αλήθεια και τη γνησιότητα 
που κρύβει το συγκεκριµένο κείµενο. Θα µπορούσα να 
πω ότι είναι ένας ανατόµος της ανθρώπινης ψυχής, µία 
προσωπικότητα ξεχωριστή, ένας προφήτης και φιλόσοφος 
της ιστορίας διότι µέσα από τα έργα του δε µιλάει µόνο 
για την πατρίδα του, αλλά και για ολόκληρο τον ευρωπαϊκό 
µας πολιτισµό. 

∆ιαβάζοντας τον Ντοστογιέφσκι µπόρεσα να εµβαθύνω 
καλύτερα στο περίφηµο αυτό κείµενο που αναφέρεται από 
τρεις συγγραφείς των Ευαγγελίων1. Οι «Αδερφοί Καραµα-
ζώφ» είναι ένα έργο το οποίο έχει µεταφραστεί σε όλες τις 
ευρωπαϊκές γλώσσες και θεωρείται ένα από τα σηµαντικό-
τερα έργα του µεγάλου αυτού λογοτέχνη. Οι Καραµαζώφ 
είναι µία οικογένεια, της οποίας ο ηλικιωµένος πατέρας 
έχει χαρακτηριστικά διεφθαρµένου ανθρώπου. Ο ένας από 
τους γιους του, ο Ιβάν, εκπροσωπεί ένα τύπο διανοούµενου, 
που γνωρίζει την ευρωπαϊκή κουλτούρα, είναι γοητευµένος 
από το δυτικό πολιτισµό και ενδίδει στους πειρασµούς της 
δυτικής ευρωπαϊκής διανόησης, µε αποτέλεσµα να φτάσει 
πλέον στα όρια του αγνωστικισµού και του αθεϊσµού. Πα-
ραµένει ωστόσο ένας γνήσιος εκφραστής του ευρωπαϊκού 
πνεύµατος. Ο δεύτερος γιος, ο Ντιµίτρι, είναι ένας άνθρωπος 
που του αρέσει το γλέντι, η χαρά της ζωής, ο έρωτας, ένας 
άνθρωπος καλοσυνάτος, µε ωραία καρδιά αλλά παραδοµένος 
στην καθηµερινότητα της ζωής. Ο τρίτος από τους γιους 
είναι ο Αλιόσα, ή αλλιώτικα Αλεξέι, ο οποίος σε ηλικία 19 
ετών κάνει ένα φοβερό βήµα, αποφασίζει να µονάσει γοη-
τευµένος από τον Στάρετς Ζωσιµά. Ο Αλιόσα είναι ο άνθρω-
πος ο γνήσιος, ο αυθεντικός, ο αναζητητής του Θεού. Πίσω 
από τον Στάρετς Ζωσιµά που περιγράφει ο Ντοστογιέφσκι 
βρίσκεται ένας µεγάλος Άγιος της Ρωσικής Εκκλησίας, ο 

1  Ματθ. 4, 1-11, Λουκ. 4, 1-13, Μάρκ. 1, 12-13.

Σεραφείµ του Σαρώφ, µία µεγάλη προσωπικότητα η οποία 
επηρέασε βαθύτατα τη ρωσική εκκλησιαστική ζωή. 

Στο κεφάλαιο «ο Μέγας Ιεροεξεταστής», ο Ιβάν αφηγείται 
µια ιστορία στον Αλιόσα: «Σκέψου, του λέει, βρισκόµαστε στο 
16ο αιώνα, στην Ισπανία, στη Σεβίλλη, εκεί που έκαιγαν τους 
ανθρώπους για µεγαλύτερη δόξα του Θεού. Κι εκεί λέει που κυ-
λούσε η ζωή, εκεί εµφανίστηκε Εκείνος, υπονοώντας το Χριστό. 
Και ξαναήρθε και οι άνθρωποι τον αναγνώρισαν, χωρίς να τους 
πει τίποτα. Μόνο µε την παρουσία του, µόνο µε το βλέµµα του, 
µόνο µε την αγάπη του, µόνο µε την ανθρωπιά που τον κυριαρ-
χούσε κατάλαβαν ότι είναι Εκείνος. Και όλοι τον ακολούθησαν 
και όλοι άρχισαν να του ζητάνε το έλεός του και την αγάπη του. 
Ξαναπαρουσιάστηκε µια χήρα που έχασε το γιο της και ζητούσε 
να δώσει ζωή στο παιδί της κι Εκείνος το έκανε. Ο κόσµος έτρεχε 
κατά πάνω του. Μα από µακριά, λέει ο καρδινάλιος, ο Μέγας 
Ιεροεξεταστής, αυτός που την προηγούµενη µέρα είχε κάψει κά-
ποιες χιλιάδες ανθρώπων για τις απόψεις τους, αυτός το είδε και 
θύµωσε. Τι ήρθε πάλι; Για να µας ανησυχήσει; Το έργο του εµείς 
το έχουµε βελτιώσει. Ποια είναι η θέση του πάλι µαζί µας; Και 
τότε ο σκληρός εκείνος καρδινάλιος διέταξε τους στρατιωτικούς 
που τον ακολουθούσαν να τον συλλάβουν και να τον οδηγήσουν 
το Χριστό στα µπουντρούµια, εκεί που ήταν οι χιλιάδες άνθρωποι 
που είχαν συλληφθεί για τις απόψεις τους. Την εποµένη το πρωί 
ο καρδινάλιος πηγαίνει κατευθείαν στις φυλακές. Ζητάει να του 
Τον φέρουν µπροστά του. Τον κοιτάει κατάµατα. Τον ρωτάει: εσύ 
είσαι; Καµία απάντηση. Οπωσδήποτε είσαι εσύ. Έκανες πολύ 
µεγάλο λάθος που ξαναήρθες. Εµείς έχουµε αγωνιστεί για χρόνια 
τώρα για να βελτιώσουµε το έργο σου. Και κοίταξε να δεις, αύριο 
το πρωί θα σε ρίξω στη φωτιά κι εσένα µαζί µε τους υπόλοιπους 
αιρετικούς. Και τότε ο καρδινάλιος µονολόγησε. Ο Χριστός δεν 
απαντούσε καθόλου. Του λέει: ξέρω πολύ καλά τι σου είπε το 
πνεύµα της σοφίας όταν σε συνάντησε στην έρηµο, λίγο πριν 
µπεις στην κοινωνία για να αρχίσεις το µεγάλο σου έργο». Και 
τότε αναφέρθηκε στα τρία µεγάλα ερωτήµατα, στις τρεις 
µεγάλες προκλήσεις, στους τρεις πειρασµούς που έθεσε το 
πνεύµα της πονηρίας στο Χριστό.

Όπως διαβάζουµε στο κατά Ματθαίον Ευαγγέλιο ο Χρι-
στός όταν βαπτίστηκε οδηγήθηκε στην έρηµο του Ιορδάνη, 
όπου έµεινε για σαράντα µέρες νηστεύοντας. Εκεί του πα-

π. Θεοδώρητου Πολυζωγόπουλου
Επισκόπου Ναζιανζού, ∆ρ. Φιλολογίας
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Ο άνθρωπος σαν προσωπικότητα δεν πρέπει να 
καλύπτει µόνο τις βιολογικές του και ενστικτώ-
δεις κινήσεις. Ο άνθρωπος είναι µία προσωπικό-
τητα  πολυποίκιλη και πολύπλευρη. Ο άνθρωπος 
έχει ανάγκη πνευµατικής αναζήτησης, επιθυµεί 
την ποιότητα, επιθυµεί να αισθάνεται ότι εκπλη-
ρώνει το σκοπό της υπάρξεώς του ως άνθρωπος. 

XPIΣTIANIKH ΦOITHTIKH ΕNΩΣH 
210 3237154 | www.xfe.gr

προκλήσεις 

Oµιλητής

π. Θεοδώρητος 
Πολυζωγόπουλος

Επίσκοπος Ναζιανζού, διδάκτωρ Φιλοσοφίας

ΦIΛOΣOΦIKH E.K.Π.A.
Αίθουσα 437

Τετάρτη 
8/3/2017

ώρα 13:00

Οι τρεις

της

ζω
ής

 
μα

ς

ρουσιάστηκε το πνεύµα της 
πονηρίας και του είπε, όπως 
εκθέτει ο Ντοστογιέφσκι: «Τι 
ήρθες µε άδεια χέρια να κάνεις 
στον κόσµο; ∆ιάταξε γρήγο-
ρα αυτές τις πέτρες να γίνουν 
ψωµιά, να χορτάσεις την πείνα 
των ανθρώπων. ∆εν ξέρεις ότι 
το µεγαλύτερο πρόβληµα της 
ανθρωπότητας είναι ο άνθρω-
πος να χορτάσει την πείνα του; 
Τι ήρθες να τους πεις λόγια και 
φιλοσοφίες;». 

Κι εδώ ακριβώς τίθεται 
το µεγάλο κοινωνικό πρό-
βληµα, που έχει απασχολή-
σει τόσο πολύ την ανθρω-
πότητα και που τόσο αίµα 
έχει χυθεί και τόσες επανα-
στάσεις έχουν συµβεί. Και 
αυτό δεν είναι άλλο παρά 
η κατανοµή των αγαθών, 
που γίνεται κατά τρόπο 
πολύ διαφορετικό, διότι οι 
δυτικές κοινωνίες καταναλί-
σκουν το 70% των αγαθών 
της γης, ενώ στην Αφρική 
για παράδειγµα πεθαίνουν 
καθηµερινά παιδιά από την 
έλλειψη νερού και εµβολίων. 
Κι εδώ στην Ελλάδα έχουµε 
αντιµετωπίσει προβλήµατα 
αλλά δυστυχώς δεν µάθαµε 
να αντιµετωπίζουµε την βαθύτερη αιτία που οδηγεί σε 
αυτή την κρίση των υλικών αγαθών µε αποτέλεσµα το 
πρόβληµα να διαιωνίζεται. Οι πολιτικοί άρχοντες µας για 
παράδειγµα υπόσχονται πως θα ανεβάσουν το βιοτικό 
επίπεδο, θα δώσουν περισσότερες ευκαιρίες στους νέους 
ανθρώπους, χωρίς κάποια προσπάθεια βελτίωσης της 
πνευµατικής στάθµης του ελληνικού λαού µέσα από τον 
πολιτισµό και την εκπαίδευση.

Στον πρώτο πειρασµό θυµούµαστε πως ο Χριστός, 
όταν του είπε ο πονηρός να κάνει τις πέτρες ψωµιά, αρ-
νήθηκε παρά την πρόκληση που του έκανε λέγοντάς Του 
πού πας µε άδεια χέρια, ο κόσµος θέλει να ικανοποιήσει 
την πείνα του. Στη συνέχεια ο Χριστός απάντησε πως ο 
άνθρωπος δε ζει µόνο µε το ψωµί, δε ζει µόνο µε τα υλικά 
αγαθά2. Ο άνθρωπος έχει ανάγκη από το λόγο τον 
πνευµατικό για να τον στηρίξει. Απόδειξη αποτελούν 
οι Σκανδιναβικές χώρες οι οποίες αν και έχουν υψηλό 
βιοτικό επίπεδο, άριστη ιατρική περίθαλψη και άριστο 
συνταξιοδοτικό πρόγραµµα, µεγάλο µέρος του πληθυσµού 
υποφέρει από κατάθλιψη, ενώ ο δείκτης αυτοκτονιών είναι 
ανεβασµένος σε αντίθεση µε επίπεδα πνευµατικής αναζή-
τησης. Εκεί λοιπόν, στις χώρες που θα νοµίζαµε ότι είναι ο 
γήινος παράδεισος οι κοινωνίες αυτές είναι κοινωνίες ώρα 

2  «Οὐκ ἐπ' ἄρτῳ µόνῳ ζήσεται ἄνθρωπος»

µηδέν. Εδώ ακριβώς ο Χριστός επεσήµανε την αλήθεια. 
Ότι ο άνθρωπος σαν προσωπικότητα δεν πρέπει να 
καλύπτει µόνο τις βιολογικές του και ενστικτώδεις 
κινήσεις. Ο άνθρωπος είναι µία προσωπικότητα πο-
λυποίκιλη και πολύπλευρη. Ο άνθρωπος έχει ανάγκη 
πνευµατικής αναζήτησης, επιθυµεί την ποιότητα, 
επιθυµεί να αισθάνεται ότι εκπληρώνει το σκοπό της 
υπάρξεώς του ως άνθρωπος. Εµείς οι χριστιανοί ιεραρ-
χούµε τις προτεραιότητες της ζωής. Η Εκκλησία µας δεν 
αρνείται τις ανάγκες µας, αυτό θα ήταν λάθος, αλλά 
ιεραρχεί πρώτα τα πνευµατικά θέµατα που αφορούν 
την ψυχική µας ανάπτυξη και στη συνέχεια ασχολεί-
ται έµπρακτα µε ζητήµατα της καθηµερινότητά µας. 

Ο δεύτερος πειρασµός που έθεσε το πνεύµα της πο-
νηρίας στο Χριστό όταν τον τοποθέτησε σε ένα υψηλό όρος 
και του έδειξε τα βασίλεια του κόσµου ήταν ο εξής: «Κοίταξε 
να δεις, αυτά µου ανήκουν. Πέσε να µε προσκυνήσεις για 
να σου προσφέρω τα βασίλεια του κόσµου και όλη την 
εξουσία». Ο Χριστός έδωσε το µάθηµα, τι σηµαίνει, ποιο 
είναι το νόηµα της ηγεσίας, σε εκείνη την πολύ δύσκολη 
στιγµή για τη ζωή Του, στο τελευταίο αποχαιρετιστήριο 
τραπέζι που έκανε στους µαθητές του. Γονάτισε και έπλυνε 
τα πόδια όλων, έκανε δηλαδή τη δουλειά των δούλων. Και 
µόλις τελείωσε τους ρώτησε, «καταλάβατε γιατί το έκανα αυτό; 
Σας έδωσα το παράδειγµα µου. Όποιος θέλει να είναι ο πρώτος 
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πρέπει να είναι ο τελευταίος. Όποιος θέλει να υπηρετήσει το 
κοινό συµφέρον πρέπει να είναι ο υπηρέτης όλων». 

Πόσοι αγαπητοί µου µέσα στην πολιτική ιστορία της 
νεότερης Ελλάδας µας, ακολούθησαν το παράδειγµα αυτό 
του Χριστού; Πόσοι εκπλήρωσαν το πραγµατικό νόηµα 
της ηγεσίας δηλαδή τη διακονία; Για να µην είµαστε αρ-
νητικοί θα αναφερθώ σε δύο ονόµατα, ανεξάρτητα από 
το ποια πολιτική ακολουθούσαν. Ο πρώτος ήταν ο Πα-
παναστασίου, ο οποίος πέθανε χωρίς δεκάρα, ενώ είχε 
διατελέσει πρωθυπουργός της χώρας. Ο δεύτερος ήταν ο 
Νικόλαος Πλαστήρας, ο οποίος στη διαθήκη του άφηνε 
25 δραχµές -ένα ποσό σεβαστό για την εποχή του- για 
να αναπληρωθεί ένα κρεβάτι το οποίο είχε καταστραφεί 
στο στρατό. Και οι δύο ήταν άνθρωποι µε ευαισθησία που 
λάτρεψαν την πατρίδα και υπηρέτησαν το κοινό συµφέρον, 
θυσιάζοντας το προσωπικό τους όφελος. 

Ο τρίτος πειρασµός ήταν πολύ σηµαντικός γιατί θίγει 
το ζήτηµα της πίστης. Τρίτο τον έχει ο Λουκάς, δεύτερο 
τον έχει ο Ματθαίος. Ο πονηρός ανέβασε το Χριστό στο 
πτερύγιο του Ναού του Σολοµώντος και του είπε: Αν εί-
σαι Υιός του Θεού πέσε κάτω διότι είναι γραµµένο ότι οι 
άγγελοι του Θεού θα έρθουν να σε πιάσουν. ∆ηλαδή τον 
προκάλεσε να κάνει ένα θαύµα κι ο Χριστός αρνήθηκε 
λέγοντας του: «∆εν έχεις δικαίωµα εσύ να θέτεις σε πρόκληση 
και πειρασµό τον Κύριό σου». Η πίστη µας αλήθεια, είναι µία 
πίστη που γεννιέται µέσα από θαυµατουργικές πράξεις; 
Ο Χριστός ήταν κανένας ταχυδακτυλουργός; Ο Χριστός 
έκανε όλα αυτά για να εντυπωσιάσει; Όχι, ο Χριστός µας 
όταν θαυµατουργούσε δεν επιδίωκε τον εντυπωσι-
ασµό, οι πράξεις αυτές ήταν πράξεις ευσπλαχνίας 
και όχι πράξεις επιδείξεως, θαυµασµού επιβολής 
και στέρησης της ελευθερίας του ανθρώπου. 

Ο Θεός δεν είναι µια αυταπόδεικτη πραγµατικότη-
τα, δεν είναι µία οντότητα µε µαγικές ιδιότητες, όπως 
νοµίζουν πολλοί. Όταν ο πρώτος Ρώσος αστροναύτης που 
πάτησε στο φεγγάρι ρωτήθηκε για το τι είδε, απάντησε πως 
δεν είδε τίποτα, δεν υπάρχει τίποτα. Αντιθέτως, όταν ερω-
τήθηκε ο πρώτος Αµερικανός αστροναύτης που πάτησε στο 
φεγγάρι για το τι συµβαίνει, τι είδε, δήλωσε πως θαύµασε 
το µεγαλείο της δηµιουργίας πως είναι κάτι εκπληκτικό, 
είναι κάτι ασύλληπτο. Έχοντας το ίδιο υλικό, έχουµε δύο 
διαφορετικές τοποθετήσεις. ∆ιότι ο ένας έχοντας επηρε-
αστεί από την αθεϊστική ιδεολογία, είχε σχηµατίσει µία 
λάθος εικόνα, πιστεύοντας ότι θα βρει πάνω στον ουρανό, 
στο διάστηµα, κανέναν παππούλη γέρο µε άσπρα γένια 
µε δύναµη. Ο άλλος που στηριζόταν στην πίστη στο Θεό, 
είχε διαφορετική αντίληψη, είχε ξεπεράσει το στάδιο των 
µυθολογικών εικόνων για το τι είναι ο Θεός και τι µπορεί 
να κάνει. Ο Άγιος ∆ιονύσιος ο Αρεοπαγίτης απαντά στο κρί-

σιµο ερώτηµα του τι είναι ο Θεός, σε ένα κείµενο µοναδικό 
που συνοψίζει ολόκληρη τη θεολογία της Εκκλησίας αλλά 
και της αρχαίας ελληνικής φιλοσοφίας: «ὡς οὔτε ψυχή ἐστιν 
οὔτε νοῦς, οὔτε φαντασίαν ἢ δόξαν ἢ λόγον ἢ νόησιν ἔχει· οὐδὲ 
λόγος ἐστὶν οὔτε νόησις, οὔτε λέγεται οὔτε νοεῖται· οὔτε ἀριθµός 
ἐστιν οὔτε τάξις, οὔτε µέγεθος οὔτε σµικρότης, οὔτε ἰσότης οὔτε 
ἀνισότης, οὔτε ὁµοιότης ἢ ἀνοµοιότης· οὔτε ἕστηκεν οὔτε κινεῖται 
οὔτε ἡσυχίαν ἄγει· οὐδὲ ἔχει δύναµιν οὔτε δύναµίς ἐστιν οὔτε 
φῶς· οὔτε ζῇ οὔτε ζωή ἐστιν· οὔτε οὐσία ἐστὶν οὔτε αἰὼν οὔτε 
χρόνος· οὐδὲ ἐπαφή ἐστιν αὐτῆς νοητὴ οὔτε ἐπιστήµη, οὔτε 
ἀλήθειά ἐστιν οὔτε βασιλεία οὔτε σοφί. Οὔτε ἓν οὔτε ἑνότης, 
οὔτε θεότης ἢ ἀγαθότης· οὐδὲ πνεῦµά ἐστιν, ὡς ἡµᾶς εἰδέναι, 
οὔτε υἱότης οὔτε [150] πατρότης οὔτε ἄλλο τι τῶν ἡµῖν ἢ ἄλλῳ 
τινὶ τῶν ὄντων συνεγνωσµένων· οὐδέ τι τῶν οὐκ ὄντων, οὐδέ τι 
τῶν ὄντων ἐστίν, οὔτε τὰ ὄντα αὐτὴν γινώσκει, ᾗ αὐτή ἐστιν, οὔτε 
αὐτὴ γινώσκει τὰ ὄντα, ᾗ ὄντα ἐστίν· οὔτε λόγος αὐτῆς ἐστιν οὔτε 
ὄνοµα οὔτε γνῶσις· οὔτε σκότος ἐστὶν οὔτε φῶς, οὔτε πλάνη οὔτε 
ἀλήθεια· οὔτε ἐστὶν αὐτῆς καθόλου θέσις οὔτε ἀφαίρεσις, ἀλλὰ 
τῶν µετ' αὐτὴν τὰς θέσεις καὶ ἀφαιρέσεις ποιοῦντες αὐτὴν οὔτε 
τίθεµεν οὔτε ἀφαιροῦµεν, ἐπεὶ καὶ ὑπὲρ πᾶσαν θέσιν ἐστὶν ἡ 
παντελὴς καὶ ἑνιαία τῶν πάντων αἰτία καὶ ὑπὲρ πᾶσαν ἀφαίρε-
σιν ἡ ὑπεροχὴ τοῦ πάντων ἁπλῶς ἀπολελυµένου καὶ ἐπέκεινα 
τῶν ὅλων». Ο Θεός ούτε κίνηση είναι, όπως ισχυριζόταν 
ο Αριστοτέλης, ούτε φως, ούτε επιστήµη. ∆εν είναι λέει 
τίποτα σχετικό µε τις εµπειρίες που έχει ο άνθρωπος. Ο 
Θεός υπέκειται, είναι υπερβατικός, δεν ταυτίζεται µε τις 
εικόνες που µερικοί έχουν για Εκείνον, πάνω στις οποίες 
στηρίζεται το αθεϊστικό κίνηµα. 

Κλείνοντας θα αναφερθώ στον επίλογο του Ντοστο-
γιέφσκι από τον «Μεγάλο Ιεροεξεταστή»: «Όταν ο Ιεροε-
ξεταστής σώπασε, περίµενε λίγο νοµίζοντας ότι ο αιχµάλωτος 
Χριστός θα του απαντήσει. Η σιωπή του Χριστού τον κατα-
θλίβει. Έβλεπε πως τον άκουγε ο φυλακισµένος όλη την ώρα, 
κοιτάζοντάς τον µε πράο και στοχαστικό βλέµµα. Φαινόταν σα 
να µην ήθελε να φέρει καµία αντίρρηση. Ο γέρος καρδινάλιος 
θα το’ θελε να του πει κάτι, να φέρει µια αντίρρηση. Μα Εκείνος 
ξαφνικά πλησιάζει σιωπηλός το γέρο καρδινάλιο και τον φυλάει 
στα λιπόσαρκα γεροντικά χείλη. Να η απάντησή του. Ο γέρος 
ανατριχιάζει. Κάτι σαλεύει στις άκρες των χειλιών του. Πηγαίνει 
στην πόρτα, την ανοίγει και λέει στο Χριστό: Πήγαινε και µην 
ξανάρθεις πια, καθόλου µην έρθεις, ποτέ. Και τον αφήνει να 
βγει στους σκοτεινούς δρόµους της πολιτείας. Ο αιχµάλωτος 
Χριστός φεύγει. Κι ο γέρος; Το φιλί καίει την καρδιά του µα ο 
γέρος δεν αλλάζει γνώµη». 

Η Εκκλησία µας δεν αρνείται τις ανάγκες µας, αυτό θα ήταν 
λάθος, αλλά ιεραρχεί πρώτα τα πνευµατικά θέµατα που αφο-
ρούν την ψυχική µας ανάπτυξη και στη συνέχεια ασχολείται 
έµπρακτα µε ζητήµατα της καθηµερινότητά µας. 

Αποµαγνητοφώνηση:

∆ήµητρα Τζάφα
Απόφ. ΤΕΑΠΗ ΕΚΠΑ 

Επιµέλεια:

Μαρία Γούλα
Φοιτ. Νοµικής ΕΚΠΑ
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«Ο Μέγας Ιεροεξεταστής», Πίνακας του ∆οµήνικου Θεοτοκόπουλου, γνωστού και ως El Greco.

Όταν ο Ιεροεξεταστής σώπασε, περίµενε λίγο 
νοµίζοντας ότι ο αιχµάλωτος Χριστός θα του 
απαντήσει. Η σιωπή του Χριστού τον καταθλίβει.
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ΟΙ ΕΠΤΑ 
ΦΡΑΣΕΙΣ 
ΤΟΥ ΚΥΡΙΟΥ 
ΕΠΑΝΩ ΣΤΟ 
ΣΤΑΥΡΟ

«Μα είναι τόσες πολλές;», ίσως ρωτήσει 
κάποιος. Και όµως µέσα σε αυτές τις 
εφτά φράσεις, περικλείεται το µήνυµα 

του Θεού προς τον άνθρωπο. Αποτυπώνεται η αµαρτία, 
σκιαγραφείται η αποµάκρυνση από τον Θεό, περιγράφε-
ται το µήνυµα της Σωτηρίας, διαγράφεται η θυσιαστική 
αγάπη και η συγχώρεση του Κυρίου και αποκαλύπτεται 
το µεγαλειώδες σχέδιο του Πατέρα. Συνοπτικά η επίγεια 
ζωή και διδασκαλία του Ιησού, θα µπορούσε κάλλιστα να 
περιληφθεί στις απλές αυτές φράσεις.

 «Πάτερ, ἄφες αὐτοῖς˙ οὐ γὰρ οἴδασι τί ποιοῦσι» 
(Λουκ.  23, 34) 

Τα λόγια αυτά έρχονται ως απάντηση στα όσα έχει 
υποστεί ο Ιησούς µέχρι εκείνη τη στιγµή. ¨Ένα απέραντο 
έλεος απέναντι στην αγωνία στην Γεσθηµανή, την προ-
δοσία του Ιούδα, τη σύλληψη, το Συνέδριο, τις ύβρεις, 
τις µαστιγώσεις, τους εµπαιγµούς, τα ραπίσµατα, τους 
εµπτυσµούς, τα κολαφίσµατα, το ακάνθινο στεφάνι, το 
πραιτώριο και το Σταυρό. Το µίσος των ανθρώπων δεν 

σταµατά ούτε µπροστά στη θέα του Σταυρού. Όµως ο 
Χριστός γνωρίζει ότι οι δήµιοί Του, οι Φαρισαίοι, ο λαός, 
δεν έχουν επίγνωση τι κάνουν. Ως τυφλοί σκοτώνουν 
τον ∆ίκαιο, στην πραγµατικότητα όµως σκοτώνουν τον 
εαυτό τους, όπως όλοι όσοι πράττουν το το κακό· ποτέ δεν 
ξέρουν τι κάνουν. Εµείς όµως, που σταυρώνουµε τον Χρι-
στό µε τις πράξεις και τις αµαρτίες µας, κάθε µέρα, κάθε 
ώρα, κάθε στιγµή; Μπορούµε να ελεηθούµε λόγω άγνοι-
ας; Μήπως το Βάπτισµα, η ζωή των αγίων και κυρίως 
του Ιησού δεν αποτελούν ξεκάθαρη διδαχή για εµάς; Ας 
παρακαλούµε τον Κύριο λέγοντας, «Κύριε, δεν ακολουθώ 
τον νόµο Σου, όχι από κακή θέληση και σκληροκαρδία, 
αλλά από άγνοια και αδυναµία».

«Ἀµὴν λέγω σοι, σήµερον µετ’ ἐµοῦ ἔση ἐν τῷ 
παραδείσῳ» (Λουκ. 23, 43) 

Ο λόγος αυτός απευθύνεται στον µετανιωµένο ληστή 
στον σταυρό. Ο πρώτος λόγος αντικατοπτρίζει τη συγ-
χώρεση, ενώ ο δεύτερος αντανακλά την επαγγελία της 
Σωτηρίας σε κάθε αµαρτωλό. Ο ληστής γίνεται ο πρώ-
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τος πολίτης του Παραδείσου. Συνεχίζει όµως να είναι 
«ληστής», αφού σύµφωνα µε τον ιερό Αυγουστίνο,  στο 
τέλος λήστεψε και τον Παράδεισο. Ο ληστής είναι ο ευαγ-
γελιστής της µετάνοιας. Έζησε και κήρυξε την µετάνοια. 
Ο Κύριος µε τον παρήγορο αυτόν λόγο, εκπληρώνει την 
αποστολή Του ακόµα και στον σταυρό. Η µετάνοια είναι 
το εισιτήριο της σωτηρίας. Είναι εκείνη που αποκαλύπτει 
στον Θεό την ελάχιστη επιθυµία για να σωθούµε και που 
Του επιτρέπει να δράσει ελεύθερα στη ζωή µας.

 «Γύναι, ἴδε ὁ υἱός σου... Ἰδοὺ ἡ µήτηρ σου» (Ἰω-
αν. 19, 26-27)

∆ύο φράσεις που απευθύνονται στην Αγία Μητέρα 
του και τον αγαπηµένο του µαθητή Ιωάννη, αντιστοίχως. 
Ακόµα και επάνω στο σταυρό ο Ιησούς τηρεί µία από 
τις δέκα εντολές «Τίµα τον πατέρα σου και τη µητέρα 
σου». Μία εντολή την οποία ο Ίδιος ενοµοθέτησε. Εκτε-
θειµένος στις ύβρεις και κυριευµένος από τους πόνους, 
ο Ιησούς δεν ξεχνά. Ως εκπρόσωπος της αγάπης και της 
συµπόνοιας, σπεύδει να καλύψει τον πόνο που θα αφήσει 

η επίγεια απουσία Του σε εκείνους που τον αγάπησαν 
αληθινά και εµπιστεύεται την µητέρα Του στον Ιωάννη 
και τον µαθητή του σε αυτήν. Αυτός ο λόγος εκτείνεται 
στους αιώνες. Ως γνήσιοι µαθητές του Κυρίου νιώθουµε 
τη µητέρα Του, ως µητέρα µας, καθώς σε αυτήν προστρέ-
χουµε για κάθε πόνο και αγωνία που µας κατακλύζει. Αλλά 
και Αυτή µε τη σειρά της, δεν µένει άπραγη. Σπεύδει να 
µας συµπαρασταθεί και να βοηθήσει, όπως µαρτυρείται 
από τα δεκάδες προσωνύµια που της έχει προσάψει ο 
ευσεβής λαός. 

 «Θεέ µου, Θεέ µου, ἱνατί µὲ ἐγκατέλιπες;» (Ματθ. 
27, 46)

Λιποψυχεί λοιπόν ο Ιησούς; Μήπως επαναστατεί ή 
δυσανασχετεί µε τον Πατέρα; Όχι. ∆εν είναι γογγυσµός 
και παράπονο αυτό. Είναι ένδειξη της αγωνίας που δο-
κίµασε ο Ιησούς επάνω στο Σταυρό. Αυτές οι λέξεις δεί-
χνουν τόσο την αδύναµη ανθρώπινη φύση, όσο και την 
προορατικότητα του Κυρίου. Ήταν ένας τέλειος άνθρω-
πος, όσο και ένας τέλειος Θεός. ∆οκίµασε στο ακέραιο 
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τον πόνο. ∆εν παραπονείται λοιπόν για το πάθος, την 
οδύνη, το Σταυρό. Αυτά τα δέχτηκε εκούσια. Η έλλειψη 
της παρουσίας του Πατέρα Του τον κάνει να αφήσει την 
αγωνιώδη αυτή κραυγή και όχι η απιστία. Ο Θεός Πα-
τέρας τον άφησε µόνο. Έπρεπε να σηκώσει µοναχός Του 
το βάρος της ανθρώπινης αµαρτίας, µιας και ενεδύθηκε 
την ανθρώπινη φύση. Έπασχε και πέθανε ως άνθρωπος 
στο σώµα και την ψυχή.

 «∆ιψῶ» (Ἰωαν.  19, 28)

Το αίµα του Κυρίου έρεε από τις πληγές. Είχαν περά-
σει σχεδόν τρεις ώρες από τη Σταύρωση. Η εξάντληση 
είναι φανερή. Αλλά ο Κύριος διψούσε όντως για νερό ή 
για αγάπη; Ένας Ρωµαίος στρατιώτης εµφανίζει µία στα-
γόνα ελέους και ποτίζει τον Κύριο µε ξύδι. H προφητεία 
του ∆αβίδ επαληθεύεται. Όµως η δίψα του Κυρίου  για 
αγάπη ακόµα µένει άσβεστη µιάς και δεν σπεύδουµε να 
Τον δροσίσουµε µε την ζωή µας. Πολλοί οι διψασµένοι 
σήµερα, για µία καλή κουβέντα, ένα χαµόγελο, µία µικρή 
βοήθεια...Άραγε σβήνουµε τη δίψα τους;

 «Πάτερ, εἰς χεῖρας σου παρατίθεµαι τὸ πνεῦµά 
µου» (Λουκ. 23, 46)

Η φράση αυτή φαίνεται αρχικά κάπως παράταιρη µε 
την τέταρτη, όµως στην πραγµατικότητα εκφράζει την 
αυτή σχέση του Χριστού µε τον Πατέρα. Ο Ιησούς, µέσω 

αυτού του λόγου, δηλώνει ότι ήρθε από τον Πατέρα και 
όχι αυτεξουσίως, όπως τον κατηγορούσαν οι Εβραίοι. 
Πέραν τούτου µας διδάσκει την άκρα  εµπιστοσύνη στο 
Πρώτο Πρόσωπο της Αγίας Τριάδος. Ας παραδίδουµε την 
ύπαρξή µας στα χέρια του Θεού. Πώς όµως; Με τη βασική 
προϋπόθεση ότι ο σύνδεσµος είναι η αγάπη, η αγιότητα 
της ζωής, η µετάνοια και η συντριβή για τα λάθη. Τρανό 
παράδειγµα, οι άγιοι. Ας υψώσουµε αυτή την προσευχή 
στον Θεό Πατέρα, ως εν δυνάµει αδέρφια του Χριστού.

 «Τετέλεσται» (Ἰωαν.19, 30)

Αυτό σηµαίνει ότι τελειώνει η ζωή; Όχι. Ο Ιησούς, 
αναφώνησε δυνατά, ως νικητής στο τέλος της σκληρής 
αλλά νικηφόρας µάχης. Το Θείο έργο ολοκληρώθηκε. Ο 
Χριστός, έδειξε την απόλυτη ταπείνωση, έδειξε τον δρόµο 
προς τον Ουρανό και προσέφερε το αίµα Του για εµάς. 
Η έχθρα που έκλεισε µε την προπατορική αµαρτία στον 
Παράδεισο σβήνει. Ανοίγουν οι πύλες της Εξοµολόγησης 
– Άφεσης, Θείας Ευχαριστίας – Ένωσης µε τον Κύριο.

Καλή Ανάσταση!

Επιµέλεια

Φιλοθέη Παππά
Υπ. ∆ιδάκτωρ ΣΕΜΦΕ Ε.Μ.Π.
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«ΣΤΟΥ ΔΕΙΛΙΝΟΥ ΤΗΝ 
ΑΚΡΗ ΔΕ ΒΛΕΠΕΙΣ ΟΝΕΙΡΑ»1

1  ∆ιάφανος, Στίχοι, Μουσική: Θανάσης Παπακωνσταντίνου, Ερµηνεία: Σωκράτης Μάλαµας

Εκεί… στου δειλινού την άκρη… ξεκίνα!
Μάζεψε τα κοµµάτια σου και χτίσε!
Χτίσε το όνειρό σου.

Όχι αυτό που σου επιβάλλει το υποσυνείδητο παίζοντας 
ύπουλα µε τα γρανάζια του µυαλού σου.
Όχι αυτό που οι άλλοι έφτιαξαν για σένα και µε συνοπτι-
κές διαδικασίες σε ανάγκασαν να υιοθετήσεις.
Όχι αυτό που εγκατέλειψες, γιατί δε σου κάνε πια, αλλά 
φοβάσαι να τ αφήσεις πίσω επηρεασµένος  από το κα-
τοχικό σύνδροµο του «κράτα το… µπορεί να χρειαστεί».

Χτίσε το άρτιο! Tο απόλυτο! Tο δικό σου!

Ναι ξέρω! Θα ρωτήσεις «πως;». Με τι υλικά; Ό,τι έχεις… 
ό,τι κατέχεις… ό,τι σου ανήκει δεν…

Σώπα! Μη µιλάς!

Κεκτηµένα δεν υπάρχουν. Όλα σου χαρίστηκαν. Ακόµα 
και όσα πάλεψες να τα κατακτήσεις… δεν είναι δικά σου. 
∆ώρα είναι.
Κάποια άθικτα, ανεκµετάλλευτα ως τώρα. Αµπαλαρισµένα 
στη γυαλιστερή συσκευασία τους.
Κάποια άλλα φθαρµένα, σπασµένα, κακοµεταχειρισµένα. 
Η άγνοια, βλέπεις, η αδυναµία σου ν αναγνωρίσεις το 
πολύτιµο και οι έξεις χρόνων επέδρασαν καταλυτικά πά-
νω τους.

Είναι όµως ακόµα εκεί. 
Γιατί Αυτός που δώρισε… ξέρει µόνο να δίνει… και ποτέ 
δεν παίρνει πίσω ό,τι διάλεξε προσεκτικά µόνο για σένα.
Και τα δώρα αυτά είναι τα υλικά σου.

Ξεκίνα να ξετυλίγεις, να ξεσκονίζεις, να επιδιορθώνεις.
Έλα, άσε τις δικαιολογίες. Κάθε φορά τα ίδια κάνεις.
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Σ’ ενοχλεί το µισοσκόταδο, η ψύχρα της νύχτας που απλώ-
νεται και προµηνύει  το πιο βαθύ σκοτάδι . Η κούραση 
της µέρας σε καταβάλλει και έχεις να κάνεις πολλά... πάρα 
πολλά ακόµα. Ονειρεύεσαι απλώς… να κοιµηθείς. Να κλεί-
σεις τα µάτια και µε µια µόνο κίνηση να κλείσεις απ’ έξω 
τις υποχρεώσεις και τα προγράµµατα αλλά και τα «θέλω» 
και  τις σκέψεις και τα «νιώθω». Όλα ΕΞΩ! ΕΞΩ ΤΩΡΑ! 

∆εν είσαι εσύ που φωνάζεις  «ΕΞΩ»… οι ΕΞΕΙΣ σου είναι. 
Τα βολέµατά σου, η ευκολία σου, η δέσµευσή σου στη 
σύµβασή που έκανες µε το «έτσι κάνουν κι οι άλλοι», 
οπότε ας ξεχάσω ακόµα και τα «θέλω» και τις σκέψεις 
και τα «νιώθω». 
Η σύµβαση που έκανες µε τη ΛΗΘΗ.
 
∆εν είναι σύµβαση αυτό.
Φθηνός συµβιβασµός είναι. 
Μην µπερδεύεις τις λέξεις. 
Κάθε µια έχει το νόηµά της και δεν θα της το αλλάξεις εσύ! 

Πέρασες στη χώρα της «λήθης»  και κείνη σου στέρησε 
το «α-», για να µην κινδυνέψει από σένα. 
Κι εσύ αδιαφόρησες. 
Τι να σου κάνει ένα «α-»;  
Άλλωστε είναι από τη φύση του στερητικό. 
Στερήθηκες λοιπόν το «α-» και µαζί µ αυτό κάθε επιθυµία 
για δράση, για σκέψη, για όνειρα. 
Όχι γιατί ήθελες. 
Αλλά γιατί ξέχασες. 
Υπέγραψες τον συµβιβασµό µε τη λήθη και στερήθηκες 
το «α». 

Και το τίµηµα;
 Έχασες την δυνατότητά σου για άρση της λήθης κι εκείνη 
κέρδισε την ικανότητα να βασιλεύει ανενόχλητη και να δι-
αγράφει ό,τι την ενοχλεί… ό,τι την απειλεί… ό,τι την χαλάει.
Υπέγραψες την υποταγή στη βασίλισσα λήθη!  

Το τραγικό δεν είναι αυτό. Το τραγικό είναι πως δε νοιά-
ζεσαι… δεν ενοχλείσαι… δεν αγανακτείς, γιατί απλώς… δεν 
θυµάσαι! Εκεί πια… στην χώρα τον Λωτοφάγων… τρως, 
πίνεις και κοιµάσαι… γλεντάς και σκορπίζεις τα δώρα… 
γελάς µε την ίδια ένταση που θα ‘πρεπε να κλαίς.

Μόνη σου ελπίδα… Το φεγγάρι. 

Κάθε φορά που αυτό θα γεµίζει… το µισοσκόταδο θα γί-

νεται ηµίφως και θα φωτίζει τη νύχτα σου.  Αυτός ο 
τέλειος φωτεινός κύκλος στην οθόνη του ουρανού θα σου 
θυµίζει κάτι από το «α». Θα του λείπει το µπαστουνάκι, 
το «ι». Λογικό! ∆εν το χρειάζεται. Εκείνο δεν έχει ανάγκη 
από στηρίγµατα. Εσύ έχεις. Θα του λείπει το «ι» αλλά το 
«όµικρον» θα επιτελέσει ένα διόλου  «µικρόν» έργο. 
Θα σου θυµίσει το «α» που στερήθηκες και θα σε κάνει 
να αναζητήσεις… να αναστήσεις το «ι». 
Το δικό σου «ι». 
Την ι-διαιτερότητά σου, την ι-δεολογία σου, την ιδιοσύ-
στασία σου, την ξεχασµένη σου ως τώρα ι-κανότητα να 
κάνεις την Αρχή. 

Ξεκίνα, σου λέω! 
Ξεκίνα τον αγώνα για την άρση της αρχής! 
Την άρση της λήθης! Την αναστήλωση της Α-ΛΗΘΕΙΑΣ! 
Θυµήσου!
Θυµήσου ποιος είσαι… τι θέλεις… πώς σε θέλεις.
Θυµήσου πού καταχώνιασες τα δώρα… τα ά-υλα υλικά. 

Άσε τις δικαιολογίες… δεν έχεις χρόνο. 
Σε λίγο ξηµερώνει… θα χαθεί το φεγγάρι και η άρση θα 
πάρει και πάλι αναβολή!  
Κι εσύ δεν είσαι για αναβολές. 
∆εν στο επιτρέπουν οι καταβολές σου. 

Τώρα που θυµήθηκες… ξεκίνα!
Κάνε την αρχή. Γίνε η Αρχή. Σώσε τις αρχές σου.
Πάψε να είσαι φθηνή αποµίµηση του ∆ηµιουργού και γίνε 
συνδηµιουργός Του. Γίνε αυτό που σε προόρισε να είσαι. 
Γίνε ίδιος µε Εκείνον. Γίνε Αλήθεια! Γίνε Φως! 
Γκρέµισε τα τείχη και πάρε την τύχη σου στα χέρια σου. 
Και χτίσε!
Χτίσε το δικό σου όνειρο και ζήσε το! Ζήσε ΠΑΡΑ∆ΕΙΣΟ! 

Στου δειλινού την άκρη… χτίσε το όνειρό σου. 
Εκεί στο πιο βαθύ σκοτάδι... λίγο πριν την αυγή… ανα-
τίναξε το βασίλειο της λήθης και δώσε µια µέρα ρεπό 
στον ήλιο. 
Ας τον να ξεκουραστεί!  
Σήµερα έγινες Φως. Σήµερα… ανέτειλε η Αλήθεια! 
Αυτή θα φωτίσει τον κόσµο.

Επιµέλεια:

Σεραφούλα Σαµαρτζή
Φιλόλογος

Πάψε να είσαι φθηνή αποµίµηση του ∆ηµιουργού και γίνε συν-
δηµιουργός Του. Γίνε αυτό που σε προόρισε να είσαι. Γίνε ίδιος µε 
Εκείνον. Γίνε Αλήθεια! Γίνε Φως! 
Γκρέµισε τα τείχη και πάρε την τύχη σου στα χέρια σου. Και χτίσε!
Χτίσε το δικό σου όνειρο και ζήσε το! Ζήσε ΠΑΡΑ∆ΕΙΣΟ! 
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Πέρασες στη χώρα της «λήθης»  και κείνη σου στέρησε το «α-», 
για να μην κινδυνέψει από σένα. 
Κι εσύ αδιαφόρησες. 
Τι να σου κάνει ένα «α-»;  
Άλλωστε είναι από τη φύση του στερητικό. 
Στερήθηκες λοιπόν το «α-» και μαζί μ αυτό κάθε επιθυμία για 
δράση, για σκέψη, για όνειρα. 
Όχι γιατί ήθελες. 
Αλλά γιατί ξέχασες. 
Υπέγραψες τον συμβιβασμό με τη λήθη και στερήθηκες το «α». 



Τα όνειρα, είτε µε 
την κυριολεκτική 
είτε µε την µετα-

φορική έννοια, υπήρξαν 
ανέκαθεν αντικείµενο τρι-
βής και ενασχόλησης στο 
πεδίο της Τέχνης. Αλλού 
περισσότερο και αλλού 
λιγότερο επιτυχηµένα οι 
καλλιτέχνες πάντα σαγη-
νεύονταν από την οµιχλώ-
δη και ακαθόριστη µορφή 
των ονείρων, ευρίσκοντας 
παράλληλα την ευκαιρία 
να πειραµατιστούν µε 
τα όρια της φαντασίας 
και της δηµιουργικότητας τους. Τα όρια αυτά κατάφερε 
να διαπλατύνει και να επανακαθορίσει η δηµιουργία της 
λεγόµενης 7ης τέχνης που δεν είναι άλλη από αυτήν του 
κινηµατογράφου. Συνδυάζοντας την εικόνα µε τον ήχο, τη 
γλώσσα µε τη µουσική, τη φωτογραφία µε την υποκριτική 
θεωρείται από πολλούς η πιο ολοκληρωµένη µορφή τέχνης 
εµπεριέχοντας σε κάποιο βαθµό όλες τις άλλες. Αναπόφευ-
κτα λοιπόν από την αυγή της εποχής του κινηµατογράφου 
έως και σήµερα το θέµα των ονείρων επανέρχεται επίµονα 
για να στοιχειώσει το όραµα και τις φιλοδοξίες των κινηµα-
τογραφιστών, αλλά και να προβληµατίσει το κοινό.

Στην εποχή µας όµως η λέξη όνειρο τείνει να ταυ-
τιστεί πια µε την έννοια των επιθυµιών, των ελπίδων 
και των προσδοκιών ενός ανθρώπου για τη ζωή του. 
Η προσπάθεια να κυνηγήσεις τα όνειρά σου και να 
τα κάνεις πραγµατικότητα ορίζεται ως ο απόλυτος 
και πρωταρχικός στόχος του ανθρώπου στη ζωή και 
ο µόνος τρόπος να οδηγηθεί στην ευτυχία. Ένας υπερ-
ρεαλιστής πιθανόν και να ταραζόταν από την εξέλιξη αυτή, 
τη γείωση στον κόσµο της πραγµατικότητας του ονειρικού 
στοιχείου. Παρ΄ όλα  αυτά ο σηµερινός νέος από τη µεριά 
τόσο του δηµιουργού όσο και του θεατή συγκινείται 
από το συγκεκριµένο θέµα γιατί εύκολα αναγνωρίζει 
στον εαυτό του αλλά και στη γενιά του ολόκληρη, 
όπως τονίστηκε και παραπάνω, µια ιδιαίτερη ταύτι-
ση του ίδιου µε τα όνειρά του,  τα οποία όµως, όλο 

και πιο έντονα, όσο περνούν τα χρόνια, φαίνεται να 
ξεµακραίνουν και να χάνονται.

Οι λέξεις όνειρο, ελπίδες, επιθυµίες θα ακούγονταν µάλ-
λον σαν πολυτέλεια στη νεαρή Γκρέϊς, πρωταγωνίστρια της 
ταινίας «Μικρά όµορφα πλάσµατα» (short term 12, 2013). 
Ούσα συναισθηµατικά πληγωµένη η ίδια, καταρρακωµένη 
από τη δική της ζωή, που έχει υπάρξει δύσκολη, η Γκρέϊς 
εργάζεται ως επιβλέπουσα σε µια εγκατάσταση περίθαλψης 
προβληµατικών εφήβων. Όχι πολύ µακριά εποµένως από 
τη συναισθηµατική κατάσταση των παιδιών που φροντίζει 
η Γκρέϊς προσπαθεί να επουλώσει τις πληγές της, ενόσω 
ταυτόχρονα συνεχίζει να αντιµετωπίζει έντονες προκλή-
σεις στην προσωπική της ζωή. ∆υσκολεύεται να προσεγ-
γίσει έννοιες όπως η οικογένεια, η σχέση, η µητρότητα και 
να τις εντάξει σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο στη ζωή της. 
Μέσα όµως από τη µιζέρια και την διαρκή απελπισία η 
προσπάθειά της να επιτελέσει το λειτούργηµά της και να 
διαχειριστεί τις εκρήξεις των παιδιών προσφέρει στην ίδια 
τη Γκρέϊς την ευκαιρία να έρθει σε επαφή µε τον εαυτό της 
και τα συναισθήµατά της και σταδιακά να αρχίσει να θερα-
πεύεται. Η ταινία έγινε ίσως γνωστή µόνο γιατί σύστησε 
στους κριτικούς κυρίως τη µετέπειτα κάτοχο του βραβείου 
όσκαρ Μπρι Λάρσον.

  Σε διαφορετική πορεία κινείται η πρώτη σκηνοθετική 
προσπάθεια της Gillian Rohesspiere µε τον τίτλο Obvious 
Child (2014). Η Gillian όντως προφανώς επηρεασµένη από 

ΜΙΑ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΙΚΗ 
ΠΕΡΙΗΓΗΣΗ ΣΤΗ ΓΕΝΙΑ 

ΤΩΝ ΧΑΜΕΝΩΝ(;) ΟΝΕΙΡΩΝ.

Ο σηµερινός νέος από τη µεριά τόσο του δηµι-
ουργού όσο και του θεατή συγκινείται από το 
συγκεκριµένο θέµα γιατί εύκολα αναγνωρίζει 
στον εαυτό του αλλά και στη γενιά του ολόκλη-
ρη µια ιδιαίτερη ταύτιση του ίδιου µε τα όνειρά 
του,  τα οποία όµως, όλο και πιο έντονα, όσο 
περνούν τα χρόνια, φαίνεται να ξεµακραίνουν 
και να χάνονται.
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τις φεµινιστικές νεανικές(;)  ανησυχίες της εποχής πλάθει 
µια ηρωίδα η οποία κινείται στα όρια του αντισυµβατικού. 
Η 27χρονη Ντόρα Στερν εργάζεται µερικώς ως  stand-up 
κωµικός, αφ‘ ότου έχει παρατήσει τις σπουδές της, γεγο-
νός που δηµιουργεί έντονες τριβές στη σχέση της µε την 
µορφωµένη και πετυχηµένη µητέρα της. Χαρακτηριστικό 
στοιχείο των κωµικών σκετς της Ντόρα είναι η διάθεση για 
προσωπικές εξοµολογήσεις, δίχως στενωπούς και περιο-
ρισµούς, ακόµα κι αν αφορούν την προσωπική της ζωή ή 
ακόµα και την υγιεινή της, θέµατα που µέχρι πρότινος θα 
θεωρούνταν ταµπού για µια κοπέλα ακόµα και στα πλαίσια 
της κωµωδίας. Ολόκληρη η πλοκή τελικά περιστρέφεται 
γύρω από την αναπάντεχη εγκυµοσύνη της Ντόρα µε πα-
τέρα έναν άνδρα που τυχαία γνώρισε κάποιο βράδυ. Είναι 
το σηµείο στο οποίο η Ντόρα θα χρειαστεί να επανεξετάσει 
τη σχέση της µε τη µητέρα της και να έρθει αντιµέτωπη µε 
τον πατέρα του παιδιού. Η Gillian θεωρεί ότι στα πλαίσια 
του φεµινισµού και του κυνηγιού της προσωπικής ταυτό-
τητάς της η Ντόρα έχει το δικαίωµα στην έκτρωση, γιατί 
πολύ απλά δεν ξέρει ακόµα τι θέλει να κάνει στη ζωή της. 
Ανεξάρτητα από την ηθική σκοπιά από την οποία κανείς 
µπορεί να εκφέρει την άποψή του η στάση της Ντόρα είναι, 
δυστυχώς, χαρακτηριστική πολλών νέων ανθρώπων σήµε-
ρα, γεννώντας τελικά περισσότερα ερωτήµατα και σοβαρά 
προβλήµατα απ’ ότι απαντήσεις.

Dan: -Αν ήµουν ο πατέρας σου, αυτό είναι το σηµείο στο 
οποίο θα σου έδινα ένα µάθηµα ή κάτι τέτοιο, ξέρεις, σχετικά 
µε αυτό που κάνεις στον εαυτό σου.

Sutter: -Ξέρεις κάτι Dan; Αν ήσουν ο πατέρας µου δε θα 
υπήρχε κάτι για να µου φωνάξεις.

Παρά το νεαρό της ηλικίας του ο Sutter, πρωταγωνιστής 
της ταινίας The Spectacular Now (Το υπέροχο τώρα), που 
δεν έχει τελειώσει ακόµα το λύκειο, εµφανίζει ένα σχετικά 
έντονο πρόβληµα αλκοολισµού, το οποίο ο ίδιος µε ευκολία 
-αν και όχι αδίκως- αποδίδει στο γεγονός ότι ο πατέρας 
του παράτησε αυτόν, την αδερφή του και την µητέρα του 
όταν ήταν µικρός. Ταυτόχρονα είναι ιδιαίτερα δηµοφιλής 
ανάµεσα στους συµµαθητές του αλλά µοιάζει εντελώς πα-
ραιτηµένος από τη ζωή του καθώς του φαίνεται αδύνατο να 
κάνει οποιοδήποτε σχέδιο για το µέλλον του. Η κατάσταση 
θα αρχίσει να αλλάζει όταν εµφανισθεί στη ζωή του η συµ-
µαθήτριά του Aimie, η οποία µοιάζει να είναι το ακριβώς 
αντίθετο του Sutter. Εσωστρεφής και ντροπαλή, περνάει το 
χρόνο της είτε διαβάζοντας, στην προσπάθειά της να µπει 
στο πανεπιστήµιο, είτε διαβάζοντας κόµιξ, τις ιστορίες των 
οποίων φαίνεται να προτιµά από την πραγµατική ζωή και 
τους πραγµατικούς ανθρώπους. Επιπλέον εργάζεται προ-
σπαθώντας να συντηρήσει και την προβληµατική µητέρα 
της, από την οποία όµως ονειρεύεται διακαώς να φύγει 
µε αφορµή το πανεπιστήµιο, δίχως να γνωρίζει αν θα έχει 
το σθένος να πράξει καθ' αυτόν τον τρόπο. Η συνάντηση 
των δύο νέων, ξεκινάει µέσα στα στενά πλαίσια των κλισέ 
του Hollywood, για να εξελιχθεί όµως σε κάτι µεγαλύτερο, 
καθώς µέσα από συγκρούσεις, συµβιβασµούς, αλλά κυρίως 
υπερβάσεις, η φιλία σταδιακά µετατρέπεται σε έρωτα, ο 
οποίος τροφοδοτεί και αναφλέγει τις ζωές των δύο νέων, όχι 
µε εντυπωσιακά πυροτεχνήµατα, αλλά µε αργά βήµατα που 

οδηγούν όµως στην ωριµότητα και τον επαναπροσδιορισµό 
του εαυτού των δύο πρωταγωνιστών µέσω της σχέσης µε 
τον άλλο. Ο Sutter θα αρχίσει να σχεδιάζει το µέλλον του 
και η Aimie να ζει πιο έντονα το παρόν, καθώς η συνέχεια 
προς το παρόν είναι απροσδιόριστη, δύσκολη, αλλά τελικά 
διαχειρίσιµη και κυρίως συναρπαστική.

To συγκεκριµένο θέµα προσεγγίζει ο σαφώς πιο έµπει-
ρος και οξυδερκής κινηµατογραφιστής Noah Baumbach 
στην ταινία Frances Ha (2013). Η Frances είναι µια 27χρο-
νη Νεοϋορκέζα η οποία πορεύεται ταγµένη στην επιταγή 
του να ζει την κάθε στιγµή µε βάση τις παρορµήσεις της, 
αλλά και το προσωπικό της όνειρο να γίνει επαγγελµατίας 
χορεύτρια σε ένα περιοδεύον µπαλέτο. Οι αποφάσεις της, 
σπασµωδικές και αλόγιστες, τελικά  την οδηγούν πάντα σε 
νέα προβλήµατα, χωρίς η ίδια ποτέ να το συνειδητοποιεί και 
δίχως ποτέ να δηλώνει µετανοιωµένη. Της είναι αδύνατο 
να διαχειριστεί την προσωπική της ζωή, καθώς αδυνατεί 
να καταλάβει τα συναισθήµατά της, τις σκέψεις της, ακόµα 
και τις ίδιες τις δικές της επιθυµίες πάνω στο θέµα. Στο 
οικονοµικό κοµµάτι βρίσκεται υπερχρεωµένη, όπως θεωρεί 
ότι κάθε άνθρωπος που σέβεται τον εαυτό του πρέπει να 
είναι, περιµένοντας βέβαια τη µελλοντική καταξίωση που 
θα την ξελασπώσει από όλες τις δύσκολες καταστάσεις στις 
οποίες βρίσκεται µπλεγµένη. Η ταινία υµνήθηκε ιδιαίτερα 
χάρη στην όµορφη ασπρόµαυρη φωτογραφία, το ανάλαφρο 
ύφος,  την ερµηνεία της Greta Gerwig στον πρωταγωνι-
στικό ρόλο, αλλά στην πραγµατικότητα πρόκειται για µια 
βαθιά διείσδυση στον ψυχισµό του σύγχρονου νέου. Αλλά 
όχι µόνο, διότι καθώς το σενάριο ξετυλίγεται η Frances, 
που έρχεται σιγά σιγά αντιµέτωπη µε τις συνέπειες των 
αποφάσεών της και της στάσης της στη ζωή. Με έναν 
όµορφο και προσεγµένο τρόπο o Baumbach οδηγεί την 
πρωταγωνίστριά του σταδιακά στην ωρίµανση,  αλλά και 
στη συνειδητοποίηση ότι ο µεγαλύτερος φόβος της Frances 
που είναι η απώλεια της προσωπικής της πινελιάς στη ζωή 
της αλλά και η αίσθηση της ελευθερίας της, δεν πρόκειται 
να χαθούν στην πορεία αυτή.

Κοινοί παρονοµαστές στις παραπάνω ταινίες υπάρχουν 
πολλοί. Αυτός που συγκρατώ περισσότερο από όλους είναι 
αυτή η αίσθηση που δηµιουργείται σε όλους τους 
πρωταγωνιστές ότι κάποιου είδους εµπόδιο µετακι-
νείται από µπροστά τους και αντικρύζουν ξανά τη 
ζωή να ανοίγεται µπροστά τους γεµάτη δυνατότητες 
και ευκαιρίες. Τα πράµατα δεν έρχονται σχεδόν ποτέ 
όπως τα θέλουν, η αίσθηση ότι έχουν τελειώσει πριν 
καν αρχίσουν είναι πολύ έντονη. Παρ’ όλα αυτά µοιάζει 
τελικά ότι µέσα από τις δυσκολίες και κυρίως χάρη στη 
διάθεσή τους να µην τα παρατήσουν, αλλά να συνε-
χίσουν να παλεύουν όπως µπορούν, είναι αυτό που 
τους οδηγεί ξανά στην προσµονή για το µέλλον, στην 
ελπίδα για το αύριο, αλλά και στη χαρά του σήµερα.

Επιµέλεια:

Αλέξανδρος Γκανάς
Φοιτ. Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Μηχανικών 

Υπολογιστών 
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ΤΟ ΕΜΠΟΔΙΟ 
ΤΟΥ ΦΡΑΧΤΗ 
ΘΡΙΑΜΒΟΣ ΤΗΣ 
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΑΣ
Αξίζει όµως να δούµε το κάθε εµπόδιο σαν µια δοκιµασία 
µέσα από την οποία θα βγούµε πιο ταπεινοί, αλλά ταυ-
τόχρονα και πιο δυνατοί, αρκεί να εµπιστευτούµε το Θεό 
και να κάνουµε πράξη το θέληµα Του.

O θυµόσοφος λαός µας έχει πει «κάθε εµπόδιο για 
καλό». Μια φράση που και οι ίδιοι συχνά χρησι-
µοποιούµε στην καθηµερινότητα µας, κατά πόσο 

όµως πιστεύουµε πραγµατικά το περιεχόµενο αυτής της 
φράσης; Μήπως η συµπεριφορά µας όταν προκύπτει κά-
ποιο εµπόδιο κάθε άλλο παρά αυτή τη θεώρηση µαρτυρά;

Τα εµπόδια στη ζωή είναι κάτι αναπότρεπτο, κάθε 
άνθρωπος έρχεται αντιµέτωπος µαζί τους και δυστυχώς 
οι περισσότεροι όταν εµφανίζονται στο δρόµο µας συ-
νήθως δείχνουµε λιγοψυχία, δειλιάζουµε, µιζεριάζουµε 
πολλές φορές. Αν όµως σκεφτούµε λίγο διαφορετικά, αν 
προσπαθήσουµε να αλλάξουµε τη στάση µας απέναντι 
τους και βγάλουµε τις παρωπίδες µας τότε ίσως αντιλη-
φθούµε πως τα εµπόδια για τη ζωή του ανθρώπου έχουν 
παιδευτικό και κυρίως εξελικτικό χαρακτήρα.

Η ίδια η φύση µας δίνει ένα απλό παράδειγµα, αυτό 
της τριανταφυλλιάς, το οποίο είναι άµεσα συνυφασµένο 
µε το ρόλο των εµποδίων στη ζωή µας. Ο φράχτης, το 
«εµπόδιο» της τριανταφυλλιάς είναι για κείνη ο τρόπος 
να αναπτυχθεί, να µεγαλώσει, να οµορφύνει. Εµείς όµως 
τον φράχτη -το εµπόδιο µας- δεν το αξιοποιούµε πάντα 
όπως η τριανταφυλλιά, ώστε µέσα από αυτό να «µεγαλώ-
σουµε», να «οµορφύνουµε» πνευµατικά και ψυχικά, αλλά 
το αντιµετωπίζουµε µε δυσθυµία.

Αξίζει όµως να δούµε το κάθε εµπόδιο σαν µια δοκι-
µασία µέσα από την οποία θα βγούµε πιο ταπεινοί, αλ-
λά ταυτόχρονα και πιο δυνατοί, αρκεί να εµπιστευτούµε 
το Θεό και να κάνουµε πράξη το θέληµα Του. Τότε, αντί 
η πίστη να κλονίζεται, ενδυναµώνεται, γίνεται µέσο και 
συνάµα σκοπός και το άτοµο µπαίνει σε µια διαδικασία 
επαναπροσδιορισµού της θέσης και του ρόλου του.

Το πιο σηµαντικό, όταν προκύπτει ένα εµπόδιο, είναι 
ότι ο Θεός µάς δίνει µια ευκαιρία να απαλλαγούµε 
από τον εγωισµό µας, να συνειδητοποιήσουµε δη-
λαδή πως έχουµε ανάγκη την παρουσία και τη χάρη 
Του στη ζωή µας, Εκείνου και των αδελφών µας.

 Κάπως έτσι λοιπόν, τα προβλήµατα τελικά αποδεικνύο-
νται προστασία του ανθρώπου από το Θεό και όχι τιµωρία, 
όπως πολλοί ασυναίσθητα ίσως φρονούν έχοντας ένα 
πρότυπο τιµωρού Θεού στο µυαλό τους. Ο Θεός όµως δεν 
θέλει να µας βλέπει να υποφέρουµε, δεν πιστεύουµε άλ-
λωστε σε ένα Θεό εκδικητικό, αλλά σε ένα Θεό απέραντης 
αγάπης που δεν ζητά ανταλλάγµατα. Αν αναζητήσουµε το 
Θεό σε κάθε εµπόδιο θα δούµε και την αγάπη Του και µε 
αγάπη και µείς θα το αντιµετωπίσουµε, θα προσευχηθού-
µε, θα παρακαλέσουµε και θα Τον δοξάσουµε.

Μην λησµονούµε, κάθε φορά που δειλιάζουµε 
σε µια δυσκολία, πως Εκείνος µας στέλνει όσα ξέρει 
πως θα αντέξουµε. Όσο δύσκολο και να δείχνει εκ πρώ-
της όψεως ένα πρόβληµα είναι σίγουρο πως για κάποιο 
λόγο ήρθε. Ας το αφήσουµε λοιπόν το πρόβληµα να µας 
διδάξει, να µας βοηθήσει να αναπτυχτούµε πνευµατικά κι 
όπως βοηθά ο φράκτης την τριανταφυλλιά να µεγαλώσει 
έτσι να µεγαλώνει και η καρδιά µας µέσα από κάθε εµπό-
διο, να δέχεται µέσα της το Θεό και κάθε φορά το εµπόδιο 
να γίνεται µοναδική ευκαιρία να έρθουµε πιο κοντά Του.

Επιµέλεια:

Ελισάβετ Αντωνιάδη
Φοιτ. Τµήµ. Επικοινωνίας και Μ.Μ.Ε.  ΕΚΠΑ
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Όταν προκύπτει ένα εμπόδιο, 
είναι ότι ο Θεός μάς δίνει μια 
ευκαιρία να απαλλαγούμε από 
τον εγωισμό μας, να συνειδη-
τοποιήσουμε δηλαδή πως έχου-
με ανάγκη την παρουσία και τη 
χάρη Του στη ζωή μας, Εκείνου 
και των αδελφών μας.
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«Και κουβαλάµε τις αµαρτίες µας 
όπως το λάβδανο στα γένια τους οι τράγοι. 

Κι ύστερα ψάχνουµε ένα τραγούδι 
να πει στους άλλους τη συγγνώµη µας. 

Ένα τραγούδι κόκκινο, τυφλό,  
ένα τραγούδι αγκάθινο στεφάνι,  

ένα στασίδι άβολο 
κάτω απ’ τον τρούλο των τύψεων,  

ένα τραγούδι χαρτοκόπτη 
για τις άκοπες σελίδες µας...»1

1  Χαρτοκόπτης, Αριστοτέλης Παπακωνσταντίνου Μουσική-Στίχοι: 
Θανάσης Παπακωνσταντίνου ∆ίσκος: Πρόσκληση σε δείπνο κυανίου, 
2014
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Βράδυ Πέµπτης, κάνοντας ζάπινγκ στην τηλεόραση 
πέτυχα τυχαία και στάθηκα από περιέργεια να δω τη 
συνέντευξη του Κώστα Πάσσαρη, του δικηγόρου και 

του πνευµατικού του, π. Γερβάσιου Ραπτόπουλου2.
Στάθηκα σε µερικές φράσεις, τις οποίες σηµείωσα και 

σας παραθέτω:
«∆εν τους άξιζε αυτό που συνέβη»
«Μου αξίζει που είµαι στη φυλακή»
«Μετανιώνω γι’ αυτά»
«Υπάρχει µια απαξίωση του κόσµου προς τους φυλακισµένους»
«Ο ίδιος ζήτησε να πάω, όταν έµαθε πως ήµουν στη Ρουµανία»
«Ένας άνθρωπος διψασµένος από αγάπη»
«Σήµερα για πρώτη φορά, νιώθω τι θα πει αγάπη»
«Οι άνθρωποι αλλάζουν»
«Η αγάπη αλλάζει τους ανθρώπους»
«∆εν γνώρισα την αγάπη όπως έπρεπε»
«Μου έδειξε αγάπη, που δεν άξιζα κιόλας»

Η συνέντευξη αυτή µε συγκλόνισε. ∆ε θα σταθώ στο να 
κρίνω αυτό τον άνθρωπο. Ο ίδιος, µέσα από την αυτοκριτι-
κή του, ονοµάζει τον εαυτό του εγκληµατία. Αναφέρει πως 
δίκαια βρίσκεται εκεί που είναι. Ότι πληρώνει για τα λάθη 
του. Ότι θέλει να επιστρέψει στην Ελλάδα και να δικαστεί 
για τα εγκλήµατά του.

∆ηλώνει όµως, πως µέσα του κάτι άλλαξε.
∆ηλώνει πως ο π. Γερβάσιος του έδειξε τι σηµαίνει αγά-

πη. Πώς η αγάπη αλλάζει τον άνθρωπο.

Άθελά µου, η σκέψη µου πήγε στον Ληστή. Εκείνον δεξιά 
Του. Αυτός που δεν υπήρχε αµαρτία που να µην είχε δια-
πράξει, βλέπει την αλήθεια πίσω από την ταπείνωση. Και 
νικά, µαζί µε τον Θεάνθρωπο, τον θάνατο. ∆ηλώνει δηµόσια 
τα κρίµατά του, δηλώνει πως δίκαια πληρώνει για αυτά που 
έκανε. Ζητά συγχώρεση, ζητά να τον θυµηθεί στη βασιλεία 
Του. Και κερδίζει τον Παράδεισο.

«Οὐδὲ φοβῇ σὺ τὸν Θεόν, ὅτι ἐν τῷ αὐτῷ κρίµατι εἶ καὶ ἡµεῖς 
µὲν δικαίως· ἄξια γὰρ ὧν ἐπράξαµεν ἀπολαµβάνοµεν· οὗτος δὲ οὐ-
δὲν ἄτοπον ἔπραξε. καὶ ἔλεγε τῷ Ἰησοῦ· Μνήσθητί µου, Κύριε, 
ὅταν ἔλθῃς ἐν τῇ βασιλείᾳ σου. καὶ εἶπεν αὐτῷ ὁ Ἰησοῦς· 
Ἀµήν λέγω σοι, σήµερον µετ’ ἐµοῦ ἔσῃ ἐν τῷ παραδείσῳ».3

«Είδες τέλεια εξοµολόγηση; Είδες πώς απαλλάχθηκε από τις 
αµαρτίες του επάνω στο σταυρό; Γιατί λέει ο προφήτης· «Να λες 
πρώτος εσύ τις αµαρτίες σου, για να συγχω ρηθείς». Κανείς δεν 
τον ανάγκασε, κανείς δεν τον πίεσε, αλλά ο ίδιος κατηγόρησε τον 
εαυτό του λέγοντας· «Και εµείς βέ βαια δίκαια τιµωρηθήκαµε, γιατί 
παθαίνουµε άξια γι’ αυτά που κάναµε. Αυτός όµως δεν έκανε 
κανένα κακό». Και ύστερα λέει· «Θυµήσου µε, Κύριε, στη βασιλεία 
σου». ∆εν τόλµησε να πει πρώτα, «Θυµήσου µε στη βασιλεία σου», 
ώσπου µε την εξο µολόγηση πέταξε από πάνω του το φορτίο των 
αµαρτιών του. Βλέπεις πόσο µεγάλο πράγµα είναι η εξοµολόγηση; 
Εξοµολο γήθηκε, και άνοιξε τον παράδεισο· εξοµολογήθηκε, και 
απέ κτησε τόσο θάρρος, ώστε από ληστής που ήταν να ζητήσει 
τη βασιλεία των ουρανών».4

2  βλ. τεύχος 96 της «Παρεµβολής»
3  Λουκ. 23, 40-43
4  Αγιου Ιωαννου Χρυσοστοµου,  Στο Σταυρό και τον ληστή, 
Οµιλια  Α’, Ε.Π.Ε 36, σ. 13-23 

Μετάνοια σηµαίνει να αλλάξω την όλη ύπαρξή µου, να 
αλλάξω τον νου. 

«Μετα-νοώ». Τον νου δηλαδή ως µια οπτική του κόσµου. 
Η µετάνοια, είναι γλυκιά, ταπεινή, ήσυχη, ήρεµη. Αγκαλιάζει. 
Αναπαύει. ∆εν απειλεί, δεν κάνει δηλώσεις. Έρχεται µόνη της. 
∆εν επιβάλλεται. ∆εν αναγκάζει. ∆εν ψυχαναγκάζει. Ανθίζει µέσα 
σου όταν δεν το περιµένεις. Όταν έρθει η ώρα να σπάσει ο βράχος 
και να αναστηθείς.5

Μα πραγµατικά, µπορεί η αγάπη να αλλάξει τον άνθρω-
πο; Μπορεί να κάνει τον µεγαλύτερο κακούργο Άγιο;

Η αγάπη είναι το πιο ακριβό, το πιο ωραίο δώρο του 
Θεού στον άνθρωπο. Είναι το στοιχείο που από το κατ’ Ει-
κόνα µας οδηγεί στο καθ’ Οµοίωση. Η αγάπη είναι έµφυτη 
στην καρδιά και την ψυχή µας. Όµως, την ίδια στιγµή, δεν είναι 
αυτονόητη η βίωσή της. Η αγάπη καλλιεργείται.6

Ο µόνος ορισµός του Θεού, είναι πως «ὁ Θεὸς ἀγάπη 
ἐστίν»7. 

Ο Χριστός είναι Αγάπη. Στον ληστή δε λέει τίποτα. Είναι 
η παρουσία και το παράδειγµά Του, αυτά που τον οδηγούν 
στην µετάνοια και την οµολογία. ∆ιαβλέπει στις καρδιές 
των ανθρώπων τί υπάρχει. ∆ιαβλέπει όχι µόνο το επίγειο 
συµφέρον, αλλά προχωρά στο αιώνιο. Σε αυτό που έχει να 
κάνει µε την κοινωνία της ύπαρξης µαζί Του στην αιωνιότητα. 
Και αυτή η κοινωνία δεν µπορεί να έλθει άνευ της αγάπης. Εί-
ναι µόνο αγάπη.8 Και ο κόσµος µας, κι ο καθένας µας δε θα 
αλλάξει χωρίς την αγάπη. Η αγάπη Του δεν έχει όρους, δεν 
έχει προϋποθέσεις, είναι αγάπη µανική όπως λέει ο άγιος 
Μάξιµος ο Οµολογητής. Μας αγαπά, γιατί είµαστε όλοι 
παιδιά Του. Μας αγαπά όλους το ίδιο. Μας αγαπά, σαν 
πατέρας. Και σταυρώνεται µαζί µε τις δικές µας αµαρτίες, 
πεθαίνει Εκείνος για να µας χαρίσει µε την Ανάστασή Του 
τη Ζωή. «Εγώ θα σ’ αγαπώ και µη σε νοιάζει». Ναι, συµβαίνει! 
Η Αγάπη Του είναι απροϋπόθετη και δεδοµένη, συνεχής και 
αέναη. Καρτερά τη δική µας µετάνοια, τη δική µας προσπά-
θεια. Ίσως και τις περισσότερες φορές το ζήτηµα είναι να 
συγχωρέσουµε πρώτοι εµείς τον εαυτό µας. Να ανέβουµε 
στο δικό µας σταυρό και να παραδεχτούµε τα λάθη µας, να 
χωρέσουµε µέσα µας τα σκοτεινά κοµµάτια µας, τις αστοχίες 
και τις ήττες µας. Μέχρι να καταλάβουµε ότι η αµαρτία µας 
είναι µεν µεγάλη, αλλά η αγάπη Του είναι µεγαλύτερη. Μόνο 
τότε η συγχώρεση θα είναι αληθινή και η αγάπη Του θα 
κατοικήσει µέσα µας, ανοίγοντας τα παράθυρα της ψυχής 
µας για να µπει µέσα µας το δικό Του Αναστάσιµο Φως!

Επιµέλεια:

Αγγελική Καλκάνη
Μεταπτ. Φοιτ. Τεχνο-Οικονοµικών Συστηµάτων ΕΜΠ

5  π. Χαράλαµπος Παπαδόπουλος, http://plibyos.blogspot.gr, Η 
µετάνοια είναι γλυκιά..., 10/08/2015
6  π. Θεµιστοκλής Μουρτζανός, http://themistoklismourtzanos.
blogspot.gr, Η καρδιά πονάει όταν ψηλώνει, 25/2/2014
7  Α’ Ιωάν. 4, 8
8   π. Θεµιστοκλής Μουρτζανός, http://
themistoklismourtzanos.blogspot.gr, Καί έδωκεν αυτόν τη µητρί 
αυτού, 18/10/2014
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«Πόσο δύσκολο είναι να στραφεί κανείς «εκ θανάτου προς ζωήν»! Πόσο δύσκολη είναι η αποφα-
σιστική αλλαγή κατεύθυνσης! Όπως για να εκτραπεί η κατεύθυνση της κίνησης ενός αντικειμένου του 
υλικού κόσμου χρειάζεται να ασκηθεί έργο, έτσι κι εδώ. Και κανείς δεν μπορεί να επιχειρήσει αυτό 
το έργο χωρίς βία, διότι απαιτείται από μας να ξεβολευτούμε από τις αγαπημένες και περίκλειστες 
στάσεις μας∙ να απεξαρτηθούμε από την έμμονη κυκλοθυμία μας∙ να ξεφύγουμε από την πίεση που 
μας ασκούν κάποιες καταστάσεις, κάποια γεγονότα, ίσως και κάποιοι άνθρωποι ακόμα.

Μόνο όταν έχουμε κατορθώσει να ελευθερώσουμε τον εαυτό μας απ’ αυτά, μπορεί να ξεκινήσει 
πραγματικά η μετάνοια. Μόνο τότε μπορούμε να αρχίσουμε να στρέφουμε το βλέμμα μας προς τον Θεό.

Το πρώτο και πιο συνταρακτικό σημείο της ελευθερίας μας από αυτά τα «πάθη» -όπως αποκα-
λούν οι πατέρες- είναι η ικανότητα μας να συγχωρούμε. Όπως η αγάπη, έτσι και η συγχώρηση∙ δεν 
μπορεί να επιβληθεί. Δεν μπορείς να εξαναγκάσεις κάποιον να σε συγχωρήσει, ούτε ακόμα μπορείς 
να πιέσεις τον εαυτό σου να συγχωρήσει κάποιον άλλο. Η αγάπη μόνο ελεύθερα μπορεί να δοθεί και 
η συγχώρηση το ίδιο.

Δεν θα έχουμε ποτέ την ελευθερία να συγχωρήσουμε, αν δεν μετανοήσουμε. Και δεν θα μπορέσουμε 
ποτέ να μετανοήσουμε αν δεν ελευθερώσουμε πρώτα τον εαυτό μας από τα πάθη που κρατούν δέσμια 
την αμετανόητη ψυχή μας»

Βασίλειος Όσμπορν, Επίσκοπος Σεργκίεβο
«Φως Χριστού –Στο μονοπάτι της Μ. Σαρακοστής», 

εκδ. «Εν πλω», 2005
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Στην σειρά του Τριωδίου, η τέταρτη Κυριακή (της Τυ-
ροφάγου) αφιερώνεται στην εκδίωξη των πρωτοπλά-
στων από τον Παράδεισο. Στην εικόνα ο Αδάµ και η 

Εύα, καθισµένοι απέναντι από τον κήπο της τρυφής θρη-
νούν για το κακό που τους βρήκε. Αναλογιζόντουσαν 
την πρότερη ευδαιµονία τους και τη σύγκριναν µε τη 
τωρινή δυστυχία τους. Αναπολούν το γλυκό παρελθόν 
τους και προβλέποντας το ζοφερό µέλλον τους, έκλαιγαν 
γοερά. Οι λέξεις πριν, τώρα, παρελθόν και µέλλον, µόλις 
είχαν εισέλθει βιαίως στη ζωή των ανθρώπων...

Η έννοια του χρόνου, συνεχίζει να αποτελεί ένα από τα 
άλυτα µυστήρια του κόσµου. Μια έννοια θα έλεγε κανείς 
εύθραυστη, ακατανόητη, συχνά απρόβλεπτη. Ο χρόνος θα 
µπορούσε να χαρακτηριστεί ως ένας ακατάπαυστος ρους 
καταστάσεων, προσώπων, ζωών. Τόσο κοµψά και τεχνικά 
καµουφλαρισµένος, που άλλοτε τον εγκωµιάζουµε ως τον 

«καλύτερο γιατρό», υµνώντας την ανακουφιστική λήθη του 
πόνου που φέρει, κι άλλοτε πάλι τον ίδιο αυτόν χρόνο τον 
καταριόµαστε, που δεν µας άφησε να χαρούµε τη χαρά µας. 

Και κάπου εκεί, ανάµεσα στα τόσα αναπάντητα ερω-
τήµατα που γεννιούνται γύρω του, µέσα στη καθηµερινή 
κυριαρχία της εφήµερης ικανοποίησης και της πρόσκαιρης 
ηδονής, προσφερόµενες συχνά ως αντίδοτα στη µάστιγα 
της κατάθλιψης και της ψυχικής διαταραχής, έρχεται να 
σπάσει τη βιτρίνα του «προσωρινού», το «πάντοτε». 

Σκιρτά θαρρείς η ταραγµένη ψυχή στην έννοια του 
«πάντοτε». Αφήνει πίσω αποφασιστικά το χτες, προσµέ-
νοντας δυναµικά το αύριο. Γεννά από κάθε τέλος µια νέα 
αρχή. Κάθε Ανάσταση και ένας χρόνος που κλείνει. Κάθε 
χρόνος και µια σελίδα. Ένας απολογισµός, µα δίχως νού-
µερα, αριθµούς και στοιχεία. Σε κάθε κλείσιµο αυτό που 
µένει στη µνήµη, είναι µονάχα χαµόγελα και δάκρυα, αγκα-

«ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΝΕΣΤΗ 
   ΧΑΡΑ ΜΟΥ...»
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Στην επισφράγιση της Μεγάλης Εβδοµάδας και κατ’ επέκταση 
της Μεγάλης Τεσσαρακοστής, του Σταυρού και της τριηµέρου 
Tαφής, η εικόνα που βλέπουµε αλλάζει. Ο Αδάµ και η Εύα δεν 
κλαίνε πια... Οι φωνές θαρρείς σώπασαν, ο χρόνος θαρρείς στα-
µάτησε. Μοναδική εικόνα; αυτή της Ανάστασης. 

λιές και βλέµµατα, άνθρωποι και πρόσωπα. Η ζωή µπορεί 
να µην µας εξασφαλίσει ποτέ τα εχέγγυα για µια επίγεια 
ευτυχία, µπορεί να µη φέρει ποτέ τις τέλειες συνθήκες 
για να χαµογελάµε. Αλλά τουλάχιστον ας προσπαθούµε! 
Άλλος βουρκωµένος ή πονεµένος, άλλος στραβά, άλλος 
δειλά, αλλά όλοι µε ελπίδα.. Κι αυτό, γιατί κάθε άνθρωπος 
είναι καρπός αγάπης και χαράς, αναθρεµµένος µε 
αγάπη και χαρά και προορισµένος για αγάπη και 
χαρά. Τίποτε λιγότερο...

Βιώνοντας λοιπόν ένα µαρτύριο που γέννησε ελπίδα, 
αισθανόµενοι µια θλίψη που δίνει χαρά, περιπλανώµενοι 
σε ένα σκοτάδι που έφερε φως, καλούµαστε κάθε χρόνο 
στο διαχρονικό γεγονός της Ανάστασης. Ένα ακατάληπτο 
«πώς», που απαντά όµως στα τόσα «γιατί». Μια αλήθεια 
που δεν εξηγείται µε κανόνες και νόµους. Χωρίς σκοπό 
πειθούς του µυαλού κανενός, µα µονάχα ανοίγµατος της 

καρδιάς καθενός... 
Στην επισφράγιση της Μεγάλης Εβδοµάδας και 

κατ’ επέκταση της Μεγάλης Τεσσαρακοστής, του 
Σταυρού και της τριηµέρου Tαφής, η εικόνα που βλέ-
πουµε αλλάζει. Ο Αδάµ και η Εύα δεν κλαίνε πια... Οι 
φωνές θαρρείς σώπασαν, ο χρόνος θαρρείς σταµάτη-
σε. Μοναδική εικόνα; αυτή της Ανάστασης. Ο Χριστός 
άπλωσε τα χέρια Του και µε µια γρήγορη κίνηση, έτσι απλά 
τους άρπαξε, ταραγµένους, πληγωµένους, µετέωρους... 

Ο Γολγοθάς εσείστηκε. Ο Ήλιος ανέτειλε. Ο βράχος κυλί-
στηκε. Η καµπάνα εκτύπησε. «Χριστός Ανέστη χαρά µου...».

Επιµέλεια:

Κλεάνθης Νιζάµης
MSc Βιολόγος & Φοιτ. Θεολογίας
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Η ζωή είναι ένα ταξίδι! Κάποιες φορές ταξιδεύοντας 
συναντάς νηνεµίες και άλλοτε καταιγίδες. Πολλές 
φορές µέσα στην καταιγίδα χάνεις τον έλεγχο, 

βγαίνεις εκτός πορείας και αµαρτάνεις. Τότε είναι η στιγµή 
που πρέπει να αποφασίσεις για το ποια θα είναι η συνέ-
χεια της πορείας από την οποία παρέκλινες. Μπορεί να 
επιλέξεις να µείνεις στο εύκολο µονοπάτι µετά την πτώση 
σου,  θα κινδυνεύεις όµως να χάσεις την αυθεντικότητα 
σου, τον ίδιο σου τον εαυτό, τους ανθρώπους σου, τον 
ίδιο το Θεό. Συµβιβάζεσαι µε τον εγωισµό σου, ξεχνώντας 
πως ελλοχεύει ο κίνδυνος να περάσεις όλη σου τη ζωή 
µέσα σε ένα ψέµα, αρνούµενος να βγάλεις τη µάσκα που 
κρύβει τα λάθη και τις αστοχίες σου. Θέλεις να ακολουθείς 
την εµβληµατική φράση της εποχής µας ότι δηλαδή «δεν 
έχω µετανιώσει για τίποτα» και αυτό γιατί η µετάνοια 
στα µάτια εκείνων που εµµένουν πεισµατικά στο λάθος 
µονοπάτι φαντάζει ως έλλειψη ισχύος, αδυναµία και 
αποτυχία. Ξεχνάς όµως πως δεν είναι λίγοι εκείνοι που 
πριν φύγουν από τη ζωή παραδέχονται τελικά πως δεν 
έζησαν σωστά, πως  θα ήθελαν να αλλάξουν τον τρόπο 

ζωής τους. ∆εν είναι λίγοι εκείνοι που µετάνιωσαν, γιατί 
δεν άφησαν πίσω κάτι που να τους θυµίζει καλούς, δεν 
άφησαν λίγη αγάπη. Τη στιγµή αυτών των σκληρών και 
απόλυτων δηλώσεων το µόνο που µπορείς να δεις στα 
µάτια τους, είναι η πίεση και η µεγάλη προσπάθεια που 
καταβάλουν για να αποδείξουν στους άλλους και κυρίως 
στον ίδιο τους τον εαυτό πως όλα ήταν και είναι καλά. 
Όµως έτσι δεν µπορούν να νιώσουν, να βιώσουν µε τρόπο 
αυθεντικό τα θετικά και τα αρνητικά συναισθήµατά τους, 
διότι αρνούνται να µετανοήσουν για τις αστοχίες και τις 
αποκλίσεις τους από την πορεία που οδηγεί στο φως. 

Γιατί να ακολουθήσεις το παράδειγµα των πολλών, 
το εύκολο φαινοµενικά µονοπάτι και να στερήσεις από 
τον εαυτό σου τη χαρά της µετάνοιας, τη χαρά του να 
νιώθεις και να πιάνεις το σφυγµό της ζωής; Η έλλειψη 
µετάνοιας δεν είναι ένα απλό γεγονός, σηµαίνει έλλειψη 
αυτογνωσίας, έλλειψη ενσυναίσθησης, δηλαδή αδυναµία 
να γνωρίζεις τον ίδιο σου τον εαυτό και τους συνανθρώ-
πους σου. Γιατί η µετάνοια προϋποθέτει την επίγνωση της 
ανθρώπινης φύσης, ότι δηλαδή µπορεί να έχεις την τάση 

Φ
ω

το
γρ

αφ
ία

: Α
γγ

ελ
ικ

ή 
Κ

αλ
κά

νη



29

για αµαρτία, αλλά ταυτόχρονα έχεις την πίστη πως µε τη 
Θεία Χάρη µπορείς να υψωθείς σε ανώτατα πνευµατικά 
επίπεδα. Μέσα από κάθε δυσκολία, από κάθε περιπέτεια, 
αν πορευθείς µε µετάνοια, θα µπορέσεις να βγεις πιο 
δυνατός, πιο ανθρώπινος, γιατί θα έχεις τη δύναµη να 
αναγνωρίσεις τα λάθη σου και να διορθώσεις κάθε αµάρ-
τηµα, κάθε ψεγάδι που ασχηµαίνει την οµορφιά της ψυχής 
σου. Είναι δύσκολο βέβαια να εντοπίσεις τις αστοχίες σου, 
γιατί χρειάζεται γενναιότητα, τιµιότητα και δύναµη ψυχής. 
Είναι δύσκολο να παραµερίσεις τον εγωισµό σου, το φόβο, 
το θυµό, το µίσος, τη ζήλια, την κατάκριση και µε αληθινά 
δάκρυα µετανοίας να ζητήσεις συγχώρηση από το Θεό 
και από τους ανθρώπους που πλήγωσες, που αδίκησες. 
∆ύσκολο το ταξίδι αυτό όχι όµως και ακατόρθωτο αφού 
«τὰ ἀδύνατα παρὰ τοῖς ἀνθρώποις δυνατὰ παρὰ τῷ Θεῷ 
ἐστίν». Με πίστη και ελπίδα στον Κύριο, µπορείς ακόµη 
κι αν είσαι ο µεγαλύτερος αµαρτωλός να µετανοήσεις, 
να µεταστραφείς, να µεταβάλεις ολοκληρωτικά τον τρόπο 
ζωής σου, να ξανανιώσεις, αρκεί να υπάρχει αγαθή προ-
αίρεση. Έτσι θα µπορέσεις όταν πέσεις να σηκωθείς και 

ό,τι γκρέµισες, να ξαναχτίσεις, αρκεί να βάλεις ως θεµέλιο 
για την νέα οικοδοµή την αγάπη. Μόνο αν µετανοήσεις 
θα εκπέµπεις γαλήνη και αισιοδοξία σε κάθε κίνηση σου, 
σε κάθε σου βλέµµα, σε κάθε σου λέξη. Μόνο αν µετα-
νοήσεις µπορείς να ζεις την κάθε στιγµή µε γνησιότητα 
και απλότητα, να χαίρεσαι για όσα πάλεψες, για όσα δεν 
υποχώρησες, δεν συµβιβάστηκες. Άλλωστε µην ξεχνάς 
πως ο Θεός σου χάρισε τη ζωή για χάρη της ευτυχίας 
και όχι της µιζέριας και για να νιώσεις αυτή την ευτυχία 
οφείλεις πρώτα να µετανιώσεις, να αλλάξεις δηλαδή τον 
τρόπο σκέψης σου, τον τρόπο ζωής σου.

Επιµέλεια  

Χριστίνα Γούλα 
Φοιτ. Πολιτικών Μηχανικών ΕΜΠ

Μαρία Γούλα



Ζούµε κι εµείς πια αυτή τη σύγκρουση, έχουµε και εµείς 
αυτά τα διλήµµατα και η λύση παρ’ όλο που είναι 
προφανής δε µας αρκεί. «Πού ανήκω;», αναρωτιέται 

συχνά η αποπροσανατολισµένη γενιά µας και αναζητά την 
λύτρωση σε κάθε κοινωνική οµάδα ανθρώπων επί της γης. 
Mπορούµε να επεξεργαζόµαστε ελεύθερα κάθε νέο ερέθισµα 
(γνωστικό και συναισθηµατικό), να αµφισβητούµε κάθε 
προγενέστερο έως τώρα δεδοµένο, να ζήσουµε τη ζωή όπως 
τη διαµορφώνουµε εµείς και εν τέλει να ανακαλύψουµε την 
δική µας κοινωνία, τη δική µας επαφή µε την κοσµική και 
πνευµατική πραγµατικότητα. 

Η πρώτη µέρα στη Σχολή ήταν όπως ακριβώς µου την 
είχαν περιγράψει: αφίσες όσες και τα πρόσωπα να σε προ-
σκαλούν σε θεατρικές οµάδες, κινηµατογραφικές βραδιές, 
πάρτυ, πορείες, διαµαρτυρίες, κοµµατικές συνελεύσεις... 
Πρέπει κάπου να πάµε. Πρέπει κάπου να ικανοποιήσουµε 
την αδήριτη αυτή ανάγκη του «συνέρχεσθαι». Κι όσο αυ-
τές οι προσκλήσεις δεν γίνονται δεκτές ο κοινωνικός µας 
κύκλος στενεύει και η αποξένωση φαντάζει ένας θλιβερός 
µονόδροµος. Ποια µορφή κοινωνίας αναζητούµε; Και τελικά 
ποιά προσωπικά κενά θα καλύψει αυτή;

Και κάπως έτσι ξεκινά η ανθρώπινη ιστορία. Οι άνθρω-
ποι αντιλαµβάνονται πως ο µόνος τρόπος να επιβιώσουν 

είναι να συγκροτηθούν, να συσπειρωθούν σε παρόµοια µε 
εκείνα τα πρωτόγονα κοινωνικά µορφώµατα, µε σκοπό την 
προστασία από ανήµερα θηρία, την άµυνά τους απέναντι 
στην αγριότητα µιας πάλαι ποτέ θεοποιηµένης φύσης. Το 
ανθρώπινο είδος λοιπόν, οδηγείται στην σύσταση οµάδων 
µε κοινές επιδιώξεις, κατά βάση από αναγκαιότητα. «Φύσει 
µέν ἐστιν ἄνθρωπος ζῷον πολιτικόν», κάνει λόγο ο Αριστοτέλης, 
χαρακτηρίζοντας ως φαινόµενο εκπορευόµενο από τη φύση, 
τη σύσταση της κοινωνίας. Άρα ναι λοιπόν! Η κοινωνικότητα 
ως ανάγκη προέρχεται έσωθεν.

Οι κοινωνίες εξελίσσονται και µε σταθερό ρυθµό προο-
δεύουν αναφορικά µε την δοµική τους σύσταση, τα ποιοτικά 
χαρακτηριστικά και τα µέσα κοινωνικοποίησης. Η κυριαρχία 
µάλιστα του διαδικτύου σε παγκόσµια κλίµακα δηµιουργεί 
νέες κοινωνικές δοµές, πολυπλοκότερες οµάδες µέσα από 
ηλεκτρονικές πλατφόρµες επικοινωνίας και πολύ περισσό-
τερο από την κοινωνική δικτύωση (τα γνωστά τοις πάσι 
Facebook, twitter, instagram, pinterest κ.ά.). Παρά ταύτα 
οι καλπάζοντες ρυθµοί εξέλιξης της σύγχρονης κοινωνίας, 
προκαλούν την εµφάνιση ηθικών διληµµάτων και συνθη-
κών που ως επί το πλείστον φέρνουν κάθε άτοµο έναντι των 
κρατούντων  κανόνων µε ηθική βάση. Αναντίλεκτα, η κοινωνία 
όπως είναι γνωστή στη σηµερινή της µορφή, παρουσιάζει ουσι-

ΠΟΥ ΑΝΗΚΩ;
ΧΡΙΣΤΙΑΝΟΙ ΝΕΟΙ ΚΑΙ 
ΣΥΓΧΡΟΝΗ ΚΟΙΝΩΝΙΑ
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ώδη προβλήµατα σε κάθε πτυχή της, κάνοντάς την εκπλήρωση 
της φυσικής ανάγκης του ανθρώπου για κοινωνικοποίηση µια 
διαδικασία πολύπλοκη και σε αρκετές περιπτώσεις ευτελή. Έτσι 
ο καθένας πια γίνεται µέλος µιας ευρείας µάζας, χάνοντας την 
ποιότητα της προσωπικής του υπόστασης.

Ο Γάλλος ανθρωπολόγος Le Bon έχει µάλιστα να δώσει ορι-
σµένες διαφωτιστικές θέσεις σε αυτό το θέµα ήδη από τα τέλη 
του 19ου αιώνα. «Τα βασικά χαρακτηριστικά του ατόµου σε µια 
µάζα είναι τα εξής: Εξασθένηση της συνειδητής προσωπικότητας, 
υπεροχή της ασυνείδητης προσωπικότητας, προσανατολισµός 
των σκέψεων και των συναισθηµάτων προς την ίδια κατεύθυνση 
µέσω υποβολής και µετά-
δοσης, τάση προς άµεση 
πραγµατοποίηση των 
υποβαλλόµενων ιδεών. 
Το άτοµο δεν είναι πλέον 
ο εαυτός του, έχει κατα-
λήξει ένα άβουλο αυτόµα-
το». Ο άνθρωπος χάνει 
κάθε τι που τον συνδέει 
µε την συνείδησή του, 
αυτοµατοποιεί την συ-
µπεριφορά του χωρίς 
να υπολογίζει καµιά 
ηθική ευθύνη. Έτσι η 
κοινωνία µετατρέπε-
ται σε κάτι άµορφο και 
απρόσωπο. ∆εν προω-
θεί, όσο κι αν αυτό πρε-
σβεύουν πολλοί κοινωνιολόγοι, την ατοµική ανάπτυξη της 
προσωπικότητας, µα αντίθετα κλωνοποιεί βασικές εκφάνσεις 
κάθε ατοµικού χαρακτηριστικού.

Τις περισσότερες φορές η ψυχική αυτή µεταβολή δεν 
γίνεται αντιληπτή εξ αιτίας του χαρακτηριστικού της καθο-
λικότητας που ενδεχοµένως λαµβάνει. Αυτό σηµαίνει πως ο 
καθένας, πόσο µάλλον κάποιος νέος, εύκολα µπορεί να χάσει 
την µοναδικότητα της προσωπικότητάς του βρισκόµενος 
µέσα σε µια τέτοιας µορφής κοινωνική µάζα. Οι προκλή-
σεις είναι σίγουρα αναρίθµητες. Γεννούν πολλάκις µάλιστα 
ακαταµάχητα διλήµµατα, καθώς θίγουν την ανάγκη του 
ανθρώπου για άµεση κοινωνικοποίηση και συχνά απαιτούν 
τη ρήξη ορισµένων ηθικών φραγµών. Το βλέπουµε εµφανώς 
άλλωστε, στις κοινωνικές οµάδες µε ευτελή χαρακτηριστικά 
που είναι ίσως οι µόνες που ελκύουν άτοµα από το χώρο 
της νεολαίας, προσφέροντας σηµαντική αναγνώριση και 
αποκτώντας µεγάλη συσπείρωση. Απ' ό,τι φαίνεται, ο ιδα-
νικά δοµηµένος κοινωνικός χώρος, δεν υπάρχει πουθενά. 

Κατά πόσο λοιπόν ο νεαρός χριστιανός µπορεί να αντε-
πεξέλθει στην πολυτάραχη κοινωνική καθηµερινότητα; Μή-
πως οι χριστιανοί δε διαφέρουν τόσο από τους «κοσµικούς» 

της σύγχρονης κοινωνίας; Απάντηση σε ένα τέτοιο ερώτηµα 
βρίσκεται στην επιστολή µε άγνωστο αποστολέα προς τον 
∆ιόγνητο: «Χριστιανοὶ γὰρ οὔτε γῇ οὔτε φωνῇ οὔτε ἔθεσι 
διακεκριµένοι τῶν λοιπῶν εἰσιν ἀνθρώπων». Οι χριστιανοί 
δε διαφέρουν από τους άλλους ανθρώπους ούτε ως προς 
τον τόπο που κατοικούν, ούτε ως προς τη φωνή, ούτε ως 
προς τον τρόπο ζωής. Οι χριστιανοί είναι από τον κόσµο 
αυτό και ζουν σε αυτόν. Οι χριστιανοί αγωνίζονται, πίπτουσί 
καὶ ἐγείρονται, αγαπούν άπαντες, µα εξ απάντων διώκονται. 
Είναι όµως πολιτογραφηµένοι στον ουρανό, ακόµη κι αν 
ζουν σε αυτόν τον κόσµο.

Αναµφίβολα ένα 
ελπιδοφόρο µήνυµα, 
για κάθε ποίµνιο, κά-
θε εποχής. Πολλώ δε 
µάλλον, µια ευφρόσυ-
νη αγγελία για κάθε 
νέο που αγωνίζεται, 
που ζει υπακούοντας 
µεν σε καθορισµένους 
νόµους, αλλά µε τρόπο 
ζωής δε, που υπερβαί-
νει κάθε νόµο. Η κοι-
νωνία, µε την χριστια-
νική της έννοια, είναι ο 
συνεκτικός δεσµός των 
αγωνιζοµένων, αυτών 
που δεν περιορίζονται 
στον ορθολογισµό και 

δεν σαγηνεύονται από τον µηδενισµό της σύγχρονης επο-
χής. Αυτών των αγωνιζοµένων, των εν δυνάµει αγίων. 

Όσο κι αν η περί κοινωνίας πραγµατικότητα είναι θλι-
βερή, δεν αξίζει να τροµάζει κανένα πιστό. Η αληθινή, ου-
σιώδης πίστη δεν αποτρέπει, µα ενθαρρύνει και καθοδηγεί 
τη ζωή µες τον κόσµο. Την καθιστά πέρασµα στην πραγµα-
τική ζωή, τη ζωή στην οποία ο καθένας ίσως ελπίζει αλλά 
πολλάκις ξεχνά. 

Οι νέοι χριστιανοί του κόσµου µετέχουσι πάντων ὡς 
πολῖται. ∆εν σιωπούν γιατί κατέχουν την αλήθεια. ∆εν 
αδρανούν γιατί θεωρούν µέγιστη ευθύνη τους τη διάδοση 
αυτής. Αναλαµβάνουν δράση, αντιδρούν και επιδρούν στο 
κοινωνικό γίγνεσθαι καθώς φέρουν το µήνυµα της χαράς 
όπου κι αν βρίσκονται. Αυτοί λοιπόν, καθίστανται οι πραγµα-
τικοί κοινωνοί του Αγίου Πνεύµατος, «τὸ φῶς τοῦ κόσµου», σε 
κάθε πτυχή αυτής της σκοτεινής. πολύµορφης και αχανούς 
συχνά κοινωνικής δοµής.

Επιµέλεια:

∆ηµήτριος Κουτσουπιάς
Φοιτ. Νοµικής Σχολής ΑΠΘ

Η κοινωνία µε την χριστιανική της έννοια είναι ο συνεκτικός δε-
σµός των αγωνιζοµένων, αυτών που δεν περιορίζονται στον ορθο-
λογισµό και δεν σαγηνεύονται από τον µηδενισµό της σύγχρονης 
εποχής. Αυτών των αγωνιζοµένων, των εν δυνάµει αγίων. 

Οι νέοι χριστιανοί του κόσµου «µε-
τέχουσι πάντων ὡς πολῖται». ∆εν σι-
ωπούν γιατί κατέχουν την αλήθεια. 
∆εν αδρανούν γιατί θεωρούν µέγιστη 
ευθύνη τους τη διάδοση αυτής. Ανα-
λαµβάνουν δράση, αντιδρούν και επι-
δρούν στο κοινωνικό γίγνεσθαι καθώς 
φέρουν το µήνυµα της χαράς όπου κι 
αν βρίσκονται.

31



«ΚΑΝΕ ΑΛΜΑ ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ 
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Μοιάζει πολύς ο δρόµος ως την κορυφή. Άραγε, θα 
αντέξω; Και όµως, «στενή και τεθλιµµένη» η οδός 
που βαδίζουµε. Μα σαν ξέρω πως πορεύοµαι το 

δρόµο Του, γαλήνη µε πληµµυρίζει. Ξαφνικά οι µπόρες 
ασθενούν και το κάθε βήµα γίνεται ένας αγώνας για να 
Τον προσεγγίσουµε. 

Άραγε, πόσο αφουγκράζοµαι το Θεό στη ζωή µου; 
Κατά πόσο του επιτρέπω να φωτίσει τα σκοτάδια µου 
και να µε οδηγήσει; Τελικά, κλείνοµαι στον εαυτό µου 
και δεν ανοίγοµαι στο Θεό. Παρόλο που µια κίνηση δικιά 
Του ησυχάζει κάθε τρικυµία. Χάνοµαι, γιατί δεν κοιτάζω 
Εκείνον. Και χάνοµαι, γιατί δεν κοιτάζω τον εαυτό µου. 
Έρχονται στιγµές ενδόµυχων συζητήσεων και αυτοκρι-
τικής στις οποίες νοιώθω ότι µιλάω µε έναν άγνωστο... 

Τελικά, πόσο γνωρίζουµε ποιοι είµαστε; Σε τι βαθµό 
έχουµε επίγνωση των παθών µας, των ατελειών µας και 
της φθοράς µας; Είναι ταξίδι ατελεύτητο και µοναχικό 
αυτό της εξερεύνησης του εαυτού µας. Ένα ταξίδι όµως 
που µε οδηγό το Θεό αποκτά µια απίστευτη γλυκύτητα. 
Γλυκύτητα µετανοίας. Γιατί, µόνο όταν γνωρίσουµε τον 
εαυτό µας, θα µπορέσουµε να µετανοήσουµε πραγµατικά. 
Μόνο τότε αρχίζει το «ξερίζωµα». Και τελικά, µόνο τότε 
επέρχεται η αληθινή ταπείνωση. Κάθοµαι, στέκοµαι ενώ-
πιον του Θεού µε τις πληγές µου ανοιχτές, όπως ακριβώς 
είµαι. Συλλογίζοµαι, πώς είναι, και πώς εγώ είµαι. Ακό-
µη, πού είµαι, και που Εκείνος είναι. Ξέρω, όµως, ότι θα 
µε βοηθήσει, ξέρω ότι θα συµπληρώσει το «ψηφιδωτό» 

µου και έτσι δεν σταµατώ. Έλεγε χαρακτηριστικά ο Β. 
Ουγκώ: «ο ενθουσιασµός είναι ο πυρετός της λογικής». 
Βλέπω την ανηφόρα και διστάζω. Μα µια φωνή µέσα µου 
µού ψιθυρίζει: «προχώρα, πορεύου!». Έχει ο Θεός λοιπόν. 
Με τρόπους ασύλληπτους µας βοηθά, πολλούς από τους 
οποίους δεν τους συνειδητοποιούµε... Ξεχνάµε πόσο µας 
αγαπά, και για αυτό υποτιµούµε το τι µπορεί να κάνει 
για εµάς: «Τὰ ἀδύνατα παρὰ ἀνθρώποις δυνατὰ παρὰ τῷ 
Θεῷ ἐστιν». ∆εν είναι και λίγες οι φορές µάλιστα, που ο 
Θεός επιτρέπει να συµβεί κάποιο θαύµα. Έχουµε εµείς την 
κατάλληλη πνευµατική κατάσταση να το αντικρύσουµε; 
Γιατί η λογική βρίσκει δήθεν τρόπους, απαντήσεις, µα 
µία είναι η Αλήθεια. Τα θαύµατα λοιπόν, εν πολλοίς πα-
ράλογα και αδύνατα, «θυµώνουν όταν δεν τα πιστεύεις», 
όπως έγραψε η Mαρία Λαµπαδαρίδου-Πόθου. Ακόµη, 
µας καλούν να τα πιστέψουµε, ή καλύτερα, καλούµαστε 
να τα πιστέψουµε. Αποτελούν χαραγή φωτός, στίγµατα 
της αγάπης Του και µας καθοδηγούν νοητά προς τον Ου-
ρανό. Έχουµε όµως αναλογιστεί πόσο τελικά παράλογος 
µοιάζει συχνά ο κόσµος γύρω µας, µε τους ρυθµούς του, 
τη φασαρία του; Και πως το «άλµα πιο γρήγορο από τη 
φθορά» ίσως είναι ένα βήµα προς την Αιωνιότητα;

Επιµέλεια:

Χρήστος Γραµµατικόπουλος
Φοιτ. Βιολογίας ΕΚΠΑ
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Έλεγε χαρακτηριστικά ο Β. Ουγκώ: "Ο εν-
θουσιασµός είναι ο πυρετός της λογικής". 
Βλέπω την ανηφόρα και διστάζω. Μα µια 
φωνή µέσα µου µού ψιθυρίζει: "Προχώ-
ρα, πορεύου!". Έχει ο Θεός λοιπόν. Μας 
βοηθά µε τρόπους ασύλληπτους που δεν 
τους συνειδητοποιούµε... Ξεχνάµε πόσο 
µας αγαπά και γι' αυτό υποτιµούµε το τι 
µπορεί να κάνει για εµάς.
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ΝΟΣΤΟΣ

Το πρόσεξε µε την άκρη 
του µατιού της, καθώς 
έτρεχε να προλάβει το 

τελευταίο µάθηµα της εξε-
ταστικής της. Ένα σύνθηµα 
που φάνταζε παράταιρο πά-
νω στους ορθολογιστικούς 
τοίχους της Πολυτεχνικής 
Σχολής. «Πού κρύβεται τόση 
φιλοσοφική διάθεση;» αναρω-
τήθηκε. 

«. . .αὐτὰρ ὁ τοῖσιν 
ἀφείλετο νόστιµον ἦµαρ»1

Νόστος, προµάντεµα, 
ύβρη, νέµεση, τίση, προοικο-
νοµία. Ο νους της ταξίδεψε 
αρκετά χρόνια πίσω, στη γυ-
µνασιακή της ηλικία. Η αυστηρή φιλόλογος του τµήµατός 
της προσπαθούσε µάταια να εξηγήσει στις ονειροπόλες 
εφηβικές καρδιές ότι το «νόστιµον ήµαρ» δεν ήταν κάποιο 
περίφηµο οµηρικό φαγητό, αλλά η πολυπόθητη ηµέρα της 
επιστροφής στην πατρίδα. Αυτή που τόσο λαχταρούσε ο 
πολύπαθος Οδυσσέας, αλλά άργησε να γευτεί λόγω της 
απερισκεψίας των συντρόφων του. Πόσο πληγωµένος 
θα πρέπει να αισθάνθηκε, όταν αυτοί για τους οποίους 
είχε αγωνιστεί στη Τροία και στο µακρύ θαλασσινό ταξίδι 
τον πρόδιδαν τώρα για λίγα σουβλιστά ζώα. Και ήρθε η 
τιµωρία από τον Ήλιο. Και ακολούθησαν η Καλυψώ και 
οι Φαίακες. Με ευλάβεια, όµως, προς τους θεούς έφτασε 
τελικά στην Ιθάκη του και βρήκε ανάπαυση κοντά στους 
δικούς του.2 Τηλέµαχος, Πηνελόπη, Άργος. ∆εν λογάρια-
σαν τον χρόνο που περνούσε και άφηνε τα σηµάδια του 
στο σώµα και στη ψυχή τους, τους πειρασµούς του έρωτα 
και της εξουσίας, τα πολλά «αν» και «µήπως» που έφερνε 
ο µη ερχοµός του αγαπηµένου τους. Σύµβολα καρτερίας, 
υποµονής και αγάπης ανά τους αιώνες. 

«.καὶ ἀναστὰς ἦλθε πρὸς τὸν πατέρα αὐτοῦ3

Κυριακή του Ασώτου. Στα αυτιά της ακόµα αντηχεί 
το απόσπασµα της σηµερινής ευαγγελικής περικοπής. 
Άλλος ένας νόστος. Άλλη µια επιστροφή στην Ιθάκη. Και 
τι Ιθάκη! Η αγκαλιά του Πατέρα περιµένει τον γιο γεµάτη 
αγάπη και συγχώρεση. Άνευ όρων. Χωρίς να ζητεί εξηγή-
σεις, δικαιολογίες, συγγνώµες. Πόσα βράδια καρτερούσε 
και ήλπιζε στην επιστροφή του! Κι αυτός ο γιος, ο άσωτος, 
ο απερίσκεπτος. Ο διπλά προδοµένος από τις επιλογές του 
και τον κόσµο. Όσο κι αν βυθίστηκε στην αµαρτία, ποτέ 
δεν έσβησε από µέσα του τη µακαριότητα του πατρικού 
του σπιτιού4. Κι αυτός ο πόθος για νόστο ήταν που του 
έδωσε τη δύναµη να αποταχθεί τα ξυλοκέρατα της αµαρ-
τίας, να βρει τον χαµένο του εαυτό και να ακολουθήσει 

τον δύσκολο δρόµο του γυρισµού, της µετανοίας. Η αγάπη 
του Πατέρα τον τράβηξε κοντά του και η συνάντησή τους 
ήταν µια µυσταγωγία εξοµολόγησης σε βαθιά σιωπή5. 

«...Πάντα στον νου σου νάχεις την Ιθάκη»6

Οι δικές µας χαµένες Ιθάκες. Η σκέψη της γύρισε στο 
µήνυµα που τόση εντύπωση της είχε κάνει. Οικονοµική 
άνεση, καλή δουλειά, εξουσία, σχέσεις του «λαβείν», αλλά 
όχι του «δούναι»• αυτές είναι οι Ιθάκες της σηµερινής 
εποχής. Αντί, όµως, να προσφέρουν ανάπαυση ψυχής, 
φαίνεται ότι µεγαλώνουν µέσα µας τη νοσταλγία (νόστος 
+ άλγος), τον πόνο από την ανικανοποίητη λαχτάρα του 
επαναπατρισµού στην Ιθάκη µας. Μήπως, τελικά, οι λωτοί 
των καθηµερινών εγνοιών, οι σειρήνες των ποικίλων πει-
ρασµών, οι Φαίακες της βόλεψης, η Καλυψώ των τέρψεων 
και των ηδονών µάς έχουν αποπροσανατολίσει; Μήπως 
αλλού πρέπει να στρέψουµε την πυξίδα της καρδιάς µας; 
Η αληθινή, όµως, Ιθάκη δεν χάθηκε! Στέκει εκεί και µας 
περιµένει! Κάτω από το πετραχήλι του Πνευµατικού. 
Μέσα στο Μυστήριο της Θείας Ευχαριστίας. Μπροστά 
στην εικόνα του Εσταυρωµένου. Ο Ουράνιος Πατέρας µας 
καρτερεί την κάθε ψυχή. Γι’ Αυτόν τίποτα δεν έχει χαθεί. 
Με απέραντη αγάπη και υποµονή περιµένει από εµάς το 
ένα βήµα, για να κάνει Αυτός τα άλλα ενενήντα εννιά. Ο 
νόστος της ψυχής µας στην Κοινωνία µε τον Επουράνιο 
Πατέρα κρύβεται µέσα σ’ ένα «Κύριε ἐλέησον» και σ’ ένα  
«Μνήσθητί µου». 

Επιµέλεια:

Χρυσούλα Τιφκιτσή
∆ασκάλα

1.Οδύσσεια α’, 9
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«Snowden» τιτλοφορείται µιά ταινία που αναφέ-
ρεται στη δράση ενός πραγµατικού προσώπου 
της εποχής µας. Ο Σνόουντεν υπήρξε ένας τε-

χνικός της NSA (National Security Agency) ο οποίος διο-
χέτευσε στον τύπο το 2013 απόρρητες πληροφορίες από την 
NSA σχετικά µε τα προγράµµατα µαζικής παρακολούθησης 
που εφαρµόζουν οι αµερικανικές κυβερνήσεις. Οι γνώµες 
γύρω από το πρόσωπό του διίστανται. Για κάποιους είναι 
ένας πληροφοριοδότης, για άλλους ένας χάκερ. Ήρωας ή 
προδότης, σηµασία έχει πως συνέβαλε στη διαµόρφωση της 
ενηµέρωσης των πολιτών σε όλο τον κόσµο µε το να γίνει σε 
όλους γνωστό και κατανοητό το δικαίωµα της προστασίας 
των προσωπικών δεδοµένων.

Η παράτολµη κίνηση του τεχνικού, που θυσίασε µία 
σπουδαία θέση εργασίας µε υψηλές απολαβές, επηρέασε 
θετικά τον τρόπο σκέψης των απλών πολιτών, αλλά και τις 
αποφάσεις που λαµβάνονται από τις αρχές των κρατών και 
των διεθνών οργανισµών. Βάσει των αποκαλύψεων στις 
οποίες προέβη ο Σνόουντεν, το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης (∆ΕΕ) υποχρέωσε το 2015 την ιρλανδική αρχή 
ελέγχου να εξετάσει την καταγγελία που είχε υποβάλει ένας 
αυστριακός φοιτητής Νοµικής, σχετικά µε τα δεδοµένα που 
παρέχουν οι χρήστες στο Facebook και να κρίνει αν πρέπει 
να αναστείλει τη διαβίβαση δεδοµένων των Ευρωπαίων 
χρηστών του Facebook προς τις Ηνωµένες Πολιτείες, µε 
την αιτιολογία ότι η χώρα αυτή δεν εξασφαλίζει ικανοποι-
ητικό επίπεδο προστασίας των προσωπικών δεδοµένων. 
Η απόφαση αυτή αποτέλεσε ορόσηµο διότι οδήγησε στην 
ακύρωση της συµφωνίας (Safe Harbor) µεταξύ ΕΕ και ΗΠΑ 
για τη διατλαντική µεταφορά προσωπικών δεδοµένων. Τα 
δεδοµένα που παρέχουν οι χρήστες του Facebook αποτελούν 
προϊόν επεξεργασίας από την ίδια την εταιρία, η οποία έχει 
το δικαίωµα να τα παρέχει σε άλλες εταιρίες µε τις οποί-
ες συνεργάζεται για τη διεξαγωγή ακαδηµαϊκών ερευνών, 
µελετών ή την παροχή διαφηµιστικών µηνυµάτων στους 
ίδιους τους χρήστες. Η εταιρία, όπως προκύπτει από την 
πολιτική δεδοµένων που ακολουθεί, συλλέγει οτιδήποτε 

δηµιουργούµε ή κοινοποιούµε σε έναν λογαριασµό, αλλά 
και το περιεχόµενο της επικοινωνίας µας µε τους άλλους 
χρήστες. Στις πληροφορίες αυτές περιλαµβάνονται στοιχεία 
σχετικά και µε την πληρωµή, π.χ. ο αριθµός της πιστωτικής 
ή χρεωστικής κάρτας και άλλες πληροφορίες για την κάρτα 
µας. Αξίζει να σηµειωθεί, πως ύστερα από την έκδοση της 
προαναφερόµενης απόφασης, ο αυστριακός υπέρµαχος της 
προστασίας των προσωπικών δεδοµένων, κατέθεσε εξ ονό-
µατος 25.000 χρηστών αγωγή (η οποία εκκρεµεί) κατά του 
Facebook,  µε αίτηµα τον τερµατισµό της παρακολούθησης 
των δραστηριοτήτων των χρηστών κάθε φορά που εκείνοι 
κάνουν χρήση των κουµπιών «likes» και της πραγµατοποί-
ησης υπεραναλύσεων των δεδοµένων των χρηστών.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επίσης απάντησε τον Οκτώβριο 
του 2016 σε καταγγελία δύο πολιτών (ένας εκ των οποί-
ων ήταν Έλληνας) κατά της «Facebook Ireland Limited» 
πως τα τεχνικά χαρακτηριστικά  "last active" και "seen" για 
κινητές συσκευές που επιτρέπουν την επικοινωνία µέσω 
του Facebook, παραβιάζουν το κοινοτικό δίκαιο αναφορικά 
µε την επεξεργασία των προσωπικών δεδοµένων και την 
παραβίαση της ιδιωτικής ζωής. Αυτό οφείλεται στο γεγονός 
πως η Facebook δεν τηρεί την αρχή της διαφάνειας σχετι-
κά µε το ποιες µορφές µπορεί να λάβει η επεξεργασία των 
ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων σε συνδυασµό µε την 
έλλειψη ρητής, ελεύθερης συγκατάθεσης, καθ’ ότι ο χρήστης 
δεν έχει επαρκή πληροφόρηση ως προς την επεξεργασία των 
προσωπικών του δεδοµένων, µένοντας έτσι αθωράκιστος.

  Το ∆ΕΕ µε νεότερη απόφασή του (της 21ης ∆ε-
κεµβρίου 2016) , έκρινε πως τα κράτη µέλη δεν µπορούν 
να επιβάλλουν γενική υποχρέωση διατηρήσεως δεδοµένων 
στους παρόχους υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 
Η αιτιολογική βάση αυτής της απόφασης έγκειται στο ότι 
η διατήρηση των προσωπικών δεδοµένων των χρηστών 
υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών πραγµατοποιείται 
χωρίς οι χρήστες υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών 
να ενηµερώνονται σχετικώς, προκαλώντας ενδεχοµένως 
στα οικεία πρόσωπα την αίσθηση ότι η ιδιωτική τους ζωή 

ΑΓΩΝΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΙΔΙΩΤΙΚΟΤΗΤΑ

Η ιδιωτικότητα, θα προσθέταµε εµείς, µπορεί να ταυτιστεί µε 
την ελευθερία, το δώρο που µας χάρισε ο Θεός, το θεµέλιο του 
χριστιανισµού, το προϊόν της γνήσιας και αληθινής αγάπης. Η 
ελευθερία αυτή είναι απόλυτη, διότι η µατιά του δωρητή Θεού 
απέναντί µας είναι διακριτική.
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αποτελεί το αντικείµενο διαρκούς παρακολουθήσεως.
Σύµφωνα µε έρευνα το 92% των Ευρωπαίων πολιτών 

δηλώνει ότι είναι σηµαντικό να διασφαλίζεται το απόρρητο 
των ηλεκτρονικών και των διαδικτυακών τους µηνυµάτων. 
Ωστόσο, η ισχύουσα οδηγία της ΕΕ για την προστασία της 
ιδιωτικής ζωής (ePrivacy) ισχύει µόνο για τους παρόχους 
παραδοσιακών τηλεπικοινωνιών. Έτσι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή παρουσίασε στις 10/1/2017 νέους αυστηρούς 
κανόνες προστασίας της ιδιωτικής ζωής, οι οποίοι θα καλύ-
πτουν στο εξής νέους παρόχους ηλεκτρονικών υπηρεσιών 
επικοινωνιών, όπως το Facebook Messenger, το Skype, 
το Gmail, το Viber το WhatsApp και το iMessage. Η προ-
στασία της ιδιωτικής ζωής θα αφορά το περιεχόµενο, αλλά 
και τα µεταδεδοµένα που προκύπτουν από τις ηλεκτρονικές 
επικοινωνίες (π.χ. χρόνος και τόπος κλήσης), τα οποία είναι 
ιδιαιτέρως σηµαντικά για την προστασία της ιδιωτικής ζωής 
και σύµφωνα µε τους προτεινόµενους κανόνες, θα πρέπει να 
ανωνυµοποιούνται ή να διαγράφονται, εάν οι χρήστες δεν 
έχουν δώσει τη συγκατάθεσή τους για τη διατήρησή τους.

Λίγα χρόνια µετά τη ριψοκίνδυνη αυτή κίνηση του γνω-
στού τεχνικού αποδεικνύεται στην πράξη, για µία ακόµη 
φορά, πως από µία µικρή σπίθα µπορεί να ανάψει ολόκλη-
ρη φωτιά. Μία φωτιά που προβληµάτισε και οδήγησε σε 
ουσιαστικότερη προστασία αξιών, οι οποίες πριν φάνταζαν 
στους περισσότερους ανούσια θεωρητικά κατασκευάσµατα. 
∆υστυχώς όµως, όπως αποκάλυψε η ιστοσελίδα Wikileaks 
παραβιάσεις των προσωπικών δεδοµένων εξακολουθούν 
να υφίστανται µέσω κινητών τηλεφώνων και τηλεοράσε-
ων, γεγονός που πρέπει να µας προβληµατίσει, διότι όπως 
είχε δηλώσει ο πρώην τεχνικός σε συνέντευξη του στην 
Εθνική µας Βιβλιοθήκη «Η ιδιωτικότητα είναι πάρα πολλά 

πράγµατα, για παράδειγµα είναι να έχεις ανοιχτό µυαλό. 
Η ιδιωτικότητα είναι σηµαντικότερη από την ελευθερία 
του λόγου, καθώς η τελευταία προϋποθέτει προστατευτικό 
πλαίσιο». Η ιδιωτικότητα  θα προσθέταµε εµείς, µπορεί να 
ταυτιστεί µε την ελευθερία, το δώρο που µας χάρισε ο Θεός, 
το θεµέλιο του χριστιανισµού, το προϊόν της γνήσιας και 
αληθινής αγάπης. Η ελευθερία αυτή είναι απόλυτη, διότι η 
µατιά του δωρητή Θεού απέναντί µας είναι διακριτική. Ο 
Θεός µπορεί να γνωρίζει όσα έχουν συµβεί και θα συµβούν, 
όµως δεν προκαθορίζει τις καταστάσεις. Αντιθέτως τηρεί 
στάση σεβασµού απέναντι στις αποφάσεις που λαµβάνουµε 
ακόµη κι όταν είναι αντίθετες µε το θέληµά του, δίχως να 
θίγει την ελευθερία µας, την οποία µε τόση στοργή  µας 
καλεί να διαφυλάξουµε. Η διαφύλαξη δε της ελευθερίας δεν 
είναι τίποτα άλλο παρά η µάχη ενάντια στην προσκόλληση 
σε πράγµατα και καταστάσεις που  µας αποµακρύνουν από 
το Θεό. Και η αποµάκρυνση  από το Θεό είναι η ίδια η ουσία 
της αµαρτίας στον πυρήνα της οποίας κρύβεται η απώλεια 
της ελευθερίας µας.

Πηγές: 
https://www.lawspot.gr   
http://www.legalnews24.gr 
http://www.justina.gr  
http://www.skai.gr 
Νοµικός Παλµός, τεύχος 17

Επιµέλεια:  

Γούλα Μαρία
Φοιτ. Νοµικής ΕΚΠΑ



Έβρεχε έναν ολόκληρο χειμώνα… Επιτέλους όμως 
σταμάτησε. Στέρεψαν τα σύννεφα. Στέγνωσαν τα 
δάκρυα. Και νόμισες προς στιγμή ότι στέγνωσες 

κι εσύ. Ότι βγήκες έξω στην ανυδρία στεγνή από συ-
ναισθήματα κι αγάπη, με υψωμένες τις άμυνες, με την 
απάθεια για προσωπείο, για να μην ξαναπονέσεις. Μια 
αδιάφορη, ψυχρή, χλιαρή καρδιά έγινες. Ναι, τώρα δεν 
πονάς όπως πριν, νομίζεις δεν αγαπάς πλέον για να πο-
νάς. Αλλά τώρα καρδιά μου χτυπάς πιο αργά. Πως κυλάς 
τώρα χωρίς αγάπη;

«Κυλάω» μου απάντησες. «Συνεχίζω να χτυπάω, έστω 
και πιο αργά. Ναι, μπορεί να μην είμαι θερμή πλέον. 
Όμως επιβιώνω. Αυτός δεν είναι και ο σκοπός της κάθε 
καρδιάς; Η λειτουργία της; Να συνεχίζει να χτυπάει, κι 
ας είναι αργά και παθητικά, κι ας είναι στεγνή. Αρκεί να 

επιβιώνει» μου είπες και συνέχισες… 
τικ….. 
τακ…. 
τικ…. 
τακ….
Κι έτσι συνέχισες να λειτουργείς. Και μαζί σου κι εγώ, 

το υπόλοιπο σώμα. Πειθήνιο όργανο, να στηρίζω τη ζωή 
μου στη λειτουργία σου. Κι όμως, το να πάψεις να ζεις, 
δεν είναι και τόσο σπουδαίο. «Το τραγικό είναι να πάψεις 
ν’ αγαπάς»1. 

Γι’ αυτό δε μπορείς άλλο έτσι. Κι εγώ δεν είμαι μό-
νο σώμα. Είμαι και ψυχή. Ψυχή που κατοικεί και στην 
καρδιά. Ψυχή που είναι φτιαγμένη ν’ αναζητεί μόνο τα 

1  Χαινρίχ Χάινε

ΠΩΣ ΜΙΑ ΣΤΕΓΝΗ ΚΑΡΔΙΑ 

ΧΩΡΙΣ ΑΓΑΠΗ ΝΑ ΚΥΛΑ ΝΑ 

ΧΤΥΠΑΕΙ ΠΑΝΤΑ ΠΙΟ ΑΡΓΑ
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ψηλά. Ψυχή να Ζει, όχι απλά να επιζεί. Σου λένε ακό-
µα πως «ο άνθρωπος ο µοναχός ούτε ίχνος έχει ούτε 
φως». Μάλλον αυτό σου λείπει. Εκείνο το ουράνιο 
φως που θα σου δώσει την ελπίδα και τη δύναµη 
να συνεχίσεις να αγωνίζεσαι την αρετή της Αγάπης. 
Χρειάζεσαι φως, το Φως! ∆εν αντέχεις άλλο να φοράς 
το προσωπείο της απάθειας. «Ἐὰν ἀγάπην δὲ µὴ ἔχω, γέγονα 
χαλκὸς ἠχῶν ἢ κύµβαλον ἀλαλάζον»2 Γίνεται καρδιά µου να 
µην έχεις αγάπη; Γίνεται να είσαι ένα τίποτα; Τολµάς να 
πεις «ἀγάπην δὲ µὴ ἔχω, οὐδέν εἰµι»3;

Τικ τακ, τικ τακ… Σε συνταράσσει αυτό. Οι άµυνες σου 
πέφτουν, η χλιαρότητα φεύγει. Μια ζέστη πληµµυρίζει το 
είναι σου. Αρχίζεις διστακτικά στην αρχή να αυξάνεις 

τον σφυγµό σου.  Τώρα χτυπάς πιο γρήγορα. Χορεύει η 
λύπη µε τη χαρά, ξεσπάει ο θυµός κι η αντίδραση, 
η αδιαφορία γίνεται αγάπη κι όλα σε κρατούν σε 
εγρήγορση. Συνεχίζεις να δίνεις ζωή σε όλο το σώµα, 
µόνο που τώρα δίνεις και Ζωή µαζί. Ναι, είναι καλύτερα να 
κλαις, να µατώνεις καρδιά µου… δεν γίνεται να είσαι στεγνή από 
Αγάπη, στεγνή από Εκείνον. Μόνο έτσι χτυπάς, ζεις αληθινά...

Επιµέλεια:

Βασιλική Μπέκου
∆ασκάλα, MSc Education, Technology and Society

University of Bristol

2, 3 Προς Κορινθ. Α' 13, 1-2
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Συμβαίνουν...
Ο πρώτος 
φωτοβολταϊκός δρόμος 
είναι γεγονός

Έτοιµος προς χρήση είναι ο πρώτος 
φωτοβολταϊκός δρόµος στον κόσµο 
ο οποίος κατασκευάστηκε στην πόλη 
Tourouvre-au-Perche της Γαλλίας, έχει 
µήκος ενός χιλιοµέτρου και η δηµιουρ-
γία του κόστισε 5 εκατοµµύρια ευρώ. Τα 
οχήµατα της συγκεκριµένης γαλλικής 
πόλης θα κινούνται πάνω στα ειδικά 
πάνελ από τα οποία αποτελείται και η 
ενέργεια που θα συλλέγεται θα χρη-
σιµοποιείται για τη φωταγώγηση τόσο 
του συγκεκριµένου δρόµου, όσο και 
άλλων εγκαταστάσεων της περιοχής. 
Αντίστοιχα έργα προβλέπεται να υλο-
ποιηθούν µέσα στο 2017 σε περιοχές 
του Καναδά και των ΗΠΑ.

Το πρώτο hi tech ρολόι 
αποκλειστικά για 
τυφλούς ανθρώπους

Ένα νέο «έξυπνο» ρολόι  µε το όνοµα 
Dot, ειδικά σχεδιασµένο για τυφλούς, 
πρόκειται να κυκλοφορήσει σύντοµα 
στην αγορά. Η διαφορά µε παρόµοια 
εγχειρήµατα έγκειται στο γεγονός ότι 
το συγκεκριµένο µοντέλο δε θα χρη-
σιµοποιεί ηχητικό βοήθηµα αλλά θα 
εµφανίζει την ώρα χρησιµοποιώντας 
το σύστηµα Μπράιγ, τέσσερις στη συ-
γκεκριµένη περίπτωση χαρακτήρες µε τη 
µορφή κουκίδων οι οποίοι θα απεικονί-
ζουν την ώρα στην οθόνη του ρολογιού.

Σέρβος υπ. Εξωτερικών: 
Κάναμε λάθος με 
την αναγνώριση 
του συνταγματικού 
ονόματος της ΠΓΔΜ

Ο υπουργός Εξωτερικών της Σερβίας 
Ίβιτσα Ντάτσις, σε συνέντευξή του στο 
σερβικό πρακτορείο ειδήσεων Beta, 
χαρακτήρισε ως λάθος την αναγνώριση 
του συνταγµατικού ονόµατος της 
ΠΓ∆Μ (∆ηµοκρατία της Μακεδονίας) 
καθώς όπως υποστήριξε τα Σκόπια 
«αναγνώρισαν αργότερα το Κόσοβο 
ως ανεξάρτητο». Ο κ. Ντάτσις δηλωσε 
συγκεκριµένα: «Όλη η Ευρώπη και 
ο κόσµος χρησιµοποιούν το όνοµα 
πρώην Γιουγκοσλαβική ∆ηµοκρατία 
της Μακεδονίας (FYROM), ενώ εµείς 
δώσαµε ένα χαστούκι στους αδελφούς 
µας, τους Έλληνες και τώρα περιµένουµε 
να µην αναγνωρίσουν το Κόσοβο. 
Εµείς αναγνωρίσαµε τη Μακεδονία, 
προσβάλλοντας τους Έλληνες και αυτοί 
(ενν.τα Σκόπια) ψηφίζουν πάντα υπέρ 
του Κοσσόβου. Θα πρέπει να πω ότι 
υπήρξαµε ανόητοι. Για να χρησιµοποιήσω 
έναν µη διπλωµατικό όρο».

Ένας μάρτυρας κάθε 6΄
Ο Χριστιανισµός µπορεί να χαρα-

κτηριστεί ως η πλέον καταδιωκόµενη 
θρησκεία στον κόσµο. Το 2016 υπο-
λογίζεται ότι 100 χιλιάδες χριστιανοί 
θυσιάστηκαν για την πίστη τους και 
500-600 εκατοµµύρια χριστιανοί αντι-
µετωπίζουν τον κοινωνικό στιγµατισµό, 
τις δυσµενείς επιπτώσεις στην επαγγελ-
µατική και κοινωνική τους ζωή, ποινικές 
διώξεις, συλλήψεις, βασανισµό, ακόµα 
και θάνατο. Οι διωγµοί από ισλαµικές 
οργανώσεις και κοµµουνιστικές κυβερ-
νήσεις, σε συνδυασµό µε την ινδουιστι-
κή αντιχριστιανική τροµοκρατία αναµέ-

νεται να ενισχύσουν την τάση αυτή η 
οποία θα ενταθεί το 2017.

Μητροπολίτης 
Μεσογαίας και 
Λαυρεωτικής, κ. 
Νικόλαος: Η επιστήμη 
βεβαιώνει τις αλήθειες 
της πίστεως

Το Ίδρυµα Νεότητος και Οικογένειας 
της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Αθηνών, µε την 
ευκαιρία της εορτής των Τριών Ιεραρ-
χών διοργάνωσε εκδήλωση µε κεντρικό 
θέµα: «Ο διάλογος επιστήµης και πίστης 
µε επίκεντρο τον άνθρωπο», εκδήλωση 
που πραγµατοποιήθηκε µε τη συµµετο-
χή πλήθους κόσµου, εκπαιδευτικών και 
επιστηµόνων. Εισηγήσεις παρουσίασαν 
ο ∆ρ Ευάγγελος Γογκολίδης, Χηµικός 
Μηχανικός ΜΙΤ, ∆ιευθυντής Ερευνών 
στο Ινστιτούτο Νανοτεχνολογίας και 
Νανοεπιστήµης ΕΚΕΦΕ «∆ηµόκριτος», 
ο ∆ρ Κανάρης Τσίγκανος, Καθηγητής 
Αστροφυσικής, Τµήµα Φυσικής Εθνικού 
Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθη-
νών και ο ∆ρ. ∆ηµήτριος Μπούµπας, 
Καθηγητής Παθολογίας, Τµήµα Ιατρικής 
Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστηµί-
ου Αθηνών. Τη συζήτηση άρχισε και στη 
συνέχεια συντόνισε ο Σεβασµιώτατος 
Μητροπολίτης Μεσογαίας και Λαυρεω-
τικής κ. Νικόλαος ο οποίος υπογράµµισε 
ότι ο άνθρωπος της πίστης δεν έχει σε 
τίποτε να φοβηθεί από τα πορίσµατα των 
επιστηµών, αντίθετα η επιστήµη βεβαι-
ώνει τις αλήθειες της πίστεως. Επιπλέον 
υποστήριξε ότι εκδηλώσεις σαν αυτή 
µας κάνουν περισσότερο ελεύθερους, 
σκεπτόµενους, µε διάθεση να ακού-
σουµε, να προβληµατισθούµε, να αµ-
φισβητήσουµε και τελικά γιγαντώνουν 
την πίστη µέσα µας ακόµη περισσότερο.
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κατάλογο όλα τα ορυκτά που έχουν 
προέλθει κατά κύριο λόγο ή αποκλει-
στικά χάρη στην ανθρώπινη δραστηρι-
ότητα. Από τα συνολικά 5.208 ορυκτά 
της Γης τα οποία έχουν αναγνωρισθεί 
επίσηµα από τη ∆ιεθνή Ορυκτολογική 
Ένωση, τα 208 έχουν ανθρωπογενή 
προέλευση. Tα περισσότερα από αυτά 
γεννήθηκαν µόλις κατά τα τελευταία 
200 χρόνια, υπάρχουν όµως και αρ-
χαίες περιπτώσεις όπως στα αρχαία 
ορυχεία του Λαυρίου. Η προέλευσή 
των ορυκτών αυτών οφείλεται στο ότι, 
εξαιτίας των ανθρώπων, δηµιουργήθη-
καν οι συνθήκες για να έλθουν σε επα-
φή µεταξύ τους χηµικά στοιχεία και να 
προκληθούν γεωχηµικές αντιδράσεις, 
που αλλιώς δεν θα είχαν συµβεί στη 
φύση. Αν για παράδειγµα οι µεταλλω-
ρύχοι δεν είχαν σκάψει τη στοά κάποιου 
ορυχείου µπορεί να µην είχαν σχηµατι-
σθεί στα τοιχώµατά του οι κρύσταλλοι 
ενός άγνωστου έως τότε ορυκτού. Από 
τα 208 αναγνωρισµένα ανθρωπογενή 
ορυκτά, τα 29 περιέχουν άνθρακα, ενώ 
ορισµένα από αυτά έχουν βρεθεί στην 
Ελλάδα, όπως ο νεάλιθος και ο φιντλε-
ρίτης στο Λαύριο.

Τελετή παράδοσης 
Παναγίου Τάφου

Παρουσία του Οικουµενικού Πατρι-
άρχη Βαρθολοµαίου και του Έλληνα 
Πρωθυπουργού, τελέστηκε την Τετάρ-
τη 22 Μαρτίου η τελετή παράδοσης 
του έργου συντήρησης, προστασίας 
και αποκατάστασης του Ιερού Κου-
βουκλίου του Παναγίου Τάφου. Η 
τελετή έλαβε χώρα µπροστά στο Ιερό 
Κουβούκλιο του Παναγίου Τάφου τον 
οποίο έχουν την ευθύνη να διαφυλάσ-
σουν οι Τρεις Θρησκευτικές Κοινότητες 
- το Ελληνορθόδοξο Πατριαρχείο, το 

Το Βυζαντινό Μουσείο 
Αργολίδας ανοίγει τις 
πύλες του στο κοινό την 
Πέμπτη 9 Μαρτίου.

Τα εκθέµατα, που είναι κατά βάση 
κεραµικά, γλυπτά, νοµίσµατα, ψηφι-
δωτά, τοιχογραφίες και διάφορα µι-
κροαντικείµενα, προέρχονται από τις 
ανασκαφές των τοπικών Εφορειών 
Αρχαιοτήτων στην πόλη του Άργους, 
αλλά και από σηµαντικές ανασκαφές 
της Γαλλικής Αρχαιολογικής Σχολής. 
Παράλληλα παρουσιάζονται και ευρή-
µατα από άλλες περιοχές της Αργολί-
δας, όπως το Ναύπλιο, η Ανδρίτσα, το 
Κεφαλάρι, το Ηραίο(Χώνικας), το Πλα-
τανίτι, η Αγ. Τριάδα(Μέρµπακας), η Τί-
ρυνθα, το Λιγουριό, η Τραχειά, η Ερµιο-
νίδα καθώς και νησιά του Αργολικού. Η 
ίδρυση του Μουσείου εντάσσεται στον 
ευρύτερο σχεδιασµό του υπουργείου 
Πολιτισµού σε συνεργασία µε τον δήµο 
Άργους - Μυκηνών για τη δηµιουργία 
ενός δυναµικού πολιτιστικού δικτύου 
στην πόλη του Άργους, και στεγάζεται 
σε ένα σηµαντικό και ιστορικό διατη-
ρητέο µνηµείο, αυτό των Στρατώνων 
του Καποδίστρια. Βασικός στόχος του 
Μουσείου είναι να παρουσιαστούν 
αντιπροσωπευτικές πτυχές της Αργο-
λίδας από τον 4ο αιώνα µ.Χ. έως τους 
νεότερους χρόνους µέσα από άγνωστα 
στο κοινό εκθέµατα.

Τα ορυχεία του Λαυρίου 
εμπλούτισαν τη Γη με 
νέα ορυκτά

Μια νέα επιστηµονική έρευνα µε 
επικεφαλής τον Ρόµπερτ Χέιζεν, γεωε-
πιστήµονα του Ινστιτούτου Επιστηµών 
Κάρνεγκι στην Ουάσιγκτον, κατέγρα-
ψε για πρώτη φορά σε ένα παγκόσµιο 

Τάγµα των Φραγκισκανών Μοναχών 
και το Αρµένικο Πατριαρχείο.

Η αποκατάσταση του κτιρίου και 
του τάφου διεξήχθη από επιστήµονες 
του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου 
υπό την καθοδήγηση της καθηγήτριας 
Αντωνίας Μοροπούλου, και τα ευρή-
µατα προκάλεσαν παγκόσµιο δέος και 
θαυµασµό. Τα έργα διήρκεσαν 7 µήνες. 
Μετά τις εργασίες στον Πανάγιο Τάφο, οι 
συντηρητές έχουν ανοίξει ένα παράθυρο 
στους µαρµάρινους τοίχους του Ιερού 
από όπου οι επισκέπτες βλέπουν την 
µαρµάρινη πλάκα του ταφικού θαλάµου.

Στην  Ελλάδα για πρώτη 
φορά το σκήνωμα της 
Αγίας Ελένης

Για πρώτη φορά θα βγει εκτός Βε-
νετίας (όπου µεταφέρθηκε από την 
Κωσταντινούπολη το 1211 µ.Χ.), για 
να ταξιδέψει στην Ελλάδα, το ιερό λεί-
ψανο της Αγίας Ισαποστόλου Ελένης, 
µητέρας του Μ. Κωνσταντίνου. Θα 
εκτίθεται σε προσκύνηµα στον Ιερό 
Ναό Αγίας Βαρβάρας, στον οµώνυµο 
δήµο της Αττικής από τις 14 Μαΐου µέ-
χρι τις 15 Ιουνίου.
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ΘΕΜΑΤΑ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΗΣ ΖΩΗΣ
ΠΕΡΙ ΛΥΠΗΣ Α'

1. Ἔννοια καὶ εἴδη τῆς λύπης
Τὸ ἑπόµενο στὴν σειρὰ τῶν θανασίµων ἁµαρτηµάτων πάθος εἶναι 

τὸ πάθος τῆς λύπης ἢ ἀθυµίας, ὅπως διαφορετικὰ ὀνοµάζεται στὴν νη-
πτικὴ γραµµατεία. Ἡ λύπη θεωρεῖται µεταπτωτικὴ κατάστασις τῆς 
ψυχῆς καὶ ἀνήκει στὰ λεγόµενα "ἀδιάβλητα πάθη" τοῦ ἀνθρώπου, 
δηλαδὴ σὲ «ὅσα ἔχουν ἐνσωµατωθεῖ στὴ φύση τοῦ ἀνθρώπου µετὰ τὸ 
προπατορικὸ ἁµάρτηµα καὶ τὰ ὁποῖα δὲν εἶναι κακά, µολονότι παρέχουν 
µαρτυρία τῆς πτώσης ἀπὸ τὴν προηγούµενη κατάσταση τελειότητας» 
(Jean Claude Larchet, Ἡ θεραπευτικὴ τῶν πνευµατικῶν νοσηµάτων, 
τόµ. Α', Ἀθήνα: Ἀποστολικὴ ∆ιακονία, 2008, σ. 299). 

Ὁ ἀπόστολος Παῦλος διακρίνει δύο εἴδη λύπης: τὴν κατὰ Θεὸν 
καὶ τὴν κατὰ κόσµον. «Ἡ γὰρ κατὰ Θεὸν λύπη µετάνοιαν εἰς σωτηρίαν 
ἀµεταµέλητον κατεργάζεται, ἡ δὲ τοῦ κόσµου λύπη θάνατον κατεργάζεται» 
(Β' Κορ. 7: 10). Ἡ ἴδια δύναµη τῆς ψυχῆς λειτουργεῖ ἄλλοτε θετικὰ καὶ 
ἄλλοτε ἀρνητικὰ γιὰ τὸν ἄνθρωπο, ἀναλόγως τῆς χρήσεώς της. «Ὁ ἅγιος 
Ἰωάννης ὁ Χρυσόστοµος λέει χαρακτηριστικὰ ὅτι τὴν λύπη τὴν ἔβαλε ὁ 
Θεὸς στὴν ψυχὴ τοῦ ἀνθρώπου, ὥστε, χρησιµοποιώντας την κανεὶς σωστά, 
νὰ λάβει µεγάλο κέρδος» (Ὠδὴ στὸ ἐφήµερο. Ἡ λύπη κατὰ τοὺς Πατέρες, 
Καρέας: Ἑτοιµασία, 2009, σ. 93). Καὶ ἐπεξηγεῖ: «Πῶς δὲ κερδᾶναι ἔστιν; 
Ὅταν εἰς καιρὸν αὐτὴν παραλαµβάνωµεν. Καιρὸς δὲ ἀθυµίας οὐχ ὅταν 
πάσχωµεν κακῶς, ἀλλ' ὅταν δρῶµεν κακῶς» (PG 47, 491. Πῶς θὰ 
κερδίσουµε; Ὅταν τὴν χρησιµοποιήσουµε στὸν κατάλληλο καιρό. Καιρὸς 
γιὰ λύπη εἶναι ὅταν πράττουµε ἄσχηµα, ὄχι ὅταν πάσχουµε κάτι τὸ κακό). 

Ἡ λύπη, ἡ ὁποία µᾶς ἐδόθη πρὸς συναίσθηση τῶν ἁµαρτηµάτων 
µας, διαστρέφεται ἀπὸ τοὺς πονηροὺς λογισµούς, τὶς ἐµπαθεῖς 
ἐπιθυµίες καὶ ἐπιδιώξεις µας καὶ φυσικὰ καὶ ἀπὸ τὶς δαιµονικὲς 
προσβολὲς καὶ παρεµβάσεις σὲ κοσµικὴ λύπη, ἀθυµία καὶ ἀπελ-
πισία. Ἔτσι ὁ ἄνθρωπος ὁδηγεῖται σὲ ἀδιέξοδο καὶ ὁµολογεῖ: «Ἐκοπίασα 
ἐν τῷ στεναγµῷ µου, λούσω καθ' ἑκάστην νύκτα τὴν κλίνην µου, ἐν 
δάκρυσί µου τὴν στρωµνήν µου βρέξω» (Ψαλµ. 6: 7). Οἱ περισσότεροι 
ἄνθρωποι ἀγνοοῦν αὐτὴν τὴν διπλῆ διάσταση τῆς λύπης καὶ κατατρύ-
χονται ἀπὸ τὴν ἐµπαθῆ καὶ νοσηρὰ κοσµικὴ λύπη, ἡ ὁποία ἀποτελεῖ 
ὄντως ἕνα θανάσιµο πάθος τῆς ψυχῆς. Αὐτὴν τὴν διεστραµµένη λύπη 
θὰ προσεγγίσουµε δι' ὀλίγων στὴν συνέχεια.

2. Γένεση τῆς διεστραµµένης λύπης καὶ ἀθυµίας
Τὸ πάθος τῆς λύπης καὶ ἀθυµίας προκαλεῖται ἀπὸ πολλὰ καὶ 

ποικίλα αἴτια. Οἱ νηπτικοὶ Πατέρες τῆς Ἐκκλησίας ἔχουν ἐπισηµάνει τὰ 
κυριώτερα ἀπὸ αὐτά, φωτίζοντάς µας ἄγνωστες πτυχὲς τοῦ ἐσωτερικοῦ 
µας κόσµου. Εὐθὺς ἐξ ἀρχῆς θὰ πρέπει νὰ σηµειώσουµε ὅτι πρωταρχικὴ 
πηγὴ τῆς λύπης δὲν εἶναι κάποια ἐξωτερικὰ γεγονότα, ἀλλὰ αὐτὴ ἡ 
ἔµφυτη δύναµη τῆς ψυχῆς, ἡ ὁποία διεστράφη ἀπὸ τὸν ἀρχικὸ σκοπὸ 
καὶ προορισµό της. Γι' αὐτὸ καὶ τὰ ἐξωτερικὰ γεγονότα περισσότερο λει-
τουργοῦν ὡς ἀφορµὲς παρὰ ὡς βαθύτερα αἴτια τῆς δηµιουργίας αὐτῆς 
τῆς διεστραµµένης λύπης καὶ ἀθυµίας. Σηµειώνει ὁ Καθηγητὴς Larchet: 
«στὴν πραγµατικότητα πηγὴ τῆς λύπης δὲ συνιστοῦν κάποια ἐξωτερικὰ 
γεγονότα, ποὺ ἐνδεχοµένως τὴν ὑποκινοῦν καὶ τὴν προκαλοῦν: αὐτὰ 
ἀποτελοῦν τὴν ἀφορµή, ὄχι τὴν αἰτία, ποὺ βρίσκεται ἀποκλειστικὰ στὴν 
ἴδια τὴν ψυχὴ τοῦ ἀνθρώπου· πιὸ συγκεκριµένα ἡ αἰτία ἐντοπίζεται στὴ 
στάση ποὺ υἱοθετεῖ τόσο ἔναντι τῶν ἐξωτερικῶν γεγονότων ὅσο καὶ 
ἔναντι τοῦ ἑαυτοῦ του. Αὐτὴ εἶναι λοιπὸν ἡ ὑπεύθυνη τῆς λύπης ποὺ τὸν 
προσβάλλει» (Ἡ θεραπευτικὴ τῶν πνευµατικῶν νοσηµάτων, τόµ. Α', σ. 308).

Παρόλα αὐτὰ στὴν νηπτικὴ γραµµατεία ὑπάρχουν ἀναφορὲς σὲ ἐπὶ 
µέρους αἰτίες, οἱ ὁποῖες συνήθως προκαλοῦν τὸ νοσηρὸ πάθος τῆς λύ-
πης. Ὡς πρώτη αἰτία ἀναφέρεται ἡ µαταίωση κάποιας ἐπιθυµίας 
µας: «Ἡ συχνότερη αἰτία τῆς λύπης εἶναι ἡ µαταίωση µιᾶς ἢ περισσό-
τερων ἐπιθυµιῶν. 'Λύπη γὰρ συνίσταται ἐπὶ ἀποτυχίᾳ ὀρέξεως σαρκι-
κῆς΄, παρατηρεῖ ὁ Εὐάγριος» (Jean Claude Larchet, ἔνθα ἀνωτ., τόµ. Α', 
σ. 302, Εὐαγρίου, Πνεύµατα πονηρίας, 11 PG 79, 1156). Ἡ αἴσθηση 

τῆς µαταιώσεως µπορεῖ νὰ εἶναι γενικώτερη καὶ ὄχι µόνον πρὸς 
κάποιες συγκεκριµένες ἐπιθυµίες. Τότε συνδέεται µὲ τὴν διάψευση 
τῶν προσδοκιῶν τῆς ζωῆς καὶ τὴν ἀπουσία τῆς εὐχαριστίας πρὸς τὸν 
Θεὸ γιὰ τὰ τόσα ἀγαθὰ τὰ ὁποῖα συνεχῶς µᾶς δωρίζει. «Ἡ λύπη, ἴσως 
δὲν προκαλεῖται ἀπὸ τὴ µαταίωση κάποιας ἰδιαίτερης ἐπιθυµίας, ποὺ 
ἀναφέρεται σὲ ἀντικείµενο σαφῶς καθορισµένο: µπορεῖ νὰ συνδέεται 
µὲ γενικὴ ἔλλειψη ἱκανοποίησης, µὲ ἕνα αἴσθηµα ὁλικῆς µαταίωσης 
ποὺ ἀναφέρεται στὴν ὕπαρξη συνολικὰ καὶ ἀποκαλύπτει ὅτι οἱ βαθιὲς 
καὶ θεµελιώδεις ἐπιθυµίες τοῦ προσώπου δὲν ἔχουν ἐκπληρωθεῖ» (Jean 
Claude Larchet, ἔνθα ἀνωτ., τόµ. Α', σ. 305). 

Σηµαντικὴ αἰτία δηµιουργίας τῆς ἐµπαθοῦς λύπης εἶναι καὶ 
ὁ φθόνος γιὰ τὰ ὅσα ἔχουν ἢ ἀπολαµβάνουν οἱ ἄλλοι ἄνθρωποι. 
«Ὁ φθόνος ἢ ἡ ἔντονη ἐπιθυµία γιὰ κάποιο ἀγαθό, ὑλικὸ ἢ ἠθικό, ποὺ 
κατέχει ἄλλος, εἶναι πιθανὸν ἐπίσης νὰ ὑποκινήσει τὴ λύπη. Μπορεῖ 
ἐξίσου νὰ ἔχει αἰτία τὴν ἀπογοήτευση ἢ διάψευση τῆς ἀναζήτησης 
τιµῶν καὶ δόξας, ὁπότε σ' αὐτὴ τὴν περίπτωση συνδέεται ἀναγκαστικὰ 
µὲ τὴν κενοδοξία» (Jean Claude Larchet, ἔνθα ἀνωτ., σ. 304.). Ἡ σύν-
δεση τῆς λύπης µὲ τὸν φθόνο καὶ κατ' ἐπέκταση µὲ τὴν ἐπιθυµία τῆς 
κενῆς ἢ µαταίας δόξας ἀποτελεῖ σηµαντικὴ συνεισφορὰ τῶν νηπτι-
κῶν Πατέρων τῆς Ἐκκλησίας µας στὴν ψυχοπαθολογία τοῦ ἐµπαθοῦς 
ἀνθρώπου. Λυπούµαστε γιατὶ δὲν ἔχουµε χαρίσµατα καὶ δυνατότητες 
ποὺ ἔχουν ἄλλοι συνάνθρωποί µας, ἀγνοοῦντες ὅτι ὁ Θεὸς χορηγεῖ τὰ 
διάφορα χαρίσµατα ἀνισοδυνάµως στοὺς ἀνθρώπους ἀφ' ἑνὸς πρὸς τὸ 
συµφέρον τῆς ψυχῆς τους καὶ ἀφ' ἑτέρου ὡς παρώθηση νὰ κοινωνοῦν 
ὁ ἕνας µὲ τὸν ἄλλο. 

Ἄλλη σηµαντικὴ αἰτία δηµιουργίας τῆς ἐµπαθοῦς λύπης εἶναι 
ἡ ὀργὴ κατὰ τῶν συνανθρώπων µας. Μέσῳ τῆς ὀργῆς ὁ ἄνθρωπος 
λυπᾶται γιὰ τὸ γεγονὸς ὅτι δὲν µπόρεσε νὰ ὑπερασπιστεῖ τὸν ἑαυτό του 
ἀπὸ αὐτὸν ποὺ τὸν προσέβαλε ἢ τὸν ταπείνωσε. Κατὰ τὸν ἅγιο Μάξιµο 
τὸν Ὁµολογητή: «Ἡ δεύτερη αἰτία τῆς λύπης εἶναι ἡ ὀργή ... 'Ἡ λύπη τῇ 
µνησικακίᾳ συνέζευκται· ὅταν οὖν ὁ νοῦς τὸ πρόσωπον τοῦ ἀδελφοῦ 
µετὰ λύπης ἐνοπτρίζεται, δῆλον ὅτι µνησικακίαν ἔχει πρὸς αὐτόν'» (Jean 
Claude Larchet, ἔνθα ἀνωτ., σ. 305. Μαξίµου Ὁµολογητοῦ, Ἀγάπης ἑκα-
τοντάς, 3, 89). Καὶ κατὰ τὸν ἅγιο Ἰωάννη τὸν ∆αµασκηνό: «Ἡ λύπη εἶναι 
δυνατὸ νὰ παράγεται καὶ ἀπὸ προσβολὴ τῆς ἰδεατῆς εἰκόνας, ποὺ ἔχει 
τὸ ὑποκείµενο γιὰ τὸν ἑαυτό του: 'Ἀδικούµενοι ἢ νοµίζοντες ἀδικεῖσθαι 
θυµούµεθα, καὶ γίνεται τότε µικτὸν τὸ πάθος ἐξ ἐπιθυµίας καὶ θυµοῦ', 
διαπιστώνει ὁ Ἅγιος Ἰωάννης ∆αµασκηνός» (Jean Claude Larchet, ἔνθα 
ἀνωτ., σ. 306. Ἰωάννου ∆αµασκηνοῦ, Ἔκθεσις ἀκριβής, 2, 16).

Τέλος, σηµαντικὴ πηγὴ τῆς ἐµπαθοῦς λύπης καὶ τῆς µεγάλης ἀθυµίας 
εἶναι οἱ προσβολὲς τῶν πονηρῶν δαιµόνων. Συχνὰ ὁ ἄνθρωπος λυπᾶται 
χωρὶς νὰ ὑπάρχει κάποια συγκεκριµένη αἰτία. Στὴν περίπτωση αὐτὴ 
ὑποκρύπτονται ὑπὸ τὸ πάθος τῆς λύπης οἱ πονηροὶ δαίµονες, οἱ ὁποῖοι 
προσπαθοῦν νὰ ἐξουδετερώσουν τὴν θέληση τοῦ πιστοῦ γιὰ πνευµατικὸ 
ἀγῶνα. Ἔτσι ἡ λύπη καὶ ἡ ἀθυµία ἀποενεργοποιοῦν τοὺς χριστιανοὺς 
καὶ τοὺς ὁδηγοῦν σὲ µία παραίτηση (προσωρινὴ ἢ µονιµώτερη) ἀπὸ τὰ 
πνευµατικά τους καθήκοντα, ἡ ὁποία τοὺς ὁδηγεῖ σὲ µεγαλύτερη ἀθυµία 
καὶ ἐνίοτε ἀπελπισία. Ἀντικειµενικὸς σκοπὸς τῶν δαιµονικῶν ἐπιθέσεων 
εἶναι µέσῳ τῆς λύπης καὶ τῆς ἀθυµίας νὰ περιέλθει ὁ ἄνθρωπος σὲ πλή-
ρη καὶ τελεία ἀπόγνωση, οὕτως ὥστε νὰ ἀποθαρρυνθεῖ πλήρως γιὰ τὸ 
ἐνδεχόµενο τῆς σωτηρίας του. Σηµειώνουµε ἐδῶ ὅτι «οἱ δαίµονες ἔχουν 
τὴ δυνατότητα νὰ ὑποκινοῦν ἢ νὰ συντηροῦν καταστάσεις ἀθυµίας, ὅταν 
βρίσκουν κατάλληλο καὶ εὐνοϊκὸ ἔδαφος στὴν ψυχὴ καὶ ἐπωφελοῦνται ἀπὸ 
συγκεκριµένη συµµετοχὴ τῆς βούλησης τοῦ ἀνθρώπου (περισσότερο ἢ λι-
γότερο συνειδητή) ... Ἡ λύπη προϋπάρχει τῆς διαβολικῆς ἐπέµβασης συχνά, 
καὶ αὐτὸ ποὺ κάνει ὁ διάβολος εἶναι νὰ ἐπωφελεῖται ἀπὸ τὴν κατάσταση 
ὥστε ν' ἀναπτύσσει τὸ πάθος» (Jean Claude Larchet, ἔνθα ἀνωτ., σ. 309).

Ἰ.Κ.Ἀγγελόπουλος
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ΠΑΤΕΡΩΝ
Η ΦΩΝΗ ΤΩΝ

ΤᾺ ἜΞΩ ΚΑῚ ΤᾺ ἜΣΩ
ΑΓΙΟΥ ΑΥΓΟΥ�ΙΝΟΥ

Τί ἀγαπᾶς στόν φίλο σου; Τό 
σῶμα του, ἤ τήν ψυχή του; 
Γιατί τόν ἀγαπᾶς; Γιά τό σῶμα 
του, ἤ γιά τόν ἐσωτερικό του 
κόσμο; Γιά τίς ἀρχές του! Γιά 
τήν καλή του καρδιά. Γιά τόν 
ψυχικό του κόσμο. Γιά τόν 
ἔσω ἄνθρωπο. Μή μοῦ εἰ-
πεῖς, ὅτι τόν ἀγαπᾶς μόνο καί 
μόνο, ἐπειδή εἶναι ὄμορφος, 
ἤ ἐπειδή εἶναι ἔξυπνος! Τόν 
ἀγαπᾶς, γιατί σέ ἀγαπάει.

«Ὁ διψῶν ἐρχέσθω πρός µε καί πινέτω».

Ὅποιος διψάει, ἄς τρέξει. Πῶς θά τρέξει; Ὄχι µέ τά πό-
δια. Ὄχι µέ κάποια µετακίνηση ἐξωτερική, σωµατική. 
Ἀλλά µέ µιά κίνηση ἐσωτερική· µέ µιά κίνηση τοῦ ἔσω 
ἀνθρώπου. Ἀλλιῶς κάνοµε µιά µετακίνηση µέ τό σῶµα· 
καί ἀλλιῶς µέ τήν καρδιά.

Μετακινεῖται σωµατικά ἐκεῖνος πού µέ µιά κίνηση 
ἀλλάζει θέση. Μετακινεῖται ψυχικά, ἐκεῖνος πού µέ 
µιά κίνηση τῆς καρδιᾶς, ἀλλάζει ἐσω- τ ε ρ ι κ ή 
διάθεση. Τό βλέπεις λοιπόν; Ἄν 
κάτι ἄλλο ἀγαποῦσες µέχρι 
τώρα, καί ἄλλο ἀγαπᾶς 
τώρα, δέν εἶσαι πιά ἐκεῖ 
πού ἤσουν· ἔχεις ἀλλά-
ξει θέση καί διάθεση.

Ἔχοµε δίψα ἐξωτερική· 
καί δίψα ἐσωτερική. Ἡ 
δίψα ἡ ἐξωτερική φαί-
νεται· ἡ ἐσωτερική δέν 
φαίνεται. Ναί· δέν φαίνε-
ται· ἀλλά ἔχει πολύ πιό µε-
γάλη ἀξία ἀπό ἐκείνη πού 
φαίνεται. Γιατί γενικά ὁ ἔσω 
ἄνθρωπος ἔχει πολύ πιό µε-
γάλη ἀξία ἀπό τόν ἔξω. Θέ-
λεις παράδειγµα;

Λέµε γιά κάποιον: «Αὐτός ζεῖ 
ἄσχηµα». Τό λέµε γιά ἐκεῖ-
νον, πού ἀδιαφορώντας γιά 
τίς ἐπιταγές τοῦ ἔσω ἀνθρώ-
που, κάνει ὅ,τι τοῦ ζητάει ὁ ἔξω ἄνθρωπος, τό σῶµα!

Καί πάλι λέµε: «Αὐτός ζεῖ καλά». Καί ἐννοῦµε, ὅτι 
ὑπακούοντας στίς ἐπιταγές τοῦ ἔσω ἀνθρώπου, πα-
ραµερίζει ἀπό τήν ζωή του µερικές ἀπαιτήσεις τοῦ 
ἔξω ἀνθρώπου.

Θά εἰπεῖ κανείς: Καί λοιπόν, θά στερηθῶ ἐγώ κάθε χαρά 
καί κάθε ἡδονή, πού εἶναι τόσο γλυκειά, γιά ἕνα τίποτε;

Λάθος. Ὁ ἄνθρωπος δέν στερεῖται τίποτε περπατώντας 
στόν δρόµο τοῦ Θεοῦ. Ἀντίθετα· παίρνει πιό πολλή 

χαρά ἀπό τόν ἐσωτερικό του κόσµο, ἀπό ὅ,τι µπορεῖ 
νά πάρει ἀπό τόν ἐξωτερικό, ἀπό τό σῶµα του!

Ἔχεις προσέξει κάτι; Τό ἔχεις παρατηρήσει; Καί στόν 
ἄλλο, στόν κάθε φίλο µας καί ἀγαπητό µας, πιό πολύ 
µᾶς ἀρέσει ἡ ψυχή του, παρά τό σῶµα του.

Τί ἀγαπᾶς στόν φίλο σου; Τό σῶµα του, ἤ τήν ψυχή του; 
Γιατί τόν ἀγαπᾶς; Γιά τό σῶµα του, ἤ γιά τόν ἐσωτερικό 
του κόσµο; Γιά τίς ἀρχές του! Γιά τήν καλή του καρδιά. 
Γιά τόν ψυχικό του κόσµο. Γιά τόν ἔσω ἄνθρωπο. Μή 
µοῦ εἰπεῖς, ὅτι τόν ἀγαπᾶς µόνο καί µόνο, ἐπειδή εἶναι 
ὄµορφος, ἤ ἐπειδή εἶναι ἔξυπνος! Τόν ἀγαπᾶς, γιατί 

σέ ἀγαπάει.

Ἀκόµη καί οἱ πιό ἐρωτευµένοι, ἀκό-
µη καί ἐκεῖνοι πού τό διακηρύτ-
τουν ὅτι ἔχουν γοητευθῆ ἀπό τήν 
σωµατική ὀµορφιά τοῦ ἰνδάλµατός 
τους, ὅταν εὑρίσκουν στήν ἀγάπη 
τους ἀνταπόκριση, τά αἰσθήµατά 
τους βαθαίνουν! Καί ἀντίθετα, ὅταν 
δέν εὑρίσκουν, ὀργίζονται, θυµώ-
νουν, βρίζουν, βράζουν, µισοῦν!
Γιατί; Γιατί ὁ ἔσω ἄνθρωπος ἔχει 
πάντοτε καί σέ ὅλα προτεραιότητα 
ἔναντι τοῦ ἔξω ἀνθρώπου!

Ἄν λοιπόν ἐκεῖνοι πού φαίνονται 
ὅτι ζητοῦν κατά προτεραιότητα τήν 
γλύκα τοῦ ἔξω ἀνθρώπου, σέ τελική 
ἀνάλυση ζητοῦν κατά προτεραιό-
τητα τήν γλύκα τοῦ ἔσω ἀνθρώπου, 
φαντασθῆτε, πόση ἀξία ἔχει (σέ 

ὅλα· καί γιά ὅλη µας τήν ζωή!) ὁ ἔσω ἄνθρωπος.

Επιµέλεια: 

Μανώλης Αναγνώστου
Φοιτ. Ιατρικής Σχολής Αθηνών

(Μετάφραση: Μητροπολίτης 
Νικοπόλεως καὶ Πρεβέζης Μελέτιος, 

Περιοδικό Λυχνία, τ. Μαΐου 2008)
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ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ

’

’

’

’

27-30/12 Εξόρμηση φοιτητών στην Καστοριά.

21/1 Συνεδρία στα πλαίσια του σεμιναρίου «
Θεολογικοί Διάλογοι» και εισήγηση με θέμα: «Οι 

Άγγελοι» και ομιλητή την κα Έφη Ψαρογιώργου, θεολόγο.

15/01
Κοπή Πρωτοχρονιάτικης Πίτας 

της Χ.Φ.Ε.
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8/3

4/3

Ομιλία στη Φιλοσοφική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών 

(αίθουσα 437), με θέμα: Οι τρεις προκλήσεις 

της ζωής μας και ομιλητή τον π. Θ
εοδώρητο 

Πολυζωγόπουλο, Επίσκοπο Ναζιανζού, Δρ. Φιλοσοφίας.

Ξενάγηση των φοιτητριών της Χ.Φ.Ε. στο Βυζαντινό μουσείο στην 

έκθεση Ερμιτάζ: Πύλη στην ιστορία.

30/1 Εορτή των Τριών Ιεραρχών στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο.
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Έντεχνο
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ, ΜΟΥΣΙΚΗ, ΘΕΑΤΡΟ, ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ, ΒΙΒΛΙΟ

Μ
Ο
Υ
ΣΙ
ΚΗ

30/11/2016. Μεσηµέρι. Ανηφορίζω στη Φιλοσοφική Σχολή, µε κατεύθυνση την 
AULA, το µεγαλύτερο αµφιθέατρο της, αλλά όχι για κάποιο µάθηµα. Το αµφι-
θέατρο γεµάτο ασφυχτικά. Ο λόγος; Η παρουσίαση της νέας δισκογραφικής 
δουλειάς του Γιάννη Χαρούλη. Πρόκειται ουσιαστικά για δώδεκα µελοποιηµένα 
-από τον Λουκά Θάνο- αποσπάσµατα από τον «∆ωδεκάλογο του γύφτου» του 
Κωστή Παλαµά. «Ο δίσκος µιλάει για τις πατρίδες. Και τα παιδιά που µεγαλώνουν 
και είναι σήµερα σε αυτό το αµφιθέατρο µόλις κατάλαβαν τη βαρύτητα της λέξης. Η 
πατρίδα είναι σαν έναν δικό µας άνθρωπο που θεωρούµε δεδοµένο ότι θα είναι πάντα 
καλά κι όταν κάποτε κάτι του συµβαίνει προφέρουµε το όνοµά του µε ανησυχία. Οταν 

πρωτάκουσα αυτά τα ποιήµατα η θάλασσα µας έφερνε ξένους ανθρώπους. Θέλω, λοιπόν, να αφιερώσω αυτό τον 
δίσκο σε όσους αναζητούν τόπο να ριζώσουν», είπε ο Γιάννης Χαρούλης και ξεκίνησε να τραγουδά στίχους από 
το «Από µια πατρίδα εγώ είµαι».

 

Παρόντες αρκετοί καθηγητές και φοιτητές από όλα τα τµήµατα της Φιλοσοφικής Σχολής άκουσαν 
τους µελοποιηµένους στίχους του ποιητή στο αµφιθέατρο ενός Πανεπιστηµίου στο οποίο είχε διατε-
λέσει γενικός γραµµατέας επί 31 χρόνια (1897-1928).

Στον χαιρετισµό της η κοσµήτωρ της Φιλοσοφικής σχολής κα  Ελένη Καραµολέγκου ανέφερε µεταξύ 
άλλων: «Το έργο του, διδάσκεται σε προπτυχιακό και µεταπτυχιακό επίπεδο στη Σχολή και η εκδήλωση αποτελεί 
ένα είδος φόρου τιµής στη µνήµη του. Το συγκεκριµένο ποιητικό έργο παραµένει ενδιαφέρον και επίκαιρο στην 
εποχή µας αναδεικνύοντας τα νοήµατα της ελευθερίας, της δηµιουργικότητας και της δύναµης που επιτρέπουν 
να ξεπεραστούν εµπόδια, να αφεθεί πίσω το θλιβερό παρελθόν, όπως αυτό των χρόνων που γράφτηκε το έργο και 
να υπάρξει η ελπίδα και η αισιοδοξία για νέο ξεκίνηµα και δηµιουργική αξιοποίηση του µέλλοντος. Η επιλογή 
του έργου στις µέρες µας προσφέρεται για συνειρµούς και παραλληλισµούς, καθώς το κείµενο γράφτηκε το 1907, 
σε µια επίσης δύσκολη για την Ελλάδα περίοδο µετά από οδυνηρές περιπέτειες του ελληνισµού». 

O κ. Ευριπίδης Γαραντούδης, καθηγητής Νεοελληνικής Φιλολογίας, τόνισε: Με τη σηµερινή εκδή-
λωση η Φιλοσοφική Σχολή του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών παραχωρεί τον λόγο 
στη µουσική. Εννοώ τον ποιητικό λόγο και µάλιστα εκείνον του µεγάλου ποιητή, του Κωστή Παλαµά, που 
υπηρέτησε το Πανεπιστήµιό µας από τη θέση του Γραµµατέα του επί 31 χρόνια, από το 1897 µέχρι το 1928. 
Θεωρηµένη, λοιπόν, από αυτήν τη σκοπιά η σηµερινή εκδήλωση τιµά έναν δικό µας άνθρωπο. Και τον τιµού-
µε, πιστεύω, µε έναν τρόπο που του αρµόζει: χάρη στο ξαναζωντάνεµα της ποίησής του µέσω της µουσικής 
µεταφοράς της. Ο Κωστής Παλαµάς προσπάθησε να επιτύχει τον συγκερασµό του λυρικού, του επικού και του 
δραµατικού είδους. Αντιθέτως ο Λουκάς Θάνος εύλογα επέλεξε να µελοποιήσει στίχους από τα λυρικότερα και 
γι’ αυτό προσφορότερα να τραγουδηθούν».

Τα τραγούδια του δίσκου είναι: «Από µια πατρίδα εγώ είµαι», «Αγάπη», «Το σπίτι που γεννήθηκα», 
«∆όξα στις πατρίδες», «Κοσµοπλάστρα µουσική», «Ταξιδευτής», «Το παραµύθι του αδάκρυτου», «Ο 
∆ιγενής κι ο Χάροντας», «Χτύπα δοξάρι», «Ω νυχτέρια Ω πανηγύρια», «Το τίποτε», «Ο Απαρνητής».

Ο δίσκος κυκλοφορεί από την MINOS EMI.

Επιµέλεια:

Α.Κ.

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΤΟΥ ΔΙΣΚΟΥ: "«Ο ΔΩΔΕΚΑΛΟΓΟΣ ΤΟΥ ΓΥΦΤΟΥ»
Γιάννης Χαρούλης, Λουκάς Θάνος, Κωστής Παλαμάς

Από µια πατρίδα, εγώ είµαι,
κι όσο κι αν το λησµονώ,

πάω, προς µια πατρίδα πάω,
µια για πάντα να σταθώ.

Κι εγώ απ’ όπου κι αν περάσω,
σ’ όποια γη, σ’ όποια γωνιά,

µπρος στη φύση, µες τον κόσµο,
στην ερµιά, στη συντροφιά,

ξένος πάντα µε τον ξένο,
ξένος και µε το δικό,

και πεζός και καβαλάρης,
κι όσο κι αν το λησµονώ,

δίχως να το θέλω, δίχως
να το γνοιάζοµαι, όλα αυτά,
κάθε τόπος που διαβαίνω,
κάθε ζωή που ζω γοργά.
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Μέχρι που µπορεί να φτάσει η αγάπη ενός ανθρώπου; 
Μπορεί να τον κάνει να ξεπεράσει τους φόβους του; 
Μπορεί να τον αλλάξει; Μπορεί να αγγίξει τους άλλους 
ανθρώπους γύρω του; Μέσα από το τελευταίο βιβλίο της 
Μαρίας Παστουρµατζή, µε τίτλο «Αγάπησε µε», παρα-
κολουθούµε την πορεία ενός απλού ιερέα που µε µόνο 
όπλο του τη δύναµη της αγάπης του για τον Θεό και 
τον συνάνθρωπο, καταφέρνει να µεταβάλλει έναν τόπο 
µαρτυρίου σε ένα µικρό κοµµάτι Παραδείσου.  Η υπόθεση 
του βιβλίου είναι βασισµένη στην πραγµατική ιστορία 
του π. Χρύσανθου Κατσουλογιαννάκη, του τελευταίου 
ιερέα της Σπιναλόγκας, που µε αυτοθυσία εργάστηκε στο 
νησί των Χανσενικών λειτουργώντας ως εφηµέριος στο 
εκκλησάκι του Αγίου Παντελεήµονα.

Ζώντας καιρό απέναντι από την Σπιναλόγκα, στο µο-
ναστήρι της Φανερωµένης στην Ιεράπετρα, ξυπνούσε και 
κοιµόταν µε τη σκέψη του σε αυτούς τους ανθρώπους 
ενώ µέσα του σιγόκαιγε ο πόθος να βρεθεί κοντά τους 
και να σταθεί πλάι τους όπως ένας πατέρας στα παιδιά 
του. Όταν λοιπόν το πνευµατικό του παιδί  αρρωσταίνει 
και το νησί µένει χωρίς ιερέα, αποφασίζει να πάει εκεί 
όπου προστάζει η καρδιά του. Τότε ξεκινάει η µεγάλη του 
δοκιµασία. Πώς µπορεί να µιλήσει σε ανθρώπους που 

νιώθουν ξεχασµένοι από Θεό και ανθρώπους για τον Χριστό; Ποιά λόγια µπορεί να χρησιµοποιήσει 
για να απαλύνει τον πόνο τους; Πώς µπορεί να τους κάνει να πιστέψουν ότι για τον Θεό είναι ίσοι 
όπως ακριβώς και τα υπόλοιπα «γερά» παιδιά Του;

Από πολύ νωρίς καταλαβαίνει ότι δεν υπάρχουν αυτές οι λέξεις οπότε σιωπά· σιωπά αλλά αγαπά. 
Αγαπά µε όλη τη δύναµη της καρδιάς του. Κάθε του πράξη αποτελεί και µία έκφραση αυτής της αγά-
πης και καίει όπως ο δυνατός ήλιος. Μπροστά σε µία τέτοια δύναµη κανένας δεν µπορεί να µείνει 
ασυγκίνητος. Στα λόγια µπορείς να κλείσεις τα αυτιά σου, αλλά στον άνθρωπο που βλέπεις ζωντανό 
µπροστά σου δεν µπορείς να κλείσεις τα µάτια σου. Οι καρδιές λοιπόν παγωµένες από τον πόνο και 
την θλίψη αρχίζουν και ζεσταίνονται, υποχωρούν µπροστά σε αυτό το µεγαλείο ψυχής και κουρνιάζουν 
κάτω από την αγκαλιά του επίγειου πατέρα τους. Και εκείνος  ακούραστος,  δίχως να υπολογίζει την 
δική του υγεία, τρέχει στα παιδιά του. Όπου υπάρχει ανάγκη, υλική ή ψυχική, εκείνος βρίσκεται εκεί 
να συµπαραστέκεται σε κάθε έναν ξεχωριστά µέχρι το τέλος.

Η ζωή, λένε, γράφει τα καλύτερα σενάρια. Η ζωή του «Αγίου της Σπιναλόγκα» είναι σίγουρα ένα 
από αυτά. Όσο σε αυτόν τον κόσµο υπάρχουν άνθρωποι πονεµένοι και δυστυχισµένοι η ζωή του π. 
Χρύσανθου θα παραµένει πάντα επίκαιρη. Σε όσα οξύµωρα συναντούµε γύρω µας λόγω της δικής µας, 
ανθρώπινης αδυναµίας, πάντα υπάρχει η δυνατότητα να συναντήσουµε πρότυπα φωτεινά, κρυµµένα 
συχνά στα παραλειπόµενα της ιστορίας. ∆εν µένει παρά να τα ξεχωρίσουµε και να τα ακολουθήσουµε.

Επιµέλεια:

Μόνικα Παππά
Τελειόφ. Πολιτικών Μηχανικών  ΕΜΠ

Έντεχνο
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ, ΜΟΥΣΙΚΗ, ΘΕΑΤΡΟ, ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ, ΒΙΒΛΙΟ

ΒΙ
ΒΛ

ΙΟ
ΑΓΑΠΗΣΕ ΜΕ
Μαρία Παστουρματζή
Εκδόσεις Εν Πλω
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«Ας µη µας εκπλήσει το γεγονός ότι στην Εκκλησία κηρύσσεται 
η χαροποιός είδηση, το Ευαγγέλιο της Κρίσης. Εµείς διακηρύσ-
σουµε ότι η µέρα της έλευσης του Κυρίου δεν είναι φόβος, αλλά 
ελπίδα, έτσι που η Εκκλησία µαζί µε το Άγιο Πνεύµα µπορεί να 
λέει: «Έλα σύντοµα Κύριε Ιησού». Όσο είµαστε ανίκανοι να µιλάµε 
µε αυτόν τον τρόπο, τόσο χάνουµε κάτι πολύ σηµαντικό από τη 
βίωση της πίστης µας. Είµαστε ακόµα ειδωλολάτρες ντυµένοι µε 
αγγελικό ένδυµα. Είµαστε άνθρωποι για τους οποίους η έλευσή 
Του είναι σκοτάδι και τρόµος και η κρίση Του δεν είναι η σωτηρία 
µας, αλλά η καταδίκη µας. Είµαστε οι άνθρωποι για τους οποίους 
η συνάντηση µαζί Του, πρόσωπο µε πρόσωπο, είναι ένα τροµερό 
γεγονός κι όχι η ώρα που νοσταλγούµε και για την οποία ζούµε».

Σε αυτό το βιβλίο ο Μητροπολίτης Άντονι Μπλουµ προ-
σεγγίζει την πορεία ανθρώπου καθ’όλη τη διάρκεια της ζωής 
του προς την τελική συνάντηση µε τον Κύριο, και την έλευση 
της Βασιλείας των Ουρανών. Μια πορεία δύσκολη και πολλές 
φορές αβάσταχτη όπου ο καθένας από µας καλείται να ση-
κώσει τον προσωπικό του Σταυρό. Ωστόσο δεν αρκεί η απλή 

εφαρµογή του Ευαγγελίου. Πρέπει το θέληµα του Θεού να γεµίσει τις καρδιές µας. Πόσο συχνά λέµε τη 
φράση «θέλω ν’αγιάσω και δε µ’αφήνουν»; Κι όµως δεν είναι οι άλλοι που δε µας αφήνουν. Όταν ένας 
άνθρωπος βγάζει το χειρότερό µας εαυτό είµαστε εµείς που φταίµε γιατί αυτό το σκοτάδι ήταν κρυµµένο 
πάντα µέσα µας κι ο άλλος ήταν απλά η αφορµή για να εµφανιστεί. Γι’ αυτό λοιπόν πρέπει να τα βρούµε 
µε τον εαυτό µας και το Θεό για ν’ αγαπήσουµε ειλικρινά τους συνανθρώπους µας. 

Μέσα απο την ανάλυση µερικών παραβολών ο συγγραφέας επισηµαίνει πόσο τυφλοί είµαστε 
µπροστά στη Βασιλεία του Θεού. Νοµίζουµε ότι χτυπάµε κι ο Χριστός δε µας ακούει ενώ στην πραγ-
µατικότητα χτυπάει Εκείνος κι εµείς έχουµε κλειδωµένη την πόρτα. Ταυτιζόµαστε µε το Φαρισαίο 
της Παραβολής κι αποστρεφόµαστε τον αµαρτωλό Τελώνη, αντί να τον δεχτούµε ως αδελφό γιατί µε 
αυταρέσκεια νοµίζουµε ότι κάνουµε το θέληµα του Θεού. Είµαστε ο καλός γιος του πατέρα, που όταν 
γυρίζει σπίτι ο άσωτος αδελφός µας, αρνούµαστε να µπούµε µέσα, γιατί δεν καταλάβαµε ότι το πιο 
βασικό στη σχέση µε τον πατέρα δεν είναι το καθήκον αλλά η αγάπη. ∆ίνουµε µεγαλύτερη σηµασία 
στο τι θα πουν οι άλλοι για µας αντί να φερθούµε σαν το Ζακχαίο και ν’ ανεβούµε στο δέντρο για 
να συναντήσουµε το Χριστό µε απόλυτη αδιαφορία για το αν θα µας κοροϊδέψει ο κόσµος. Αντί να 
χαιρόµαστε για την έλευση της Κρίσης φοβόµαστε για το πως θα φανούµε στα µάτια του Χριστού και 
των άλλων ανθρώπων. 

Και φτάνουµε έτσι στο τέλος της πορείας που είναι η συνάντηση µε τον Αναστηµένο Χριστό. Η 
Ανάσταση είναι το βίωµα της Πίστης µας και χωρίς αυτήν δεν υπάρχουν ούτε χριστιανοί, ούτε χριστια-
νισµός. ∆ε σωζόµαστε επειδή ο θάνατος του Χριστού ήταν ιδιαίτερα σκληρός αλλά επειδή µπορούσε 
να µην πεθάνει κι όµως επέλεξε να το κάνει. Μπορούµε κι εµείς να µπούµε στην αιωνιότητα και να 
µοιραστούµε την ίδια τη ζωή του Θεού να γίνουµε «µέτοχοι της Θείας Φύσεως». Χιλιάδες άνθρωποι 
µετά απ’ Αυτόν ανά τους αιώνες σήκωσαν το δικό τους σταυρό. Καλούµαστε κι εµείς να µπούµε σ’ 
αυτή τη στρατιά. Η Βασιλεία των Ουρανών είναι δική µας, φτάνει µόνο να Τον ακολουθήσουµε. 

ΒΙ
ΒΛ

ΙΟ

Επιµέλεια:

Ιωάννα Κυριακούλη
Φοιτ. Ιατρικής Σχολής ΕΚΠΑ

ΠΟΡΕΙΑ ΚΑΙ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ
Anthony Bloom
Εκδόσεις Εν Πλω
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Ο διάσηµος σκηνοθέτης Martin Scorsese, (ο λύκος της 
Wall Street, Hugo κ.α.), επέστρεψε µε την κινηµατογραφι-
κή απόδοση του οµώνυµου βιβλίου του Ιάπωνα συγγραφέα 
Shusaku Endo. 

Η ιστορία ξεκινά όταν το τελευταίο γράµµα του ιεραπο-
στόλου µοναχού Φερρέρα, δηλώνει την µεταστροφή του 
στις Ιαπωνικές Γραφές. Τότε δύο Ιησουίτες αδελφοί µονα-
χοί του, αποφασίζουν να ιεραποστολεύσουν στα χωριά της 
Ιαπωνίας, για την ενθάρρυνση των ντόπιων πιστών αλλά 
και για την επαναφορά του αδελφού τους. Φτάνοντας στα 
ιαπωνικά χωριά καλωσορίζονται από τους χωρικούς και 
αµέσως κρύβονται από τις τοπικές αρχές, που θανατώνουν 
κάθε χριστιανό. Όµως η έλευση των δύο µοναχών απεδείχθη 
ταυτόχρονα ευλογία και «κατάρα», µιας και οι έλεγχοι των 
αρχών έγιναν εντατικότεροι. Η ιστορία περιπλέκεται όταν 
αιχµαλωτίζονται οι πιστοί για την οµολογία της πίστης τους. 
Η αγωνία του µοναχού-πρωταγωνιστή καθ' όλη τη διάρκεια 
της ταινίας είναι η σιωπή του Θεού στο ερώτηµα που τον 
βασανίζει: «γιατί πρέπει αυτοί οι άνθρωποι να υποφέρουν 
τόσο πολύ»; 

Το φοβερότερο σηµείο της ταινίας, πέραν της καλοδουλε-
µένης σκηνοθεσίας και των εξαιρετικών ερµηνειών, είναι η 
τελική απόφαση του πρωταγωνιστή που κλονίζει τον θεατή-
πιστό. Η «σιωπή» του Θεού ήταν αναµφίβολα γεµάτη απα-

ντήσεις, µάρτυρες και αγίους. Ίσως η «σιωπή» να ξεκινά εκεί που εµφανίζεται το πρώτο λιθαράκι αµφιβολίας. 
Αν εξεταστούν πιο βαθειά οι χαρακτήρες, εντοπίζεται πως, ενώ βασικές αρχές των Ιησουιτών είναι ο 

προστατευτισµός του Πάπα, η οµολογία της (Ρωµαιοκαθολικής) πίστης και η µετάδοση αυτής, το τέλος 
επικεντρώνεται στην ουσιώδη εσωτερική πνευµατική σχέση µε τον Θεό, µία σχέση µοναδική για τον καθένα 
που βιώνεται ανεξαρτήτως φυλής. 

Η σκηνοθεσία τοποθετεί τον θεατή ακριβώς στο κέντρο δράσης, αναγκάζοντάς τον κατά ένα 
τρόπο, να βιώσει και ο ίδιος τα συναισθήµατα και την πίεση του πρωταγωνιστή. 

Ο σκηνοθέτης έχει δηλώσει πως πιστεύει στην ύπαρξη του Θεού αλλά αποµακρύνεται από κάθε 
ανάµιξη µε την Καθολική εκκλησία, παρόλο που σε νεαρή ηλικία θέλησε να γίνει µοναχός. Έκτοτε 
υποστηρίζει πως οι ταινίες του και η ζωή του είναι το µέρος όπου συγχωρούνται οι αµαρτίες του. 

Τελικά, ίσως, ο Scorsese υπέγραψε άθελά του µία ταινία που υπενθυµίζει σε εµάς τους Ορθοδόξους την 
βαρύτητα της οµολογίας, τη δύναµη της προσευχής και την βαθύτερη έννοια δύο λέξεων: «Πάτερ ηµών».

Επιµέλεια:

Χρυσούλα Ζαγκότη
Φοιτ. Οικονοµικής Επιστήµης Πα. Πει.

Έντεχνο
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ, ΜΟΥΣΙΚΗ, ΘΕΑΤΡΟ, ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ, ΒΙΒΛΙΟ
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